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Novoroční  ráno  roku 2008 ukázalo vlídnou tvář v podobě  svítícího  sluníčka  
a oblačnosti, která vnímavému pozorovateli přinesla ukázku hry slunečních 
paprsků s vodními párami. Na jižní straně nad městem se totiž po celé 
odpoledne držel pruh oblačnosti zářící duhovými barvami. Vzhledem 
k příjemnému zážitku z barevného obrazu jsme se těšili, že se letošní rok 
bude vyznačovat pouze příjemnými událostmi a že věci nemilé nás buď 
nepotkají, nebo dopadnou ke spokojenosti těch, kterých se budou týkat.   
 
Jaká byla skutečnost roku 2008? Naši zvědavost uspokojí především 
setkávání s lidmi, povídání si o běhu jejich životů. Další se můžeme dozvědět 
z novin, úředních zpráv a zápisů, nahlížením do kronik nejrůznějších spolků, 
které lidé vytvářejí s cílem setkávat se s lidmi podobných zájmů.  
 
Život je pestrá a voňavá květina, jejíž krásu lze popsat jen částečně. Proto 
i můj zápis událostí ve městě Kyjově roku 2008 je jen malým výsekem 
z mozaiky, kterou jsme skládali den po dni, měsíc po měsíci.  
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JAK ŠEL ROK 
 
Začnu událostí, která nás vždy naplňuje radostnými pocity, neboť se jedná  
o příchod nového člověka na svět. Prvního ledna krátce před desátou hodinou 
dopolední se na porodním oddělení kyjovské nemocnice narodila Veronika 
Pytlová z Dubňan, očekávaná nejen rodiči a babičkami či dědečky, ale i 
reportéry, kteří zprávy o prvních dětech nového roku uveřejňují na prvních 
stránkách svých novin. V podvečerním čase stejného dne si příznivci 
příjemných kulturních zážitků vyšli do svátečně vyzdobeného kostela. 
Vystupovaly zde Tetky z Kyjova s novoročním programem plným známých i 
méně známých lidových písní a koled, které ještě více zdůrazňovaly 
mimořádnost prvního dne prvního měsíce roku. 
 
Prvním pracovním dnem byla letos středa 2. ledna. Mnoho obchodů zůstalo  
zavřených z důvodu inventury. Zavřeny zůstaly i dveře supermarketu COOP 
Marína na Kollárově ulici. Tento frekventovaný obchod se totiž po celý leden 
rekonstruoval. Výsledkem byla větší prodejní plocha a přístavba malých 
prodejen s časopisy, směnárnou a rychlým občerstvením. K lepšímu se 
změnilo i parkoviště. Novinkou kromě upravené parkovací plochy byl dřevěný 
domek, v němž na motorizované zákazníky čekal výběrčí parkovacího 
poplatku. Každý řidič obdržel lístek se záznamem času, přičemž první hodina 
byla zdarma a další už za mírný poplatek.  
Parkoviště má sloužit pouze v době, kdy je obchod otevřen, proto se u 
vjezdu s příchodem večera pravidelně objevuje veliký řetěz se zámkem. 
Občas se přihodí, že nějaký hříšník využívá parkoviště až do pozdních hodin, 
jenže v tom případě je plocha uzamčena i s jeho automobilem. Jak si řidiči 
radí?  Nejprve jsou vyděšení, nešťastní, pak rozzlobení na celý svět. Když 
se uklidní, nastartují svého plechového pomocníka a projedou přes travnatou 
plochu a chodník na silnici, protože parkoviště není oploceno. 
 
Pátého ledna jsme se dočkali narození prvního kyjovského občánka roku 
2008. Byl jím Patrik Rubecký, na kterého se doma těšili tři starší 
sourozenci. Šťastným rodičům poblahopřál starosta města František Lukl a 
současně jim předal dar – finanční částku 10 000 korun.  
 
Svátek Tří králů připadl letos na neděli. Již po osmé se vydaly do ulic města 
skupinky dětí v doprovodu dospělých. Potěšitelné bylo, že zatímco v jiných 
městech měli potíže zajistit dobrovolníky, v Kyjově celá akce proběhla 
hladce. Na schodech kostela a poté u vánočního stromu se sešlo téměř sto 
dětí ve známém červenozlatém převlečení. Do pokladniček se letos v Kyjově 
vybralo 183 238,50 Kč. Na území celého kyjovského děkanátu byla nasbírána 
částka 842 296,50 Kč.  
 
V prvním únorovém dni se v Kyjově udály  hned dvě dopravní nehody, při 
nichž byli zraněni chodci. Jedna nehoda se stala v pravé poledne na 
křižovatce u pošty, další na křižovatce ul. Nerudovy a Havlíčkovy.  
 
Únor je měsícem zimním, kdy dny se prodlužují a my vyhlížíme první projevy 
jara. Jednou ze známek přeměny zimy v jaro je i fašanková obchůzka.      
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O prvním únorovém víkendu se krojovaná chasa nastrojila do obleků co 
nejpodivnějších a před Jančovou hospodou v Nětčicích dala průchod reji 
masek, fašankovým písním a „chození po špeku“.  
 
Milovníci neobvyklých událostí na noční obloze mohli 21. února pozorovat 
úplné zatmění Měsíce.  Meteorologové sice oznamovali oblačnost, ale protože 
se jejich předpověď nevyplnila, nespavci nebyli zklamáni a v pozdních nočních 
hodinách se dočkali krásné podívané.   
 
S příchodem jara vyvstala pro hospodyňky potřeba velkého úklidu. Umýt, 
vyprat, vymalovat, to byla po dlouhé zimě nefrekventovanější slova. 
Neuklízelo se však jen v domácnostech. Bylo nutno uklidit i veřejné prostory, 
neboť jarní sluníčko, jak známo, je veliký šibal. Svými ostrými paprsky 
nemilosrdně odhalilo každý nepořádek tím spíše, že křoviny byly ještě bez 
listí a tráva po zimě seschlá a nízká.  Město proto od půli března vyhlásilo 
jarní úklid. Až do půli dubna měli občané možnost připravit ke kraji chodníku 
organický odpad ze svých zahrad – listí, větve apod.,  a využít bezplatného 
odvozu, který zajistilo město. Součástí městského úklidu byla  i Železná 
sobota. 30. března proběhla v Kyjově, 31. března pak v Bohuslavicích.  
 
S úklidem bylo letos třeba spěchat. Velikonoce, největší jarní svátky, byly 
totiž letos velmi brzy. Podle zvyklosti připadají na nejbližší pondělí          
po úplňku, který následuje po prvním jarním dnu. Letos se nebeské planety 
točily tak, že úplněk připadl právě na pátek 21. března. Tento den se tedy 
stal Velkým pátkem a určil události další.  
 
Časné jaro je vždy signálem pro zahradníky, sadaře, zemědělce, zahrádkáře. 
Upravit půdu a zasít, ovocným stromům prostříhat koruny, vystihnout ten 
správný čas, kdy je půda vlhká a teplá tak akorát, aby se semena cítila 
v půdě jako v mámině náruči a pak již jen trpělivě pohlížet na oblohu 
v očekávání srážek přiměřených potřebám vegetace, to je radostný úkol 
všech lidí spjatých s půdou, ať už je v jejich péči pozemek čítající hektary 
nebo metry čtvereční. Semena zeleniny a květin jsou, balena v malých 
sáčcích s barevnými vyobrazeními budoucí úrody, k dostání již od počátku 
ledna v drogeriích, v prodejně hospodářských potřeb na Dobrovského ulici    
a také ve všech  velkých potravinářských prodejnách. Nakoupit semena 
můžeme i na tržnici, které je vyhrazena část náměstí.   
  
S postupem jara se na zábradlí balkonů a lodžií, ale také na venkovních 
parapetech oken mnoha domů a bytů objevují truhlíky s výsadbou květin.   
Až do podzimu pak můžeme pozorovat pestrou krásu hýřící nejrůznějšími 
odstíny barev. K ocenění výzdoby, která dělá radost nejen majiteli, ale i 
nám všem, vyhlásilo město počátkem dubna soutěž o nejkrásnější květinovou 
výzdobu okna, balkónu a předzahrádky. 
 
V našem městě stejně jako jinde se dějí věci milé i nemilé. K těm druhým 
patřilo loupežné přepadení, ke kterému došlo 4. dubna v odpoledních 
hodinách. Dva muži přepadli obsluhu baru a uloupili peníze a cigarety. 
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Máme-li charakterizovat události jako dobré či špatné, setkání učitelů       
a rodičů na třídních schůzkách můžeme označit oběma přívlastky v závislosti  
na zprávách, které se rodiče o svých dětech dovědí. Schůzky jsou svolávány 
pravidelně čtyřikrát do roka, ty v polovině dubna již mívají přídech konce 
školního roku a začátku prázdnin. Připomínky pedagogů se na dubnových 
schůzkách jako každým rokem i letos týkaly neochoty dětí soustředit se    
na výuku. Nebylo divu, vždyť jaro bylo v tuto dobu již v plném proudu       
a počasí lákalo na vycházky do přírody.  
 
Jednou z možností, jak udělat něco pro své zdraví, byly  již zmíněné jarní 
vycházky do přírody. Pro nás, Kyjovany, znamenal duben vědomí,            
že Kyjovská padesátka je opět tady se svým 35. ročníkem.  26. dubna     
se sešli turisté na startu u restaurace Sport Billy v Mezivodí. Každý 
účastník se zapsal na zápisní listinu, dostal plánek tras a vybral si z nich tu, 
která mu vyhovovala. Pak již zbývalo jediné – důvěřovat svým botám, že jsou 
opravdu pohodlné, a vyrazit do přírody. Odměnou v cíli, který byl           
na stejném místě jako start, byl diplom a radost z pobytu v přírodě 
v pěkném počasí. Letos pořadatelé zavedli novinku pro rodiče s dětmi. 
Autobus je zavezl na Kameňák, odkud mohli pěšky na Zavadilku, kde byly pro 
děti připraveny soutěžní hry.  
 
S příchodem teplého počasí se před restauracemi v centru města objevují 
„zahrádky“, venkovní posezení. Jsou kryty plátěnými markýzami a v horkých 
dnech je v nich příjemněji než uvnitř restaurace.  Zahrádky bývají stejně 
jako restaurace otevřeny do pozdních nočních hodin, žel, často se opakují 
stížnosti na hluk, který večer obtěžuje obyvatele v okolí. Aby bylo dosaženo 
spokojenosti na jedné i druhé straně, rozhodla rada města s platností      
od 1. května takto: zahrádky restaurací mohou být provozovány  od neděle 
do čtvrtka od 9 do 22 hodin, v pátek a sobotu od 10 do 23 hodin. Do této 
doby se počítá i čas na nezbytný úklid.   
 
V dubnu se ve výkladních skříních obchodů v centru města objevila maturitní 
tabla s fotografiemi studentů a jejich učitelů.  O měsíc později se trousily 
po kyjovském náměstí podivné postavy. Studenti, oblečeni co nejpestřeji     
a nejvýstředněji, oznamovali zvoněním a hlučením ukončení svého studia, aby 
všichni věděli, že nastal čas vrcholného soustředění – předmaturitní týden 
pilného učení, zvaný „svatý týden“. Proč svatý? Je to čas, který je nutno 
stoprocentně věnovat studiu a vynechat světské radovánky. Termín maturitní 
zkoušky se neúprosně přibližuje!  
 
Červen je měsícem příprav na dovolenou a na prázdniny. Někdo si zakoupil 
pobyt v hotelu u moře, jinému vyhovovalo strávit dovolenou v naší republice. 
Na červen nabízejí cestovní kanceláře výhodnější ceny a není neobvyklé, že 
rodiče omluví své školou povinné dítě z vyučování a na týden odjedou k moři. 
Současně je již v červnu nutno vyřešit záležitost někdy i složitou: kam 
s dětmi o prázdninách? Jak vyplnit jejich čas, když mají děti po dva měsíce 
volno? Pak nastupují babičky a dědečkové, využívanou možností jsou  i dětské 
letní tábory.  
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Červenec a srpen se vyznačovaly migrací občanů do přírody, následkem čehož 
byl život ve městě jakoby utlumen. Absenci „domorodých“ obyvatel  však     
v ulicích našeho města vyvažovali turisté a návštěvníci. Oba dva prázdninové 
měsíce sloužily především k důkladným opravám a údržbě budov škol. Nejvíce 
práce měli malíři, instalatéři a zedníci. Práce bylo nutno rozvrhnout tak, aby 
již koncem srpna bylo ve školách vše hotovo a uklizeno.  
 
Srpen byl časem letních kulturních událostí. Rozruch v pravidelném a 
poklidném životě na náměstí našeho města způsobily Letní slavnosti se svým 
jarmarkem, příznivci folkové hudby si nenechali ujít Žalmanův folkový Kyjov. 
Vrcholily přípravy na zářijové motocyklové závody, objevily se plakáty s 
prvními nabídkami kurzů a pozvánkami k zápisu do sportovních klubů. 
S příchodem učitelů v posledním srpnovém týdnu se objevily na vstupních 
dveřích škol seznamy nových žáků a jejich rozdělení do tříd. Tyto seznamy 
připomněly skutečnost, že prázdniny, čas slunce a vodních radovánek, 
definitivně skončily.  
 
Konec srpna znamenal žně pro obchody se školními potřebami. V papírnictví 
na náměstí a ve Zlaté uličce bylo jako v úle. Rodiče kupovali dětem vše 
potřebné – sešity, obaly na knihy, pouzdra a psací potřeby, pastelky.    
 
Prvního září, kdy jdou děti do školy, byli  v  pohotovosti  policisté  městští  
i státní. Na frekventovaných přechodech pro chodce a před školami dozírali, 
aby se děti řádně dostaly do školy a řidiči do cíle svých cest. Automobilový 
provoz je hustý, pak stačí chvilka dětské nepozornosti – a neštěstí je tu. 
Opatrnost museli zachovávat samozřejmě i dospělí, to už dnes ví              
i osmdesátiletá žena, která byla v prvním zářijovém dni při přecházení silnice 
u autobusového nádraží sražena projíždějícím automobilem a těžce zraněna.  
 
„Bohové jsou zpět,“ oznamovaly nám v říjnu noviny Naše Slovácko. Tento 
týdeník nás pravidelně informuje o zajímavých událostech v Kyjově a okolí. 
V případě návratu bohů se jednalo o Héru, Pallas Athénu, Dia a Apollóna, 
kteří původně, samozřejmě v kamenném provedení, zdobili průčelí milotického 
zámku. Před jedenácti lety byly sochy ze svého místa  sundány a nyní na 
jejich místo postaveny kopie z vápencového pískovce z Rakouska. Milotický 
zámek je pro svou blízkost oblíbeným místem konání svateb mnohých 
kyjovských mužů a vdavekchtivých dívek. Je také oblíbeným místem pro 
nedělní výlety a významným orientačním bodem pro cyklisty při jejich 
putování na značených cyklistických stezkách.  
 
Říjen je měsícem intenzivních příprav Slováckého souboru a Mužského sboru 
na listopadové hody. „Eště byly štyry týdně do hodů“, oznamovaly plakáty,   
a zvaly na posezení a tanec do Domu kultury. Na tomto setkání byli 
veřejnosti představeni noví stárci a stárky, jejichž „vláda“ bude trvat po 
celý následující rok. Byli to Milan Pokorák s Alžbětou Součkovu a Michal 
Holý s Lucií Schovancovou. Funkce stárků a stárek je vždy prestižní 
záležitostí a zasahuje do  života  domácností  jejich  rodičů. Hodovou chasu, 
která chodí s  průvodem k  domům stárků i stárek, nutno vydatně pohostit         
a občerstvit,  proto mají maminky plno práce s úklidem, výzdobou domu, 
vařením, smažením a pečením. 
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Letošní hody připadly na sobotu 8. listopadu. Stejně jako vloni byli všichni 
účastníci v sobotním průvodu schováni pod velikými deštníky, které na rozdíl 
od loňského sněhu chránily nyní před hustým deštěm. Povolování hodů radními 
pány se letos účastnil i starosta francouzského Yvetotu Emile Canu. Před 
radnicí si zatančil sólo se stárkou a odvážně se nechal ve stoje zvednout   
na židli, aby si připil na zdar hodů.  
V nedělním odpoledni, kdy hodový průvod dorazil od Jančů až na náměstí,   
se lidé pobavili snahou tří mladíků za každou cenu ukrást káčera. Chasa 
hlídala velmi pečlivě, tři nezdařené pokusy znamenaly pro „loupežníky“ výdaje 
za tři dvoulitrové láhve vína. Snaha zmocnit se káčera byla tak silná, že i 
krojovaní členové Mužského sboru vážně řešili nejlepší způsob, jak by bylo 
možné skutečně zvíře vzít a nenechat se při tom zavalit lavinou těl mladíků 
ze Slováckého souboru. Úderem 17. hodiny byl vyhlášen konec kradení a 
tancechtiví přešli do Domu kultury, kde se stejně jako v sobotu konala 
taneční zábava. Abychom nezaspali v pondělí do práce, trvala nedělní zábava 
pouze do 21 hodin. 
 
Botky na hodové zábavě byly protancovány, husí či kačení pečínky se zelím 
snědeny, nastal čas ztišení, přípravy na další významnou událost, jíž byly 
Vánoce a jim předcházející doba adventní. Nad vchodovými dveřmi mnoha 
domů se objevily zavěšené adventní věnce, v oknech a výkladních skříních 
obchodů pak blyštivá vánoční výzdoba. Ke sváteční atmosféře, která nás 
zasahuje všechny bez rozdílu, přispěl i vánoční strom, který se na kyjovském 
náměstí rozsvítil o první adventní neděli. Protože i vánoční stromy mívají své 
osudy, pak vězte: byla to jedle vysoká 12 metrů a jejím rodištěm byly 
Vřesovice. Vyrostla v těsné blízkosti chaty, a protože její kořeny nepříjemně 
zasahovaly do základů, rozhodl se ji majitel nabídnout městu.  
 
Po jarním zatmění měsíce jsme se v závěru roku dočkali další pozoruhodnosti. 
Úplněk, který ozdobil oblohu dvanáctého prosince letošního roku, byl 
významný tím, že  se náš souputník  Měsíc  nacházel „pouze“  360 000 km 
od Země, což je nejkratší vzdálenost za posledních 15 let. Astronomové nám 
slíbili, že měsíční svit bude o 30% jasnější a že bledý obličej nočního 
průvodce bude o 14% větší než obvykle. Jak si tuto pozoruhodnost plánovaly 
využít rusalky sídlící u rybníka ve vřesovickém lese, nikdo neví. Jejich 
kamarádu vodníkovi v koryčanské přehradě by se určitě při tom světle dobře 
šily botičky a samozřejmě i my jsme byli velmi zvědaví na neobvykle světlou 
noc. Žel, příroda rozhodla jinak. Poslala nám nízkou oblačnost s mrholením a 
o zážitek nás ochudila.  
 
Velmi temná byla i letošní nejdelší noc z 20. na 21. prosince, která je 
vyvrcholením doby, kdy je Slunce „v úsporném režimu“. V neděli 21. prosince 
ve 13 hodin, 3 minuty a 45 sekund nastal okamžik, který zaznamenaly       
a oslavovaly nespočetné generace lidí před námi: Slunce dospělo k obratníku 
Kozoroha na jižní polokouli a rozhodlo se vrátit  zpět. Na znamení, že svůj 
návrat myslí vážně, jsme 21. prosince po dlouhém mračném období vstávali 
do optimisticky slunečného dne a modré oblohy.  
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V posledním týdnu před Štědrým dnem bylo ve všech obchodech rušno. Lidé 
nakupovali jako o závod a shon se nejvíce projevil v dopravě v centru města. 
Všechna parkovací místa byla v dopoledních i odpoledních hodinách plná, 
mnoho řidičů parkovalo své vozy bez ohledu na dopravní značení vlastně 
kdekoliv, kde bylo jen trochu místa.  
Kapři se prodávali ve stánku na náměstí před kostelem, dále pak v Nerudově 
ulici u supermarketů COOP a Lidl.  
Na požádání a za poplatek prodavači kapra zákazníkovi i zabili a vykuchali.  
 
Letošní Zpívání pod vánočním stromem se konalo 23. prosince, ovšem počasí 
bylo v rozporu s údaji kalendáře. Slunce střídaly těžké mraky, z nichž se 
v pravidelných intervalech spouštěl liják, často doplněný i excelentní duhou.  
Cítili jsme se spíše jako v dubnu. Zpívání  bylo ohroženo, ale nakonec vše 
dobře dopadlo. Velký vítr ženoucí sníh s deštěm do všech stran se vybouřil 
těsně před sedmnáctou hodinou, takže tradiční zpěvná pohoda na náměstí 
mohla začít. 
 
Zpívalo se také u rozsvíceného stromu před školou na Školní ulici v Boršově. 
Tradice vánočního zpívání v této městské části byla zavedena v roce 2002. 
Tehdy na Sjezdu rodáků dali boršovští hlavy dohromady a uvedli do života 
přání udělat zpívání i v Boršově, aby se ho mohli zúčastnit ti, pro které je 
kyjovské náměstí hůře dosažitelné. Ke zpěvu mužského a ženského sboru    
se přidaly děti z Kyjovánku, hrála harmonika pana Švorby, přidávaly se 
dětské flétničky. Všichni odcházeli domů v příjemné náladě.  
 
Koho nebavily koledy, a chtěl si poslechnout něco netradičního, mohl si 27. 
prosince zajít do klubu Jančovka v Nětčicích na přehlídku kyjovských 
rockových kapel.  
 
Na Štědrý den, který letos připadl na středu, měly obchody s potravinami 
otevřeno do dvanácti hodin. Po další dva sváteční dny měly zavřeno největší 
kyjovské obchody Lidl a Marina na Nerudově ulici. Kdo potřeboval, dokoupil 
zásoby do své spíže v prodejně Hruška na Komenského ulici. Zde měli 
otevřeno od 8 do 11 hodin.  
 
O Štědrém dni byly uzavřeny nejen obchody, ale i restaurace. Výjimkou byl 
Tropic bar na Komenského ulici naproti gymnázia, kde nabízeli štědrovečerní 
posezení od 21 do 01 hodin. Další sváteční dny nabízely své služby 
restaurace Atlantic od 11 do 22 hodin, již zmíněný Tropic bar na Boží hod 
od 18 do 24 hodin, na Štěpána pak od 18 do 04 hodin.  Restaurace 
Gastronom, Radniční vinárna, stejně jako Bowling bar na Komenského ulici 
měly po všechny sváteční dny zavřeno.  
 
Jaký by  poslední den letošního roku? Svítilo  sluníčko, mráz štípal do tváří. 
Televize nabízela spousty pořadů léty již  ověřených  nebo i  nových. Komu 
se žádalo čerstvého povětří, vyrazil na dopolední procházku po okolí Kyjova 
s Klubem českých  turistů Jiskry  Kyjov, jinou možností  byla třeba návštěva 
kyjovského kostela, který byl volně otevřen pro veřejnost denně             
do 17 hodin. Ve sváteční dny zde bylo možno tiše posedět a popřemýšlet    
o věcech mezi nebem a zemí. Je pravdou, že  bývaly  časy,  kdy byl kostel 
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otevřen po celý rok. Doba je však, žel, jiná. Z důvodů bezpečnostních se 
všechny kostely mimo dobu bohoslužeb uzavírají. V prosincových svátečních 
dnech bývá  otevřeno, nerušenou atmosféru zajišťují „hlídací“ služby 
farníků.  
 
V silvestrovském odpoledni se na náměstí od 14. hodiny konala Gulášpárty 
doprovázená hudební produkcí skupiny Návrat. S přicházející tmou se děti 
dočkaly svých tradičních silvestrovských pohádek promítaných na velké plátno 
pověšené na zdi radnice, a kdo vydržel až do 17. hodiny, byl odměněn 
patnáctiminutovým skvělým ohňostrojem. 
 
Lákavý silvestrovský program nabízely některé restaurace. Radniční vinárna 
za vstupné 700,- Kč slibovala „nový interiér, menu o pěti chodech, degustaci 
vín a pohodovou hudbu“, restaurace Atlantic pak oznamovala večer na téma 
„Do nového roku s úsměvem“, kdy se k tanci a poslechu hrály písničky z dob 
minulých i ze současnosti. Leták na dveřích restaurace sliboval bohatý raut 
se zvěřinou, rybami, specialitami kuřecími, vepřovými  i bezmasými, to vše 
za 650,- Kč na osobu. V ceně byl přípitek, jídlo a pochutiny.  
 
Poslední hodiny posledního dne roku 2008 si každý zařídil po svém. Při noční 
procházce jsme mohli vidět množství rozsvícených oken, televizní obrazovky 
prosvětlovaly svým blikáním záclony, blikaly i vánoční světelné řetězy a na 
ulicích se pohybovalo množství lidí, kteří se po celý večer i v  noci 
přemísťovali sem a tam. Někteří jen tak, jiní s podnosem plným lákavých 
jednohubek, další s rachejtlemi, které hodlali na příhodném místě odpálit, až 
přijde ten správný, nultý čas.  
 
 

OBYVATELSTVO 
 
 
K 31. prosinci 2008  mělo  naše město 11 724 obyvatel, z nich  5 792  žen 
a 5 932 mužů. V Bohuslavicích z tohoto počtu žilo 319 žen a 330 mužů, 
tedy celkem 649 obyvatel. V letošním roce se narodilo 143 a zemřelo 126 
kyjovských občanů. 162 občanů se přistěhovalo, 300 se odstěhovalo. V roce 
2008 bylo zrušeno 51 údajů o místě trvalého pobytu občanů města Kyjova. 
 
V matrice bylo letos v rámci kyjovského matričního obvodu zapsáno 1 182 
narozených dětí a 494 zemřelých. Ze 113 uzavřených sňatků bylo 94 
civilních. 65 manželství bylo rozvedeno. Matrika vydala 19 osvědčení pro 
církevní sňatek, v rámci výměny matrik s cizinou vydala 3 hlášení o úmrtí 
cizince, vyřídila 10 změn jména nebo příjmení, 91 určení otcovství a vydala 
tři osvědčení o právní způsobilosti k uzavření manželství. Dále byla vydána 
dvě prohlášení o volbě druhého jména a 28 matričních dokladů pro cizinu. 
 
Komise pro občanské záležitosti společně s kyjovskou matrikou pořádá 
několikrát do roka slavnostní vítání nově narozených občánků. V obřadní síni 
kyjovské radnice se rodiče se svými novorozenými dětmi, často i v doprovodu 
prarodičů nebo přátel, setkávají s představiteli města. Setkání je vždy velmi 
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milé a slavnostní, atmosféru umocňuje i doprovodný program, o který se 
starají děti z mateřských škol. Vítání je sice dobrovolná záležitost, přesto 
je o ně mezi rodiči vždy velký zájem. 
 
 

ZAMĚSTNANOST 
 
 
Podle údajů Úřadu práce bylo v červnu v Kyjově z počtu 6 086 ekonomicky 
aktivního obyvatelstva evidováno 488 uchazečů o práci. Míra nezaměstnanosti 
činila 8 %. V nabídce bylo 65 volných míst.   
 
V prosinci bylo evidováno na Úřadu práce celkem 573 uchazečů o práci, míra 
nezaměstnanosti činila 9,4% a v nabídce bylo 37 volných míst.  
 
 

LIDÉ 
 
Za celoživotní kulturní aktivity byla dvěma kyjovským občanům, Ludvíku 
Pokornému a Jiřímu Petrů staršímu in memoriam, udělena Cena města Kyjova.  
Ludvík Pokorný, který se letos dožil 85 let, výrazně podporoval kulturní život 
v našem městě. Stál u zrodu kyjovské knihovny a hudební školy. Nyní žije 
v domě s pečovatelskou službou.  
Jiří Petrů byl zakladatelem známé cimbálové muziky Jury Petrů, která působí 
v Kyjově už od roku 1947. Zemřel již před dvaceti lety, proto cenu převzala 
jeho manželka. 
V kulturním programu slavnostního předávání cen, které se konalo 18. března 
v kině Panorama, vystoupila cimbálová muzika Jury Petrů a sólisté brněnské 
Moravěnky.  
 
Ve dnech 14. až 17. května město Kyjov navštívili představitelé ukrajinských 
měst Gadiach a Kyjev. Během své návštěvy se delegace seznámila s chodem 
kyjovského městského úřadu, navštívila Informační centrum, základní školu 
Dr. Joklíka, mateřskou školu U Vodojemu, čističku odpadních vod, Dům 
s pečovatelskou službou. Město Kyjov podepsalo s ukrajinským městem 
Gadiach deklaraci, která vyjadřuje přání spolupráce. 
 
Město Kyjov dostalo darem obraz známého „malíře Slovácka“ Josefa 
Koudelky. Vladimír Matouš, který obraz městu věnoval, ho původně získal   
od svého přítele, doktora Alfreda Badera, významného světového 
podnikatele, multimilionáře, chemika, kunsthistorika, filantropa a amerického 
občana, který část dětství prožil na jižní Moravě. Čtyřiaosmdesátiletý 
Alfred Bader v červnu navštívil naše město, neboť zde našel svoji jedinou 
žijící příbuznou, paní Weberovou.    
 
Na návrh kulturní komise udělilo zastupitelstvo města čestné občanství 
akademickému malíři Borku Bayerovi, absolventu Klvaňova gymnázia,         
za celoživotní výtvarnou a sochařskou tvorbu, a dále PhDr. Josefu 
Kolmašovi, DrSc., za celoživotní vědeckou a pedagogickou činnost především            
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při zkoumání východních kultur. Slavnostní akt udělení čestného občanství  se 
uskutečnil v srpnu v rámci konání Kyjovských letních slavností. 
 
V říjnu jsme se z tisku dozvěděli o smrti Miloslava Marečka, proslulého 
hladovkáře z počátku devadesátých let. Protože bydlel v domě sám a s nikým 
se nestýkal, našla police jeho tělo v domě až několik měsíců po smrti. 
Miloslav  Mareček vzbudil  velkou pozornost  na  přelomu  osmdesátých a 
devadesátých let. Svými hladovkami trvajícími údajně i devadesát dní 
protestoval proti iniciátorům takzvaného pendrekového zákona. 
 
Na kyjovské radnici byla v říjnu vedením města přijata paní Juddy Baar 
Topinková, kandidátka na místo guvernéra státu Illinois v USA.  
 
V sobotu 15. listopadu zemřel ve věku 83 let Jaroslav Patík, známý celé 
kyjovské sportovní veřejnosti. V době výstavby městského stadionu se vysoce 
aktivně podílel na budování hřiště, atletické dráhy a kluziště. Byl 
dlouholetým  správcem  stadionu, bezpočet  hodin práce  věnoval  opravám  
a údržbě městského stadionu, kluziště, osvětlení a vybavení stadionu. 
Zasloužil se o obnovení hokeje v Kyjově v roce 1957. V roce 1998 mu byla 
udělena Cena města Kyjova za dlouholetou práci ve prospěch tělovýchovy     
a sportu.  
 
V listopadových dnech před deseti lety starostové města Kyjova              
a francouzského Yvetotu podepsali dohodu o spolupráci, která přinesla mnoho 
nových kontaktů a společných aktivit. Obě města jsou přibližně stejně velká 
a život v nich přináší podobné okruhy zájmů. Protože se v průběhu let 
přátelské spojení Kyjova a Yvetotu osvědčilo, byla letos smlouva znovu 
prodloužena. Hosté z Yvetotu přijeli do Kyjova v době hodů, proto byl celý 
akt podepsání dohody, týkající se oblasti kultury a školství, dvojnásob 
slavnostní.  
 
 

ŽIVOT NA RADNICI 
 
 

Úřední hodiny městského úřadu: 
 

 
Pondělí 7.30 - 17.00 (úřední den) 
Úterý 7.30 - 15.00   
Středa 7.30 - 17.00 (úřední den) 
Čtvrtek 7.30 - 15.00 (neúřední den) 
Pátek 7.30 - 14.30   

 
Od letošního roku si můžeme některé úřední věci na městském úřadu 
vyřizovat i z pohodlí domova. K vyřízení zápisu do registru řidičů, registru 
vozidel nebo k zajištění občanského průkazu či cestovního pasu se nyní 
můžeme objednat na určitý den a hodinu, takže pak již nemusíme na úřadu 
ztrácet čas dlouhým čekáním. Na webových stránkách města pod hlavičkou 
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„Elektronické objednávání“ dokonce zjistíme, kolik klientů je právě ve frontě 
na obsloužení, takže se můžeme rozhodnout, zda na úřad půjdeme nebo ne. 
Služba je v provozu v úřední hodiny. Elektronický objednávkový systém       
je napojen na vyvolávací zařízení, které vydává lístky k obsluze a tak jsou 
údaje na webových stránkách stále aktuální. 
  
V závěru roku, tedy 31. prosince, byl městský úřad pro veřejnost uzavřen. 
Důvodem mj. byl i fakt, že v tento den veřejnost služby úředníků nevyužívá. 
 
 

Zastupitelstvo 
 

18. 3. 2008 
 
Zastupitelstvo udělilo Cenu města Kyjova Ludvíku Pokornému za celoživotní 
zásluhy v oblasti kulturního dění v Kyjově a Jiřímu Petrů in memoriam       
za zásluhy v oblasti folklóru. 

31. 3. 2008 
 
V únoru rezignovala na post zastupitelky Mgr. Iva Malcová. Nahradil ji 
Mario Kudela, který na březnovém zasedání složil slib člena. Z funkce 
radního odstoupil  z důvodu pracovního vytížení Tomáš Eysselt. Na jeho 
místo zvolilo zastupitelstvo Mgr. Janu Truschingerovou. 
Zastupitelstvo jednalo a rozhodlo o prodeji pozemků pro bytovou výstavbu 
v lokalitě Za Stadionem a pozemků v lokalitě Traktorka. Rovněž rozhodlo 
prodat budovu bývalého domova mládeže na Urbanově ulici. 
   
Na programu březnového jednání Zastupitelstva bylo též přidělení dotací 
z rozpočtu města občanským sdružením, humanitárním organizacím a jiným 
fyzickým či právnickým osobám. V letošním roce bylo rozděleno šesti 
subjektům 955 000,- Kč. Dotaci 300 000,- Kč získal fotbalový klub a oddíl 
košíkové, 100 000,- Kč na činnost Slováckého souboru dostalo Sdružení 
přátel Slováckého souboru Kyjov. Stejnou částku obdržela Charita Kyjov    
na činnost Kontaktního centra pro drogově závislé a Občanské sdružení KROK 
na sociálně aktivizační programy. Jako podporu 15. ročníku cyklistického 
závodu určili zastupitelé příspěvek 55 000,- Kč pro Cykloklub Dacom Pharma 
Kyjov.   
 
Z rozhodnutí zastupitelstva poskytlo město účelový příspěvek 666 000,- Kč 
Nemocnici Kyjov na pořízení antidekubitních matrací.  
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26. 5. 2008 
 
Na květnovém zasedání zastupitelstvo schválilo závěrečný účet města za rok 
2007 a celoroční hospodaření města. Podle auditora bylo hospodaření      
bez závad. 
Zastupitelstvo rozhodlo o uzavření smlouvy o přijetí plánovaného úvěru      
od Komerční banky ve výši 19 milionů korun. Z této částky 10 milionů korun 
bylo určeno na financování akce Odkanalizování Bohuslavic, dalších 9 milionů 
korun na rekonstrukci a přístavbu zázemí na městském stadionu.  
 
Zastupitelstvo dále rozhodlo o dílčí změně územního plánu města v v prostoru 
bývalých vinařských závodu v místě nazývaném U Sklepů. V lokalitě je nyní 
počítáno s občanskou vybaveností a bydlením.  
 

23. 6. 2008 
 
Na červnovém zasedání byly schváleny a vydány nové Zásady pro prodej bytů 
ve vlastnictví města. Po téměř ročním vyjednávání představitelů města       
a petičního výboru bylo dosaženo kompromisu, s nímž byly spokojeny obě 
strany.   
 
Ing. Pavel Berka rezignoval na funkci radního. Na schůzi zastupitelstva  byl 
novým členem rady města zvolen František Kouřil. Ing. Pavel Berka pak byl 
zvolen předsedou finančního výboru místo Františka Kouřila. 
 
Zastupitelstvo  na svém červnovém zasedání rozhodlo o sloučení základní 
školy Dr. Joklíka  a mateřské školy  se  speciálními třídami U  Vodojemu. 
Od prvního ledna budou jedním zařízením pod názvem Základní škola          
a Mateřská škola Dr. Joklíka. Zastupitelé si od tohoto sloučení slibovali nižší 
provozní náklady a výhodu pro děti při přechodu z mateřské školy do školy 
základní, protože se obě zařízení nacházejí v těsné blízkosti ve společném 
areálu.   

15. 9. 2008 
 
Zastupitelstvo schválilo příspěvek Nemocnici Kyjov ve výši 130 tisíc Kč      
na novou přípravnu cytostatik.  
 
Bylo schváleno uzavření Smlouvy o poskytnutí dotace z Regionálního 
operačního programu na projekt Aktivní Kyjov – blíž turistům i obyvatelům. 
Získané téměř čtyři miliony korun byly vloženy do modernizace dvorního 
traktu městského informačního centra na Svatoborské ulici.  
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10. 11. 2008 
 
Listopadové jednání zastupitelstva bylo celé věnováno prodeji městských 
bytů, respektive hlasování o prodeji jednotlivých bytů konkrétním 
nájemníkům.   
 

22. 12. 2008 
 
Toto poslední letošní setkání zastupitelů mělo na programu hlavně rozpočet 
na příští rok. Kromě schválení rozpočtu ve výši půl miliardy korun jednali 
zastupitelé i o prodeji dalších 53 městských bytů a o pravidlech            
pro poskytování dotací v příštím období. Žádosti o dotace mají být 
směrovány na sport, volnočasové aktivity, kulturu, vzdělávání  a na sociální 
oblast. 

 

VOLBY 
 
Ve dnech 17. a 18. října se konaly volby do zastupitelstva Jihomoravského 
kraje. Volební místnosti byly na stejných místech jako v minulých letech a 
též rozdělení volebních obvodů zůstalo nezměněno.  
 
V Kyjově bylo 9 657 oprávněných voličů, k volebním urnám však jich přišlo 
pouze 41,6%, což znamená, že volilo 4 017 občanů. Stejně jako v mnoha 
jiných místech republiky i v Kyjově nejlepšího výsledku dosáhla Česká strana 
sociálně demokratická, která v našem městě obdržela 34,34% hlasů. 
Komunistická strana Čech a Moravy získala 19,49% hlasů, Křesťanská 
demokratická unie – Čs. strana lidová 19,26%, Občanská demokratická 
strana 17,16%, Strana zelených 2,96% hlasů. Dalším stranám, které ve 
volbách v našem městě figurovaly, dalo své hlasy pouze minimum občanů.   
S volební kampaní si každá strana radila po svém. Někteří vsadili            
na pomlouvání protivníků, jiní slibovali možné i nemožné. Strana, která 
neměla peníze na propagaci, dala volební program do svého názvu, takže ten 
pak zabral třetinu plochy volebního lístku.  
 
 

FINANČNÍ HOSPODAŘENÍ MĚSTA 
 
 
Rozpočet města na rok 2008 ve výši 479 415 200 Kč byl schválen 
Zastupitelstvem města Kyjova dne 17.12.2007. V průběhu roku se zvýšil           
o  rozpočtová   opatření  schválená  zastupitelstvem  města  Kyjova,  celkem 
o 35 497,7 tis. Kč. 
 
K 31.12.2008 dosáhl upravený rozpočet výše 514 912,9 tis. Kč. Příjmová 
část rozpočtu byla splněna na 103,5 %  v částce Kč 479 060,2 tis. Kč       
a výdajová část byla čerpána na 97,9  % v částce Kč 481 807,2 tis. Kč. 
Zůstatek finančních prostředků na závěrečném účtu činil 27 274 596,31 Kč. 
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Výši zůstatku závěrečného účtu ovlivnily příjmy 15 674 105 Kč z prodeje 
městských bytů.  
 
Nejdůležitějšími investičními akcemi ve výdajové části rozpočtu bylo 
odkanalizování Bohuslavic a dokončení rekonstrukce a přístavby zázemí 
městského stadionu. 
 
Z rozpočtu Jihomoravského kraje Brno byly městu přiděleny dotace, z nichž 
nejvyšší dosáhla částky 791 000 Kč a byla určena na zvýšení kapacity 
kompostárny.  
 
Náklady na opravy bytů v majetku města dosáhly v letošním roce částky  
5 366 295,95 Kč, náklady na služby 1 304 303,80. Celkové náklady na 
správu bytů činily 7 261 822,16 Kč. Tržby z nájmů dosáhly částky 
9 773 946,- Kč.  
 
 
                       Vybrané příjmy města v roce 2008:  

  
Daň z příjmů fyzických osob ze závislé činnosti 

22 023 386,00 a funkčních požitků 
Daň z příjmu fyzických osob ze samostatné výdělečné 
činnosti 8 617 258,00 
Daň z příjmu fyzických osob z kapitálových výnosů 1 723 599,00 

Daň z příjmů právnických osob 29 999 740,00 

Daň z přidané hodnoty 41 632 403,00 

Daň z nemovitostí 7 048 746,00 
Poplatek za likvidaci komunálního odpadu 4 620 494,00 

Poplatek ze psů 248 248,00 

Poplatek za užívání veřejného prostranství 577 948,00 

Poplatek za provozovaný výherní hrací přístroj 1 875 756,00 
Správní poplatky 12 878 110,00 

Poskytované služby a výrobky - nájem honitby Chromý 155 395,00 

Stolkový prodej 62 840,00 
Poskytované služby a výrobky - Turistické informační 
centrum 28 336,00 

Příjmy z parkovacích automatů 3 749 175,00 

Příjmy z reklamy v měsíčníku KAM 7 735,00 
Příjmy z koupaliště - vstupenky 575 750,00 
Příjmy z krátkodobého pronájmu sloupů veřejného 
osvětlení 37 105,00 
Příjmy z pronájmu hrobových míst, správa pohřebišť 
EKOR 479 440,00 

Příjmy z reklamy u vánočního stromu 3 780,00 
Příjmy z prodeje čísel popisných 3 690,00 
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Poskytování služeb pultu centrální ochrany 492 803,00 

Pronájem majetku - zisk z lesů 1 131 515,00 

Pronájem majetku - pozemky 598 476,00 

Pronájem nebytových prostor 4 524 059,00 
Pronájem nemovitostí - EKOR, kompostárna 2 507 390,00 
Pokuty vybrané městskou policií, pokutové bloky, 
parkovací automaty 534 900,00 
Pokuty vybrané přestupkovou komisí 95 650,00 
Pokuty vybrané odborem  dopravy, občanské průkazy a 
pasy 69 450,00 
Prodej pozemků 17 505 592,00 

Prodej ostatních nemovitostí 8 001 111,00 

Příjmy z prodeje bytů 15 674 105,00 
                   

Vybrané výdaje města v roce 2008:  

  

Městské lesy - cesty 2 438 030,00 

Zastřešení zastávek městské autobusové dopravy 5 ks 495 391,00 

Parkoviště u školy Újezd 49 809,00 
Osvětlení přechodů pro chodce - ul.Nerudova a 
Strážovská 103 221,00 

Osvětlení u garáží na ul.Tyršova 177 655,00 

Hřbitov Boršov - chodníky 474 484,00 

Stavební úpravy smuteční síně 214 045,00 

Žulová pítka na hřbitově v Kyjově 132 632,00 

Pořízení nového hasičského automobilu 361 251,00 
Základní škola J. A. Komenského - plynový kotel 
do školní kuchyně 135 000,00 
Základní škola J.A.Komenského - termostatické ventily - 
Seifertovo nám. 200 000,00 

Mateřská škola Střed - oprava kanalizace 50 000,00 

Mateřská škola Boršovská - oprava střechy 100 000,00 

Základní škola Újezd - vichřice, havárie, oprava střechy 196 905,00 

Základní umělecká škola – vichřice, oprava střechy 53 306,00 

Mateřská škola Střed - provoz 1 000 000,00 

Mateřská škola Za Stadionem - provoz 670 000,00 

Mateřská škola Nádražní - provoz 1 000 000,00 

Mateřská škola Boršovská - provoz 720 000,00 

Mateřská škola U Vodojemu - provoz 1 080 000,00 
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Základní škola Dr. Joklíka - provoz 3 500 000,00 

Základní škola J.A.Komenského - provoz 3 994 000,00 

Základní škola Újezd - provoz 3 865 000,00 

Základní škola Bohuslavice - provoz 963 000,00 

Základní umělecká škola - provoz 386 000,00 

Knihovna - provoz 4 383 000,00 

Městské kulturní středisko - provoz 5 600 000,00 

Nákup kompostu dle smlouvy s firmou EKOR 138 918,00 

Údržba Kyjovky 50 760,00 

Kabelová televize 1 088 734,00 

Kyjovské noviny 560 969,00 
 

Doprava - krytý bazén Ratíškovice, plavání 50 750,00 

Odchyt psů, náklady útulku 57 524,00 
Očista města 1 121 965,00 

Strojní čištění vpustí 264 826,00 

Letní očista města 10 496,00 

Jarní úklid města 41 120,00 
Očista města zimní, chodníky 191 626,00 

Uložení odpadů na skládku Těmice 1 502 499,00 

Odvoz odpadů z popelnic a kontejnerů 109 224,00 

Odvoz odpadů od občanů 4 920 446,00 
Provoz sběrného dvora 594 610,00 

Ostatní odpady 146 427,00 

Odpady hřbitov 101 735,00 

Likvidace organického odpadu v kompostárně 265 576,00 
Likvidace černých skládek v katastru města 80 556,00 

Provize EKOR, ostatní služby 881 310,00 

Pohřebnictví – provize firmy EKOR,ostatní služby 854 416,00 

Odměny zastupitelům, členům výborů 2 504 791,00 

Chodníky, parkoviště, cyklistické stezky 1 739 706,00 

Dálniční známky 13 903,00 
Pohonné hmoty a maziva 659 644,00 

Pohoštění 446 797,00 

Příspěvek za zrušení septiku (Bohuslavice) 340 000,00 

Služby pošt 1 733 257,00 
Služby - školení a vzdělávání 723 949,00 

Služby telekomunikací a radiokomunikací 1 090 953,00 
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Výdaje na sociální dávky 196 446 838,00 

Věcné dary 239 757,00 

Výdaje na dopravní územní obslužnost 1 621 360,00 

Palma vítězství na náhrobek J.Klvani 187 780,00 
Oprava chodníků 440 523,00 

Cestovné a cestovní náklady celkem 343 900,00 

První občánek města Kyjova 10 000,00 

Elektrická energie 3 310 756,00 
Plyn 575 611,00 

Studená voda 1 022 803,00 

Teplo 1 246 584,00 

 

Investiční akce 
 

Hřiště Za Stadionem 
 
Na sídlišti Za Stadionem bylo 2. června dáno do provozu nové dětské hřiště. 
Na původně volné travnaté ploše byly v dubnu započaty stavební práce a již 
na konci května bylo vše hotovo. Dominantu hřiště tvoří 5,9 metru vysoká 
šplhací provazová pyramida, dále jsou zde dřevěné průlezky, pískoviště pro 
malé děti a travnatá plocha pro míčové hry, určená větším dětem. Hřiště         
je vybaveno i několika lavičkami a stojany na kola. Nevýhodou je absence 
stínu v horkých letních dnech, kdy se maminky hrajících si dětí mohou ukrýt 
jedině pod stromy na chodníku lemujícím hřiště.  
Celý prostor byl oplocen, aby byl chráněn před neoprávněným vstupem         
a před vandaly.  Město Kyjov na hřišti zajišťuje veškerý provoz – sečení 
trávy, výměnu písku, opravy a údržbu.  
 
Stavbu provedla firma BLAHYNKA-STAV, spol.s r.o., Kyjov a celkové 
stavební náklady činily  1 323 411 Kč. Z této částky 500 000,- Kč uhradil 
sponzor Moravské naftové doly, Jihomoravský kraj poskytl dotaci 80 000,- 
Kč. Zbývající část nákladů byla hrazena z rozpočtu města Kyjova. 
 

Kanalizace v Bohuslavicích 
 
Snad nejvíce sledovanou činností v Bohuslavicích v posledních letech bylo 
budování kanalizace. Výkopy a nepohodlí zasáhly postupně celou obec. 
V průběhu zemních prací měli občané ztížený přístup či příjezd ke svým 
příbytkům, ovšem dočasné potíže byly vyváženy možností vyřešit letité 
problémy se septiky. Práce pokračovaly rychlým tempem, takže v lokalitě 
Pod Starou horou mohli kanalizaci občané používat již od května. Když byly 
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v listopadu dokončeny poslední práce, měli bohuslavičtí povinnost připojit se         
a zrušit své septiky a jímky. Každému přispělo město  dvěma tisíci korunami. 
 
V dubnu se v rámci svého poslaneckého dne přijel na stavbu podívat Libor 
Ambrozek, předseda výboru pro životní prostředí Parlamentu České 
republiky, který se před dvěma lety jako ministr životního prostředí přičinil 
o finanční dotaci ze Státního fondu životního prostředí. Projekt byl totiž tak 
finančně náročný, že by ho město ze svého rozpočtu nemohlo vůbec 
uskutečnit.  
 
Celková délka vybudovaných stok je 7 136 m kanalizace a 1 842 m výtlaku. 
Součástí jsou i tři čerpací stanice splaškových vod, přípojky nízkého napětí  
a čistírna odpadních vod pro nemovitost č. p. 4181. Celkové náklady dosáhly 
výše 90,8 milionů korun.  
 

Rekonstrukce a přístavba zázemí městského stadionu 
 
V prosinci byla dána do užívání II. etapa rekonstrukce a přístavby zázemí 
městského stadionu. Z důvodu velkých finančních nákladů byla celá takto 
akce rozdělena na dvě etapy: první etapa obsahovala zbudování přízemí 
objektu, přípojky inženýrských sítí a výměníkové stanice, součástí druhé 
etapy bylo vybudování 2., 3. a 4. nadzemního podlaží.  
V nové budově je deset šatnových buněk s vlastním sociálním zařízením, 
klubovny sportovních klubů, zasedací místnost, malý bufet a ubytovna.  
Celkové náklady na obě etapy dosáhly částky 41 597 550 Kč. Na vybavení 
interiérů bylo z městské pokladny vydáno 2 038 714 Kč.  
 

Dvorní trakt domu č. p. 26 na Svatoborské ulici 
 
V rámci projektu „Aktivní Kyjov – blíž turistům i obyvatelům“ bylo 
z neúhledného dvora domu č.p. 26, v němž sídlí Informační centrum,  
vybudováno příjemné prostředí. Od jara do podzimu zde bude na sportovce 
holdující šlapání do pedálů čekat půjčovna, úschovna a malá opravna kol. 
Unaveným cyklistům  bude k odpočinku sloužit kryté venkovní posezení a 
hygienické zařízení. Počítá se též s nabídkou základního občerstvení.   
 
Vybudování zázemí pro cykloturistiku si vyžádalo celkové investiční náklady  
4 882 657 Kč, nákup jízdních kol, nábytku, zřízení venkovního posezení aj.   
pak dalších 235 334 Kč. Akce byla financována z fondů Evropské unie, 
celková výše dotace činila 3 936 411,80 Kč. Protože celý areál byl 
dohotoven až na sklonku roku, bylo jeho slavnostní otevření odloženo na jaro 
příštího roku, kdy začíná cyklistická sezona.  
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Koupaliště Kyjov – dětské brouzdaliště 
  
Dětské brouzdaliště bylo v posledních letech v nevyhovujícím stavu            
a neodpovídalo již novým předpisům. Krajskou hygienickou stanicí byla 
udělena výjimka s účinností do konce roku 2007, proto město hledalo zdroje, 
které by umožnily výstavbu brouzdaliště nového. Zajištění financí bylo 
úspěšné, proto již brzy na jaře přišli do areálu stavaři a snažili se, aby vše 
bylo hotovo ještě před za začátkem sezóny. V květnu byla stavba předána 
do zkušebního provozu. Protože vše dopadlo na výbornou, mohl být bazén 
uveden do provozu trvalého. 
 
Od letošního roku tedy mají nejmenší děti pro své vodní radovánky nový 
bazének s dětskou skluzavkou a vodním hřibem. Současně byly zpevněny 
plochy přilehlé k bazénku a upraven terén v okolí. Nová je i technologie 
s úpravnou vody a související rozvody. Celkové náklady činily 2 215 752,- 
korun. 
 
Z dalších velkých investičních akcí města byly v letošním roce dokončeny 
nové výměníkové stanice v bytových domech č.p. 92, 93 a 94 v Brandlově 
ulici a domech č. p. 142, 143 a 144 na ulici Tyršově ( náklad 3 020,3 tisíc 
Kč), zbudována opěrná zeď zabraňující posunu půdy za hostincem v Boršově 
(932,3 tis. Kč) a zavlažovací zařízení baseballového hřiště ve sportovním 
areálu Boršov (880,6 tis. Kč). Rovněž byla provedena oprava střechy 
památkově chráněného objektu, domu č.p. 14 na Masarykově náměstí,      
kde byla vyměněna celá střešní konstrukce a klempířské prvky (z celkového 
nákladu 949,7 tis. Kč činila 200 tisíc dotace od Ministerstva kultury ČR). 
V Boršově byly nákladem 499 244,- Kč vydlážděny nové chodníky v areálu 
hřbitova.  

Majetek města 
 
V letošním roce byl napraven nepřirozený stav, kdy zřizovatelem Klvaňova 
gymnázia byl sice Jihomoravský kraj, ale budova patřila městu Kyjovu. Tato 
situace působila potíže při financování oprav a údržby budovy školy.  
Další potíže způsobovala budova bývalého a již dávno nevyužívaného internátu 
na Urbanově ulici. Tento internát byl v minulosti postaven pro potřeby 
zemědělského učiliště. V posledních letech se stále více snižovaly počty žáků 
v kyjovských učilištích a poklesl zájem o služby internátů. Proto byly dívky 
umisťovány do internátu na Lidické ulici, chlapci pak byli k ubytování 
soustředěni v internátě dopravního učiliště na Komenského ulici. Třípatrová 
budova na Urbanově ulici zůstala prázdná, využívaná jen sporadicky pro větší 
skupiny turistů. Vlastníkem budovy na Urbanově ulici byl Jihomoravský kraj. 
Protože neměl zájem o její využití, byla v únoru letošního roku učiněna 
výměna. Město Kyjov darovalo Jihomoravskému kraji budovu gymnázia a 
naopak získalo internát učiliště na Urbanově ulici. O měsíc později byla tato 
stavba ze sedmdesátých let   prodána i s pozemkem Ing. Jiřímu Šušákovi na 
výstavbu malometrážních bytů. 
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V lokalitě Traktorka byly letos prodány pozemky o rozloze 7 500 m2. Za 
cenu 300 Kč/m2 je koupila společnost Qinn Invest a zamýšlí na nich 
vybudovat obchodní centrum. 
 
O prodeji pozemků s rozlohou 3 280 m2 v lokalitě Za Stadionem se hovořilo 
již delší dobu. Území využívali obyvatelé sídliště jako zahrádky k pěstování 
základní zeleniny pro potřeby svých kuchyní a květin pro radost z jejich 
barevné krásy. I když dávno počítali s možností, že budou muset tato 
minipolíčka opustit, přece se s nimi loučili neradi. Na podzim loňského roku 
sklidili poslední úrodu a letos na jaře je již neobdělávali.  
O pozemek mělo zájem několik investorů. Zastupitelstvo při rozhodování 
bralo v úvahu požadavky obyvatel sídliště, kteří namítali, že výstavba 
obytného domu na tomto místě  neúměrně zahustí provoz na úzké silnici 
v prostoru u mateřské školy. Žádali, aby byl postaven  dům  menší velikosti.  
Rozhodování bylo těžké, protože zájemců bylo více a pokud zastupitelé měli 
vyjít vstříc požadavkům na velikost domu, tj. menší variantě, znamenalo to 
odmítnout jinou firmu s nabídkou kupní ceny o 1,5 milionu korun vyšší.       
Na březnové schůzi Zastupitelstva se vedla vzrušená diskuse, po níž byla 
většinou  zastupitelů vybrána firma Falcon Reality Kyjov  majitele Bohuslava 
Žandovského s cenou 2 296 000 Kč. V okresních novinách Slovácko  se poté 
strhla „přestřelka“, kdy neúspěšná firma napadla způsob rozhodování 
kyjovských zastupitelů.  
Nepříjemnosti s prodejem však pokračovaly. Vítězná firma nedodržela 
podmínky a ani do konce roku nezaplatila kupní cenu, i když činila kroky 
nutné k realizaci stavby. Proto v závěru roku na mimořádném zasedání 
zastupitelé rozhodli o odstoupení od smlouvy s tím, že na jaře příštího roku 
bude vyhlášeno nové výběrové řízení.  
 

Správní a dopravní agenda 
 
K 1. lednu letošního roku došlo k reorganizaci městského úřadu. Sloučením 
odboru vnitřních věcí s odborem dopravy nově vznikl odbor správních          
a dopravních agend, jehož vedoucím se stal Ing. Jiří Sochna. 
 
Odbor nyní zajišťuje činnost matriky, evidence obyvatel, občanských 
průkazů, cestovních dokladů, volby, registr řidičů, registr vozidel, autoškol, 
dopravních přestupků a dopravního úřadu.  
 
V roce 2008 bylo vyřízeno a vydáno celkem 7 475  nových občanských 
průkazů, uloženo 388 blokových pokut a řešeny 2 příkazy za přestupky, 
týkající se  platnosti  občanských  průkazů. Bylo vyřízeno a  vydáno celkem 
2 181 nových cestovních dokladů, zapsáno 544 dětí do cestovních dokladů 
rodičů.  
 
Agenda  řidičských průkazů znamenala vydání 3 578 řidičských průkazů,  
104 mezinárodních průkazů a 2 389 průkazů profesní způsobilosti řidičů. 
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V letošním roce bylo v kyjovském okrsku evidováno 12 registrovaných 
autoškol.  1 241 osob žádalo o řidičské oprávnění, z nich však 234 neuspělo, 
protože  při zkoušce   pochybili  ve  znalostech pravidel  provozu.  Další   
93 adepti nezvládli zkoušku z praktické jízdy a čtyři nepřesvědčili zkušební 
komisi o svých znalostech údržby vozidel. Údaje o neúspěšných žadatelích se 
týkají první zkoušky a neuvádějí některé výtečníky, kteří zkoušky opakovali i 
pětkrát.     
 
Co se týče taxislužby, bylo v letošním roce evidováno 41 provozovatelů – 
společností nebo jednotlivců, soukromých taxikářů, kteří měli povolení 
provozovat taxislužbu.  
                         

Komunální hospodářství 
 
Během roku probíhala každoroční obvyklá údržba komunikací, především 
opravy výtluků na místních komunikacích po zimě. Byla obnovována            
a doplňována vodorovná a svislá značení místních komunikací, opravovaly se   
a předlažďovaly veřejné chodníky. Z rozsáhlejších akcí lze jmenovat 
rekonstrukci chodníků na ulicích Strážovská, Mezivodí, Boršovská, Žižkova, 
Čelakovského a Újezd. Celkem bylo předlážděno či opraveno 2 800 m2 
chodníků. Bylo rovněž rekonstruováno 10 uličních vpustí a cca 100 jich bylo 
vyčištěno.  
 
Na základě zpracované studie o stavu veřejného osvětlení byla provedena 
výměna třiceti kusů svítidel na sídlišti U Vodojemu a na chodníku k základní 
škole Dr. Joklíka. Závady na veřejném osvětlení byly průběžně odstraňovány, 
pět stožárů poškozených korozí bylo vyměněno za nové.  
 
Pro usnadnění prací souvisejících se zimní údržbou a opravami komunikací 
město zakoupilo nakladač, dodávkový automobil, multikáru, elektrické bourací 
kladivo a elektrocentrálu. Toto vybavení přišlo městskou pokladnu na 900 
tisíc korun.  
 
Odbor investic a rozvoje provedl v květnu šetření v celém Kyjově              
i Bohuslavicích a zjistil, že mnohde jsou umístěna reklamní zařízení, aniž by 
si jejich vlastníci zajistili povolení. Byli proto vyzváni, aby poutače do konce 
května odstranili. 
 
  

ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ 
 
V rámci odpadového hospodářství města Kyjova bylo v letošním roce 
prostřednictvím firmy EKOR, spol. s r.o. nezávadně zlikvidováno 4 797 tun 
komunálních odpadů vyprodukovaných občany. Náklady spojené s likvidací 
činily 783 000 Kč. Na občana tedy letos připadalo 405 kg vyprodukovaných 
odpadů a 742,- Kč nákladů na likvidaci.  
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Občané vytřídili 327,4 tun papíru, 128,6 tun skla, 71,1 tun plastů a 385,6 
tun kovů. Z popelnic a kontejnerů bylo uloženo na skládce v Těmicích celkem 
3 210,2 tun směsného komunálního odpadu. Ve sběrném dvoře odpadů na 
Havlíčkově ulici bylo od občanů města Kyjova vybráno a nezávadně 
zlikvidováno 11,29 tun nebezpečných odpadů (postřiky, oleje, lepidla, 
pneumatiky apod.).  

Informační centrum 
 
Informační centrum města Kyjova se v druhém roce svého působení snažilo 
navázat na poměrně úspěšný zahajovací rok 2007. Vysokou úroveň kvality a 
poskytování služeb na profesionální úrovni potvrdila mj. i hodnotící komise 
soutěže Entente Florale Europe 2008. Spokojenost návštěvníků s prací IC 
dosvědčilo též dotazníkové šetření, které probíhalo v období od června do 
září letošního roku. Zaměřeno bylo na všechny cílové skupiny, tzn. 
návštěvníky města, zahraniční turisty i místní obyvatele. V říjnu bylo toto 
šetření ukončeno a vyhodnoceno s vynikajícími výsledky.  
 
Jaká jsou statistická čísla Informačního centra? V roce 2008 nabízených 
služeb využilo 11 845 návštěvníků, tržby oproti roku 2007, který byl 
úvodním rokem tohoto zařízení, vzrostly na celkovou částku 267 125,00 Kč.  
 
V letošním roce se pracovníci Informačního centra účastnili veletrhů 
cestovního ruchu. Prezentovali město na veletrzích GO a Regiontour v Brně, 
Slovakiatour v Bratislavě, Holiday World v Praze či Českém dnu v Krakově. 
Pracovníci Infocentra ve spolupráci s odborem školství a kultury dokončili 
projekt Kyjovsko lákavé a poutavé – vstříc turistům. Výsledkem jejich práce 
byl soubor propagačních materiálů prezentujících obce našeho regionu 
v různých jazykových mutacích, interaktivní vizitka a DVD snímek regionu. 
 
Díky finanční podpoře Jihomoravského kraje v rámci dotačního programu 
„Podpora zkvalitnění služeb turistických informačních center 
v Jihomoravském kraji v roce 2008“ mohli být v Informačním centru 
zaměstnáni dva brigádníci, což umožnilo rozšíření pracovní doby infocentra 
v období hlavní turistické sezóny. Úkolem brigádníků byla mj. i tvorba        
a aktualizace databáze IC stejně jako pravidelné vkládání a aktualizace dat 
na webových portálech města. 
 

MĚSTSKÁ POLICIE 
 
V roce 2008 přijala městská policie 987 oznámení. Občané upozorňovali      
a oznamovali  strážníkům narušování veřejného pořádku, občanského soužití, 
páchání trestné činnosti, ale také se obraceli na strážníky se žádostí o radu 
či  pomoc při řešení osobních i rodinných problémů. Strážníci jsou  podle 
zákona o obecní policii povinni v rozsahu svých úkolů požadovanou pomoc 
poskytnout. 
 
Jedním z úkolů městské policie je dohlížení nad dodržováním pravidel 
občanského soužití, kdy strážníci především reagovali na oznámení občanů. 
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Většinou se jednalo o urážky na cti, ublížení na zdraví nebo jiné hrubé 
jednání.  Strážníky bylo v této oblasti v roce 2008 zjištěno a projednáno 
(vyřešeno na místě v blokovém řízení, nebo oznámeno správnímu orgánu) 
jedenáct přestupků. 
 
Strážníci městské policie dohlížejí na dodržování obecně závazných vyhlášek 
města a nařízení Rady města. Jedná se zejména o Tržní řád, o omezující 
opatření k zabezpečení místních záležitostí veřejného pořádku, o placené 
parkování v centru města. Strážníky bylo v roce 2008 zjištěno a projednáno 
na tomto úseku 45 přestupků. 
 
V roce 2008 bylo provedeno strážníky městské policie 89 preventivních 
kontrolních akcí zaměřených na dodržování zákazu podávání alkoholických 
nápojů osobám mladším 18-ti let. V tomto směru bylo zjištěno 35 přestupků. 
Hra mladistvých na výherních hracích automatech při této kontrolní činnosti 
zjištěna nebyla. Kontroly byly prováděny v součinnosti s Policií ČR, obvodním 
oddělením Kyjov. 
 
Strážníky bylo v roce 2008 zjištěno 2 444 dopravních přestupků a bylo 
nasazeno 1 123 „botiček“ na vozidla parkující v rozporu s pravidly provozu na 
pozemních komunikacích.  
 
Překročení nejvyšší povolené rychlosti bylo na území města Kyjova zjištěno u 
218 řidičů. Přímo na místě vyřešila Policie ČR 32 přestupků, strážníci 
Městské policie Kyjov 186 přestupků v blokovém řízení a dva přestupky 
předala Městská policie k dořešení správnímu orgánu odboru dopravy MěÚ 
Kyjov.  
 
V oblasti veřejného pořádku se strážníci nejčastěji setkávali s rušením 
nočního klidu, znečišťováním a záborem veřejného prostranství,  zakládáním 
skládek nebo odkládáním odpadů mimo vyhrazená místa a vzbuzováním 
veřejného pohoršení. Strážníky bylo v roce 2008 zjištěno a projednáno      
na tomto úseku 150 přestupků.  
 
V roce 2008 strážníci projednali  49 přestupků na úseku majetku. Ve většině 
případů se jednalo o krádeže zboží v obchodech a supermarketech. Část 
přestupků byla vyřešena přímo na místě udělením pokuty, větší prohřešky 
byly předány Policii České republiky či oznámeny správnímu orgánu.  
 
Za rok 2008 bylo celkem zjištěno 2 734 přestupků, z nich 940 bylo 
vyřešenou cestou nejsnadnější – domluvou. Na pokutách bylo vybráno 
úctyhodných 624 000,- Kč. 
 

Trestné činy 
 
Strážníci v roce 2008 oznámili na  Policii České republiky v Kyjově 22 
podezření ze spáchání trestného činu, zadrželi a předali 21 osob podezřelých 
ze spáchání trestného činu. Dále předali Policii ČR 14 osob hledaných policií 
a dalších 19 osob předvedli ke zjištění totožnosti. 
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Vraky vozidel 
 
Za rok 2008 bylo na místních komunikacích a veřejných plochách 18 vozidel, 
která byla zjevně nezpůsobilá provozu na pozemních komunikacích.           
Po upozornění ze strany městské policie na povinnost odstranění bylo třináct 
vozidel zlikvidováno samotnými majiteli, tři vozidla odvezena do šrotu a dvě 
uvedena zpět do provozu. 

Odchyty zvířat 
 
Během roku byli městské policii 89x ohlášeni volně pobíhající psi. Celkem bylo  
strážníky odchyceno 51 psů, z nich 21 předáno do útulku při ZOO 
v Hodoníně,  28  po zjištění předáno majitelům a u dvou psů byla provedena 
na základě rozhodnutí veterinárního lékaře euthanasie z důvodů rozsáhlých 
zranění, která utrpěli při srážce s vozidly. 38 ohlášených pobíhajících psů se 
odchytit nepodařilo, poněvadž se v místě ohlášení po příchodu strážníků již 
nenacházeli.  
 
Městská policie zavedla novou službu. Na svých webových stránkách nyní 
zveřejňuje  fotografie psů odchycených při volném pobíhání. Pokud se o psy 
během několika dnů nikdo nepřihlásí, převezou je strážníci do psího útulku 
v Hodoníně. 

Sprejeři 
 
Jako boj  s větrnými mlýny se zdá boj se sprejery. Snadnost koupě barvy  
ve spreji, který se vejde do kapsy, nahrává těmto barbarům. Svá rádoby 
výtvarná díla zanechávají kdekoliv, nejraději však na fasádách budov, které 
jim nepatří. Ničí tak budovy soukromé, veřejné i historické. Výtvarná akce 
se samozřejmě děje v noci a s hbitostí, proto je velmi těžké vandala 
dopadnout. Městská policie se proto obrátila na občany města se žádostí    
o spolupráci při dopadení těchto osob.   
 

Ztráty a nálezy 
 
Podle webových stránek městské policie se ponejvíce ztrácejí a nacházejí 
klíče a jízdní kola. Ztraceno, následně nalezeno a uloženo u městské policie 
však bylo i osvědčení o měření emisí pro vůz Škodu Forman, dámské hodinky 
či mobilní telefon. 
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PŘÍSPĚVKOVÉ ORGANIZACE MĚSTA 
 
 
Město má zřízeno třináct příspěvkových organizací, jež jsou samostatnými 
právními subjekty:  
 
Mateřské školy: Mateřská škola Střed na sídlišti Mezi Mlaty, Mateřská 
školana sídlišti Za Stadionem, Mateřská škola na Nádražní ulici, Mateřská 
škola Boršovská a Mateřská škola se speciálními třídami, sídliště U 
Vodojemu. 
 
Základní školy: Základní škola Dr. Joklíka na sídlišti U Vodojemu, Základní 
škola J. A. Komenského (třídy I. stupně na Seifertově náměstí a II. stupně 
v budově školy na ulici Újezd), další základní školou je Základní škola Újezd 
na stejnojmenné ulici, Základní škola a Mateřská škola Bohuslavice, Základní 
umělecká škola na Jungmannově ulici. 
 
Příspěvkovými organizacemi neškolského charakteru jsou Městská knihovna na 
Komenského ulici, Městské kulturní středisko sídlící v budově Domu kultury na 
náměstí a Centrum sociálních služeb na Palackého ulici. Městské kulturní 
středisko spravuje i Kino Panorama a Letní kino.  
 
Finanční stránku činnosti těchto organizací zajišťuje město formou příspěvků. 
Kromě toho získávají též prostředky z krajského a státního rozpočtu, ale 
také z jiných zdrojů. Budovy, v nichž provozují svoji činnost, jsou majetkem 
města. Své služby, které jsou hlavní náplní činnosti, poskytují zdarma nebo 
jsou zpoplatňovány. Pro částečné vylepšení rozpočtu mohou provozovat i 
výdělečnou doplňkovou činnost, jako jsou např. pronájmy tělocvičen ve 
školách. Výjimkou je základní umělecká škola, v níž žáci platí školné, 
z něhož je pak hrazen provoz školy, a Městské kulturní středisko, jehož 
rozsah činností je velký a tak se částečně samofinancuje.  
Po stránce odborné řídí příspěvkové organizace města odbor školství          
a kultury. Centrum sociálních služeb podléhá odboru sociálních věcí           
a zdravotnictví.  
 
V Kyjově působí též krajské příspěvkové organizace. Je to Centrum služeb 
pro seniory a Domov Horizont, tyto organizace sídlí v areálu na Strážovské 
ulici, dále Klvaňovo gymnázium, Mateřská škola a Základní škola v Boršově na 
Školní ulici, Střední odborná škola zdravotnická a sociální na Komenského 
ulici, Střední odborné učiliště Havlíčkova, Střední odborná škola a Střední 
odborné učiliště automobilní, Dům dětí a mládeže na Husově ulici, Speciální 
Mateřská škola a Základní škola v Boršově v ulici Za Humny, Nemocnice 
Kyjov a Kojenecký ústav, jenž sídlí v areálu nemocnice.  
 

Koupaliště 
 
Koupaliště v letošním roce provozovala firma Ekor. Sezona byla zahájena již 
7. června. Návštěvnost byla letos menší, protože v červenci bylo chladné 
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počasí a ani v srpnu kupodivu návštěvnost navzdory teplu a slunci nebyla 
taková, aby dělala provozovateli radost. Lidí za celé období, 
ukončené posledním srpnovým dnem, přišlo asi o 20% méně než v loňském 
roce. Celkově zaznamenali na koupališti cca 23 000 návštěvníků. Problémem,  
se kterým se letos správce potýkal, byl únik vody. Denně bylo nutno doplnit 
až 200 m3 vody včetně chemických prostředků zajišťujících kvalitu vody. Tím 
se samozřejmě provoz velmi prodražoval.  
 
Bohuslavické koupaliště zůstalo uzavřeno z důvodu špatného technického 
stavu.  

Kino 
 
Kino Panorama na Svatoborské ulici je členem evropské sítě kin EUROPA 
CINEMAS. Sál má kapacitu 424 sedadel v 15 řadách, rozměry plátna jsou 
14 m x 6,5 m (91 m2).  
V posledních letech se dostává do popředí otázka, jak se vyrovnat           
se ztrátovostí provozu kina Panorama. Lidé si zvykli na pohodlí veliké nabídky 
televizních programů, na možnost promítání filmů bez nutnosti docházení 
kamkoliv, což znamená přebývání doma ve svém oblíbeném křesle. 
Návštěvníků filmových přestavení výrazně ubylo, proto byl od září provoz 
kina omezen na dny od středy do neděle. Výjimkou byly vánoční prázdniny, 
kdy se vedení kina rozhodlo nabídnout dětem promítání filmů po všechny 
prázdninové dny kromě Štědrého dne a Silvestra.  
 
V letošním roce byla zahájena stavba zázemí Letního kina. Původní nevlídný 
dřevěný  objekt,  z technického  hlediska nevyhovující, se  stal  minulostí. 
Dokončení této akce se plánuje na květen 2009. 

Lesy města Kyjova 
 
Město Kyjov vlastní celkem 631 ha lesních porostů, které se nacházejí 
v katastrálním území Moravan, Vřesovic a Bohuslavic. Hospodaření            
v městských lesích je prováděno v souladu s lesním hospodářským plánem, 
který byl schválen na léta 2005 – 2014.  
 
Les je administrativně rozdělen na dvě části. Lesnický provoz v městských 
lesích probíhá na základě uzavřených smluv o nájmu pozemků s lesními 
porosty dvěma nájemcům, p. Vincenci Chromému (Vřesovice) a Ing. Pavlu 
Prokešovi (Moravany, Bohuslavice). Lesy jsou vedeny v kategorii 
hospodářského lesa, nejsou zde tedy vymezeny ani lesy zvláštního určení, ani 
lesy ochranné. Hlavními dřevinami jsou dub letní, smrk ztepilý, borovice 
lesní, buk lesní a modřín opadavý. Celková zásoba dříví lesních porostů 
v lesním hospodářském celku města Kyjova je 179 524 m3, z toho je 
jehličnatých porostů  99 192 m3 ( 55,25% ) a listnatých 80 332 m3          
( 44,75% ). Průměrná zásoba na 1 ha činí 290 m3.  
 
Lesy města Kyjova mají kromě produkční funkce důležitou funkci rekreační. 
Nacházejí se velmi blízko města a jsou častým cílem velkého počtu 
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návštěvníků. Dochází zde ke střetům mezi hospodařením a turistikou a mezi 
jednotlivými skupinami návštěvníků navzájem. Jedná se především o střet 
běžců na lyžích a jezdců na koních. Z tohoto důvodu vyznačilo město ve 
svých lesích trasy pro jízdu na koni a trasy pro jízdu na lyžích. Podle zákona 
o lesích je možno v lese jet na koni či lyžích pouze po vyznačených trasách  
a lesních cestách.  
Na lesních cestách jsou umístěny čtyři dřevěné altány, které využívají 
návštěvníci lesa k odpočinku nebo k úkrytu před nepříznivým počasím 
 

Soutěž Entente Florale Europe 
 
Město Kyjov se letos zapojilo do mezinárodní soutěže  Entente Florale 
Europe 2008 – Evropská kvetoucí sídla a získalo stříbrnou medaili ve velké 
konkurenci evropských letovisek a lázeňských měst. Soutěž již po třicet let 
pořádá  Evropská asociace pro zahradní a krajinářskou tvorbu v Bruselu      
a Česká republika se jí účastní šestým rokem. V letošním roce soutěžilo 
dvanáct měst a obcí z celé Evropy.  
 
Naše město se připravovalo již od časného jara, kdy byl vyhlášen projekt 
Květinová výzdoba v Kyjově. Nákladem 1,2 mil. korun byla vysazena veřejná 
zeleň a květinové záhony s trvalkami i letničkami nejen na náměstí, ale       
i v parcích, ulicích a na hřbitovech. Množství vysazených stromů a květin 
dalo vyniknout barevné pestrosti. Město bylo v letošním jaru vyšňořeno 
k radosti všech obyvatel i návštěvníků. 
 
Soutěž byla rovněž pádným důvodem pro intenzívní očistu města. Jednalo se 
o úklid veřejných ploch, úpravu zpevněných ploch, odstraňování zrezivělých 
ocelových konstrukcí. S úklidovými pracemi pomáhali brigádníci, pracovníci  
tzv. veřejně prospěšných prací a také klienti komunity KROK, kteří  uklízeli 
město v rámci své terapie.   
 
Ve čtvrtek 17. července navzdory deštivému počasí procházela ulicemi 
Kyjova mezinárodní komise, která posuzovala život ve městě v rámci pravidel 
soutěže Entente Florale. Hodnotila péči o veřejné prostory, květinovou 
výzdobu v ulicích, recyklaci odpadů, čištění odpadních vod, množství zeleně 
v ulicích města, podporu cestovního ruchu a další kritéria. Mimo jiné 
navštívila Informační centrum, Centrum sociálních služeb, čističku odpadních 
vod, hřbitov, dětská hřiště, muzeum. V závěrečném hodnocení pak ocenila 
úpravu veřejných prostranství v našem městě, zejména množství zeleně      
a květin, velký počet dětských hřišť i péči o seniory. Rovněž vyslovila uznání 
nad profesionální úrovní pracovníků Informačního centra. Výsledkem kladného 
hodnocení bylo slavnostní udělení stříbrné plakety, kterou v chorvatském  
Splitu osobně převzal starosta František Lukl.  
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Soutěž o nejkrásnější květinovou výzdobu 
 
Ke zkrášlení ulic našeho města přispívají občané úpravou svých 
předzahrádek, pěstováním květin v truhlících na okenních parapetech nebo  
na zábradlí balkonů či lodžií.  Komise  životního prostředí Rady města Kyjova 
vyhlásila v dubnu soutěž O nejkrásnější květinovou výzdobu, aby ocenila 
snahu občanů o udržování pěkného prostředí ve městě. Sešlo se téměř 
sedmdesát fotografií, z nichž byly komisí životního prostředí vybrány ty 
nejhezčí květinové výzdoby. Na konci října se při slavnostním vyhlášení       
a předání cen na kyjovské radnici sešli vítězové - manželé Urcovi z ulice 
Vinohrady, Pavlína Rajskubová, která každoročně pěstuje vodopády květin  
na zábradlí balkonu v průchodu domu č. 7 na Masarykově náměstí, René 
Palme z ulice Květné a zástupci činžovního domu z Nádražní ulice č. 614. 
Zvláštní ocenění bylo uděleno Martinu Havlišovi z Riegrovy ulice, který péči o 
květiny před svým domem zvládá i při omezeném pohybu, který mu dovoluje 
invalidní vozík. Všichni vítězové obdrželi mj. i poukázku na odběr květin, 
zeleně či jiných zahradnických produktů v hodnotě 1 000,- Kč.  
 
 

SOCIÁLNÍ PÉČE 
 
V průběhu roku vzniklá ekonomická krize postupně zasáhla i do našeho 
města. Začal se projevovat její nejviditelnější důsledek, zvyšování 
nezaměstnanosti. S ní pak přišly ruku v ruce další problémy, neboť se 
zvyšoval počet rodin, jejichž sociální situace se stala velmi těžkou. Zvláště 
v rodinách s nízkými příjmy se množily případy, kdy chyběly prostředky na 
zaplacení provozu domácnosti, což bylo někdy řešeno i exekucemi.  
 
Město se snažilo v rámci svých možností pomáhat lidem, kteří se ocitli 
v existenčních problémech. Občané nacházející se v hmotné nouzi byli 
v rámci tzv. veřejně prospěšných prací zaměstnáváni při očistě města. 
Pracovali na úklidu veřejných prostranství, vysazovali květinovou výzdobu     
na náměstí či v parku, pomáhali s údržbou zeleně na hřbitovech.  
K alespoň částečnému zlepšení tíživé situace byly občanům nebo rodinám 
s velmi nízkými příjmy vypláceny tzv. dávky v hmotné nouzi. V našem městě 
bylo takto letos vyplaceno cca 38 milionů korun. Druhá strana mince této 
sociální pomoci je skutečnost, že někteří lidé se programově vyhýbají práci  
a sociálních dávek zneužívají.  
 
Pro občany bez domova má město řešení v podobě ubytovny na Havlíčkově 
ulici. Je zde umísťováno průměrně 22 klientů, kteří by jinak museli žít      
na ulici. V ubytovně mají k dispozici koupelnu, kuchyňku, možnost dovozu 
stravy z restaurace Nový Svět na Tyršově ulici a potřebují-li oblečení, 
dostanou je zdarma  v Občanském sdružení Omega. Platby za stravu a 
ubytování jsou klientům hrazeny z jejich sociálních dávek. Na dodržování 
provozního řádu v ubytovně dozírá správcová, paní Bílá. Ve večerních a 
nočních hodinách pak vykonává v ubytovně kontroly městská policie. Všichni 
klienti mají povinnost domovní řád přísně dodržovat, jinak hrozí, že budou 
z ubytovny vyloučeni.    
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Kapacita ubytovny je pro Kyjov dostatečná, takže v našem městě nikdo 
nemusí být bez střechy nad hlavou. Vždy se však najdou lidé, kteří         
se odmítají podřídit jakémukoliv řádu a povinnostem. Můžeme je pak vidět 
nevábně oblečené a spící na lavičce v čekárně vlakového nádraží, v parku, 
někdy i na lavičce náměstí.  
 
Sociální kurátor pro dospělé měl v letošním roce 351 evidovaných klientů, 
z nich 102 využilo jednorázovou pomoc. Jednalo se např. o finanční pomoc   
při návratu z výkonu trestu, poskytnutí rady či jiné pomoci. 245 klientů 
chodí pravidelně, vracejí se, neboť jejich situace vyžaduje řešení po dlouhou 
dobu. 27 lidí z našeho regionu letos bylo propuštěno z výkonu trestu.  
 
Sociální kurátorka pro mládež řešila letos především útěky z domova, 
neschopnost rodičů poradit si s potomky, záškoláctví a trestnou činnost dětí 
a mladistvých. 
 
Velikou položkou rozpočtu města v sociální oblasti je tzv. příspěvek na péči. 
Je určen lidem, kteří se ze zdravotních důvodů nedokážou o sebe postarat. 
Výše příspěvku je odstupňována v závislosti na zdravotním stavu tak, aby si 
tito lidé mohli bez větších problémů zajistit placené pečovatelské služby. 
V letošním roce bylo na příspěvek na péči vynaloženo 162 milionů korun, 
přičemž stejně jako u dávek v hmotné je tato částka je přidělována         
ze státního rozpočtu a rozpočtem města pouze prochází. 
 
Kyjovským občanům a obyvatelům okolních obcí se letos dostalo pomůcky 
velmi užitečné. Byl vydán Adresář sociálních služeb, v němž jsou uvedeny 
informace o poskytovatelích sociálních a krizových služeb, a to nejen o druhu 
poskytovaných služeb, ale i adresy a kontakty. Jsou zde uvedeny organizace 
kyjovské, jako například Charita nebo Centrum sociálních služeb, ale také 
organizace s působností v rámci celého Jihomoravského  kraje.  Adresář    
je určen všem, kdo potřebují pomoc v krizi nebo potřebují pomoc sociálních 
služeb pro sebe či své blízké a vznikl v rámci komunitního plánování sociálních 
služeb.  

Centrum sociálních služeb 
 
Centrum sociálních služeb pokračovalo v provozu denního stacionáře,         
do něhož docházeli občané, kteří vzhledem k věku a zdravotnímu stavu 
nemohli zůstávat doma samotni v době, kdy jejich blízcí, kteří o ně pečují, 
byli v zaměstnání.  
Ve stacionáři se pod odborným dohledem věnovali činnostem, které je 
podporovaly v soběstačnosti a samostatnosti. Posilovali návyky a nácviky 
výkonů běžných pro samostatný život, aby svoji aktivitu mohli udržet        
na takové úrovni, jaká  odpovídala stupni jejich možností. Učili se různým 
výtvarným technikám, věnovali se rukodělným činnostem nebo cvičením, která 
rozvíjejí vnímání, paměť a orientaci. V prostorách Domu s pečovatelskou 
službou na Palackého ulici měli k dispozici i malou posilovnu, společně 
navštěvovali kulturně-společenské akce a chodili na vycházky. Do stacionáře 
s provozem ve všední dny od 8 do 15 hodin letos docházelo patnáct lidí.  
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Centrum sociálních služeb rovněž zajišťovalo azylové bydlení pro matky 
s dětmi v nově rekonstruovaném domě v Brandlově ulici. Jedním z úkolů 
azylového bydlení  je vytváření podpory pro samostatný a odpovědný život 
lidí, kteří se vinou nepříznivých okolností ocitnou bez možnosti bydlení,což 
tíží ještě víc, když se týká i dětí.  
  
Nejčastěji využívanou službou byl dovoz obědů. Cena při dovozu nebo 
donášce do bytu byla 52,- Kč, při stravování ve společné jídelně v domě 
s pečovatelskou službou 48,- Kč.  
 
Dalšími poskytovanými službami byla pomoc a podpora při podávání jídla      
a pití, pomoc při oblékání a svlékání, pomoc při prostorové orientaci, přesunu       
na lůžko nebo vozík, při úkonech osobní hygieny. Ceny se pohybovaly        
na 50,- Kč  za hodinu, o víkendu a ve svátek 80,- Kč.  Pečovatelská služba 
nabízela  i pomoc při zajištění chodu domácnosti, např. běžný úklid, velký 
úklid, praní a žehlení prádla, doprovázení dětí nebo dospělých  do školy, 
k lékaři či na úřady. Za tyto služby zaplatili zájemci od 50,- do 80,- korun 
za hodinu.   
 
Pro rozvoz obědů Centrum sociálních služeb získalo významnou posilu 
v podobě nového automobilu zakoupeného díky příspěvkům sponzorů. Ředitelce 
Zdeně Kytlicové byl slavnostně předán 25. srpna. Prostředky na koupi       
se podařilo získat částečně od sponzorů, kteří prostřednictvím reklamy 
přispěli dvěma sty padesáti tisíci korunami. Zbytek ceny uhradilo město      
a vůz pronajalo za symbolickou jednu korunu na šest let.  
 

Centrum služeb pro seniory 
 
Centrum služeb pro seniory sídlí na Strážovské ulici. Jeho zřizovatelem     
je Jihomoravský kraj. Jeho novým ředitelem se letos stal Ing. Jan Letocha.  
Centrum poskytuje dva druhy služeb: Domov pro seniory a Domov            
se zvláštním režimem. Původně, v době svého vzniku, měl domov kapacitu  
145 obyvatel. Pro zajištění důstojnějších podmínek života seniorů byly 
pokoje upraveny a kapacita snížena na polovinu. V současné době             
je k dispozici osm jednolůžkových, devět dvoulůžkových a patnáct 
třílůžkových pokojů se standardním vybavením, které si obyvatelé mohou 
doplnit a vyzdobit vlastními drobnými předměty, obrázky, květinami, 
televizorem nebo rádiem tak, aby se cítili jako v domácím prostředí. Všichni 
společně mohou využívat jídelnu, dvě klubovny, knihovnu. Mají také 
k dispozici denní tisk, časopisy a společenské hry.  
 
V Domově pro seniory bylo k 31.12. 2008  41 obyvatel, z toho 12 mužů     
a 29 žen. V Domově se zvláštním režimem s kapacitou 30 obyvatel bylo     
na konci roku 5 mužů a 22 žen. O pobyt v Centru služeb pro seniory        
je veliký zájem, i letos byla evidována stovka žádostí, které vzhledem 
k nedostatečné kapacitě nemohly být uspokojeny.  
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Průměrný věk obyvatelů domova v letošním roce byl 82,5 roku. Podrobnější 
statistika ukazuje, že 4 obyvatelé byli ve věkové kategorii 27 – 65 let, 
největší skupinou bylo 40 lidí ve věku 66 – 85 let. 24 obyvatel bylo starších 
než 85 let. 
O obyvatele domova pečovalo v nepřetržitém 24 hodinovém provozu padesát   
zaměstnanců, z nich bylo sedm všeobecných sester, dvacet pracovníků 
sociální péče, dvě sociální pracovnice, tři technicko-hospodářští pracovníci   
a osmnáct provozních pracovníků. 
 
Vedení Centra služeb pro seniory dbá na společenské a kulturní vyžití 
obyvatel domova. Během roku se proto na základě přání a námětů obyvatel 
pořádaly nejrůznější akce, jejichž cílem bylo udržet zájem seniorů o dění 
nejen v domově, ale i mimo něj. Tříkrálová pochůzka, Srdíčkový bál, 
Vědomostní kvíz, Zabíjačkové zvyky, Velikonoční zvyky, Stavění májky 
s folklórními zvyky, Kácení máje s táborákem a opékáním vuřtů, Výlet      
do ZOO v Hodoníně, Posezení na bukovanském mlýně, Soutěžní hra Bingo, 
říjnové Tématické týdny, Mikulášská nadílka, Adventní koncert, Posezení     
u vánočního stromku – to jsou názvy jen části akcí, kterých se během roku 
senioři mohli účastnit. Mimo tyto akce byly i další možnosti příjemně 
stráveného času v pravidelných kroužcích ručních prací nebo vaření. Každý 
den dopoledne mohli senioři cvičit v tělocvičně při lidové hudbě, milovníci 
zeleně  pomáhali při údržbě zahrady. Oblíbená byla tzv. dýchánková setkání, 
v nichž senioři zábavnou formou vzpomínali na jednotlivé etapy svého života.   
Účast na akcích i v kroužcích byla samozřejmě nepovinná a byla vedena 
v duchu hesla „Každý je pánem svého času“. Každý se účastní podle svého 
uvážení, chuti, nálady a schopností.  
 

Domov Horizont 
 
V předvánočním čase se v prostorách Domu kultury konala prodejní výstava 
výrobků klientů Domova Horizont. Letošní výstava znamenala již pátý ročník. 
Po zkušenostech z minulých let, kdy se téměř všechny výrobky prodaly již 
v prvním výstavním dnu a v těch dalších pak již vlastně nebylo co prodávat  
a vlastně tedy ani vystavovat, konala se výstava pouze jeden den.          
Ke shlédnutí a prodeji byly letos skvělé předměty z proutí, hlíny či dřeva, 
ale také obrazy nebo tkané koberečky. Lidé si na tuto výstavu již zvykli a 
mnozí si z ní již pravidelně odnášejí vánoční dárky pro své blízké.   
 
Péče o tělo pohybem je důležitá a jedním z prostředků, jak se k této 
činnosti  „donutit“,  je sport.  V Domově Horizont  proto v únorových  dnech  
pro své obyvatele uspořádali turnaj ve stolním tenisu. Honba za maličkým 
bílým míčkem je mezi klienty domova velice oblíbená. K zápolení přijely 
změřit své síly týmy z Víceměřic, Nezamyslic, Hodonína, Šternberku, Střelic            
a Křižanova. Letošní novinkou byly krásné poháry a medaile, které vedení 
Horizontu zakoupilo pro nejlepší bojovníky. Z kyjovských sportovců si pohár 
za nejlepší umístění odnesl Miroslav Hruban.  
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Klienti Domova Horizont se v rámci svých schopností vzdělávají. Výuku 
zajišťuje Mateřská škola a Základní škola Za Humny, Kyjov podle osnov    
pro pomocné školy. Čtyři třídy umístěné v budově v areálu ústavu 
navštěvovalo letos 70 klientů.  Stejně jako v jiných školách, tak i v Domově 
Horizont měli žáci kromě školních povinností i příjemné události. Jednou 
z nich byla odměna za celoroční více či méně trpělivé sezení ve školních 
lavicích. Koncem školního roku společně s pedagogickými pracovníky podnikli 
společný výlet do Sportlandu Babylon ve Strážovicích. Strávili skvělé 
dopoledne na trampolínách, houpačkách, pískovišti a skákacím hradu. Mnohé 
děti zažily takový výlet poprvé v životě a protože všichni byli nadšeni, 
plánují učitelky tyto výlety pořádat i v dalších letech. 
 
 

DROGOVÁ PROBLEMATIKA 
 
 
K našemu životu, žel, patří nejen lidé pracovití, spořádaní, úspěšní, snažící 
se něčím pozitivním přispět k dění ve městě. V míře, která nám není milá,  
se v našem městě vyskytují i uživatelé drog, lidé programově se vyhýbající 
práci a jakékoliv činnosti, ze které byť jen trochu vyplývají povinnosti. 
Protože nikde nepracují, ale peníze potřebují, získávají je z distribuce drog 
nebo krádežemi. Dlouholeté jsou např. stížnosti na „závadovou“ mládež, 
která se schází na dětském hřišti na Jurovského ulici či v parčíku na ulici 
Karla Čapka a častá je i obava mladých matek, že se jejich děti v pískovišti 
na veřejném dětském hřišti zraní o použitou injekční jehlu, kterou do písku 
odhodil nedbalý narkoman. Bezpečně se necítí ani zahrádkáři v Polámaných. 
Narkomani zde obývají některé chatky opuštěné majiteli nebo i narkomanům 
pronajaté. Místo mrkve a rajčat na pozemku roste konopí, místo květin      
a úhledných záhonů je nepořádek…  Stížnosti na tento jev se zdají vycházet 
do prázdna, neboť paragrafy trestních zákonů jsou kroucené na obě strany. 
Policie sice vyvine velké a dlouhodobé úsilí k dopadení pachatelů trestné 
činnosti, ale později jsou tito lidé propuštěni s tím, že budou vyšetřováni na 
svobodě. Pak se vyhýbají jakémukoliv jednání, nepřebírají si úřední obsílky, 
nedostavují se k soudu a ztěžují potrestání. Z pohledu občana, který do 
práce policie a odpovědných úředníků nevidí, se pak zdá, že „nikdo nic 
nedělá“.  
 
Všichni si uvědomujeme, že nebezpečí drog mladí lidé vnímají zcela jinak. 
Rádi zkoušejí nové věci a jejich pocit „mně se nemůže nic stát“              
je při nedostatku vhodných aktivit může zavést právě k užívání omamných 
látek. Součástí prevence je proto nabídka aktivit, které mladé lidi zaujmou  
a vyplní jejich volný čas. Důležitá je pro ně i možnost setkávání se svými 
vrstevníky v bezpečném prostoru bez drog a alkoholu, což nabízí např. 
volnočasový klub Wu-wej na ulici Svatopluka Čecha. Klub je vybaven 
místností s posezením, malou kuchyňkou s prodejem čajů a minerálek, je zde 
i místnost pro klidné popovídání mezi čtyřma očima, neboť v klubu           
je  poskytována mj. i poradenská činnost pro mladé, kteří se ocitli uprostřed 
vážných problémů. V rámci protidrogové prevence uspořádalo 13. listopadu 
vedení klubu besedu s Mgr. Janou Kahánkovou z psychiatrické ambulance 
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kyjovské nemocnice a sociálním kurátorem Mgr. Jaroslavem Řihánkem. 
Tématem setkání byla drogová situace ve městě. Besedy se zúčastnili velmi 
mladí lidé, někteří ještě školou povinní. Oba dospělí po dvě hodiny trpělivě 
vedli hovor s mládeží občas rozpačitou, navenek sebejistou. Z  otázek bylo 
vidět, že problém je zajímá, že si všímají dění kolem sebe a že někteří mají 
i určité zkušenosti s drogami, naštěstí pouze typu „zkusil jsem, ale 
odsuzuji“. Hovor zabrousil i do oblasti trestního práva, politiky a zdraví. 
 
Pro práci s drogově závislými funguje v Kyjově K-Centrum Charity Kyjov     
a terapeutická skupina občanského sdružení KROK.  
 

K-Centrum 
 
K-Centrum je zařízení Charity určené uživatelům drog. Poskytuje též 
poradenství rodinným příslušníkům uživatelů drog a v rámci prevence pořádá 
besedy, diskuze a exkurze pro žáky základních, středních škol a učilišť. 
Jeho sídlo je  v domku na Palackého ulici, vedoucí je Jarmila Švábová.  
 
Klientům – uživatelům drog centrum nabízí výměnu injekčních jehel, místo pro 
odpočinek, možnost občerstvení v podobě polévky, čaje či kávy, hygienický 
servis – sprchu, pračku a sušičku, dále základní zdravotní servis k ošetření 
žil. Zprostředkuje detoxikační léčbu, léčbu v psychiatrické léčebně, 
poskytuje informace zdravotního, sociálního a právního charakteru, pomůže 
při jednání s úřady, poradí v akutní náročné životní situaci. Rovněž poskytuje 
základní drogové, motivační a podpůrné poradenství, radí při poruchách 
příjmu potravy, nabízí zprostředkování anonymního lékařského vyšetření              
a psychosociální pomoc.  
Centrum dále nabízí krizovou pomoc rodičům, příbuzným a známým uživatelů 
drog, literaturu a letáky týkající se drogové problematiky, zprostředkuje 
kontakty na další zařízení v síti zdravotních a sociálních služeb aj. Poskytuje 
rady i po telefonu, zajistí odbornou poradu psychologa, psychiatra, 
terapeuta, právníka.  
 
Uživatelé drog služby K-Centra využívají, ovšem je i hodně takových, které 
je potřeba vyhledat, přijít za nimi do jejich prostředí, tzn. na ulici,        
do klubů, restauračních zařízení, drogových bytů. K tomuto účelu slouží 
terénní služba. Terénní pracovníci se snaží motivovat uživatele drog         
ke změně rizikového chování, případně k návštěvě K-Centra či institucí 
nabízejících sociální nebo zdravotní pomoc. V rámci centra byly zřízeny 
kontaktní místnosti v Dubňanech a Veselí n. Moravou. 
 
V K-centru mají otevřeno po celý týden v pracovní dny. Dopolední hodiny 
jsou vyhrazeny pro individuální pohovory s uživateli drog, rodinnými 
příslušníky a s abstinujícími klienty. V  letošním roce zde pracovali s 229 
uživateli drog, jejichž věkový průměr byl 27  let. Z tohoto počtu bylo 152 
mužů a 77 žen. V dělení podle primární drogy bylo 181 uživatelů pervitinu  
(z nich 165 užívá pervitin injekčně), 8 uživatelů kanabionidů, 1 závislý      
na lécích, 5 závislých na alkoholu, 33 klientů abstinujících. U většiny klientů 
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však dochází ke kombinování drog. Heroin se v naší lokalitě objevuje jen 
ojediněle. 
 
Z další statistiky vyplývá, že průměrný počet návštěv K-Centra na 1 klienta 
dosáhl čísla 12,6. V rámci kontaktního centra a terénních programů bylo 
v roce 2008 provedeno 1 438 výměn a vyměněno 46 326 jehel. Oproti roku 
2007 to bylo cca o 10 000 jehel více.  
 
Trendem posledních let je stahování uživatelů drog do anonymity z důvodu 
větších represí. 
 
Pro klienty, kteří nemohou aplikovat drogu do žíly, zavedlo K-Centrum 
distribuci želatinových tobolek, které si uživatelé naplní drogou a polykají. 
V letošním roce využilo tento způsob aplikace 56% uživatelů pervitinu a bylo 
vydáno 5 042 kapslí. Současně výrazně stoupla spotřeba injekčních jehel     
a tak lze důvody jen odhadovat: pravděpodobně klienti užívají větší množství 
drogy nebo může být horší jejich zdravotní stav. Důvodem může být i špatná 
kvalita drogy.  

KROK, o.s. 
 
Terapeutická komunita představuje nabídku dlouhodobé rezidenční léčby pro 
klienty s drogovou závislostí od věku 15 let. Na rozdíl od K-Centra je určena 
lidem, kteří se chtějí z drogové závislosti vymanit. Léčebný plán je klientovi 
jakoby „ušitý na tělo“. Jedním z prostředků k dosažení cíle je skupinová 
terapie. Klient je postupně veden od vzorců chování ovlivněných užíváním 
drog přes systém kontroly a sebekontroly. Je vychováván k sebedisciplíně, 
k zodpovědnosti vůči sobě i ke společnosti. Klienti se učí komunikačním 
dovednostem, učí se asertivnímu chování. Významnou součástí léčby          
je spolupráce s rodinou. Rodiče klienta se zúčastňují aktivit pořádaných       
pro rodiny klientů, terapeutických rodičovských skupin.  Po ukončení léčby 
klient postupuje do Programu následné péče. Klientům je umožněno chráněné 
bydlení, ubytování v bezpečném prostředí.  
 
Činnost Občanského sdružení KROK je zajišťována dotacemi ze státního 
rozpočtu a granty. Každoročním problémem je udržení provozu v první 
polovině roku, protože finance přicházejí až v květnu. Město Kyjov proto     
i letos poskytlo občanskému sdružení návratnou bezúročnou půjčku za účelem 
překrytí tohoto období.  
 
V Agentuře pro občany, kterou provozuje o.s. KROK, se v listopadu konal 
Den otevřených dveří. Veřejnost si mohla prohlédnout prostory Agentury, 
které byly vybudovány z bývalé kotelny na sídlišti Za Stadionem a které 
slouží k terapeutickým sezením nebo k pořádání akcí pro veřejnost. Součástí 
dnu otevřených dveří byla  beseda s Milanem Čamlíkem, hlavním terapeutem 
KROKu. Povídání to bylo neveselé, byla řeč o výskytu či požívání drog       
na školách a možnostech, či spíše nemožnostech pedagogů řešit tento 
problém. 
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Milan Čamlík poukázal na fakt, že pokud je ve vyučování student pod vlivem 
drogy, měl by být ze školy vyloučen. Jenže co dělat, když finance na provoz 
školy se přidělují z vyšších míst podle počtu žáků či studentů?  Ředitel školy 
se pak nachází v těžkém rozhodování. 
 
Občanské sdružení Krok si připomnělo své deváté narozeniny zahradní 
slavností. V zahradě domu na rohu Komenského a Nětčické ulice se sešli 
klienti společně s jejich blízkými a  sympatizanty sdružení. Výsledkem 
„počítání oveček“, tedy součet dnů abstinence všech klientů, bylo zjištěni, že 
abstinují již 240 let.  
 
 

ZDRAVOTNICTVÍ 
 

Nemocnice 
 
Ředitelem nemocnice je Ing. Igor Kalix.  
K 31. prosinci tohoto roku disponovala nemocnice 565 lůžky. Podle zprávy    
o činnosti nemocnice bylo v roce 2008 hospitalizováno celkem 21 026 osob, 
náklady na 1 ošetřovací den činily 1 982,- Kč. V přepočtu na pracovní 
úvazky zajišťovalo péči o nemocné 75,11 lékařů a 282,3 sester. Průměrná 
ošetřovací doba byla 7,1 dne.  
 
Nejvyšší náklady na léčbu jednoho pacienta vykazovalo oddělení 
anesteziologicko-resuscitační – 11 961 Kč na den, jednotka intenzivní péče 
gynekologie 5 841 Kč, jednotka intenzivní péče chirurgie 4 957 Kč            
a  chirurgie 2 069 Kč.  
 
V nemocnici letos ošetřili 121 cizinců, nichž 70 bylo ze Slovenska,           
5 z Itálie, 7 z Německa, 9 z Vietnamu.  
 
Bylo provedeno celkem 8 670 operací, 1 171 porodů. Podle záznamů 
porodního oddělení kyjovské nemocnice byli u 575 porodů přítomni otcové. 
Nejstarší rodičkou byla 46letá žena, nejmladší pak 16letá dívka.  
 
V letošním roce došlo k poklesu návštěvnosti lékařské služby první pomoci. 
Příčinou byly tzv. regulační poplatky a skutečnost, že pohotovost nebyla 
zajišťována v nočních hodinách. Pacienti přicházeli nebo byli přiváženi přímo 
na jednotlivá oddělení.  
Ordinační doba lékařské pohotovosti byla od pondělí do pátku od 15.30 do 
22.00 hodin, v sobotu a v neděli od 8.00 do 22.00 hodin. Zubní pohotovost 
byla zajištěna v sobotu a neděli od 8.00 do 13.00 hodin. Lékařskou 
pohotovost vyhledalo v letošním roce 3 554 dospělých, 1 629 dětí. 
S bolavým zubem přišlo k ošetření 1 582 lidí.  
 
V nemocnici bedlivě sledovali i tzv. mimořádné události. Jednalo se např.          
o poranění zdravotníků použitou jehlou, svévolný odchod nebo nedodržování 
léčebného režimu neukázněnými pacienty, ohrožení personálu pacientem, 
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ztráta peněz nebo odložených věcí, kouření pacientů. Mimořádnou událostí 
byl i hospitalizovaný pacient s velkou finanční hotovostí.  
 
Praní prádla pro nemocnici zajišťovala firma Chrištof Vyškov. Za její služby 
vydala nemocnice v letošním roce 8 093 000 Kč.  
 
Dodavatelsky bylo zajišťováno i stravování. Tuto službu vykonávala firma 
Václav Hrabec, spol. s r.o. Potravinový limit na 1 den byl  v roce 2008  
50,- Kč. Celkem za stravování pacientů bylo zaplaceno 16 850 tis. Kč.  
Dodavatelem tepla pro nemocnici byla Teplárna Kyjov. 
 
Spotřeba vody v r. 2008 56 802 m3 3 330 tis. Kč 
Spotřeba tepla v r. 2008 25 511 GJ 11 230 tis. Kč 
Likvidace zdravotnického odpadu v r. 2008 155 tun 1 601 tis. Kč 
Likvidace tuhých odpadů v r.2008 147 tun 325 tis. Kč 
 
 
8. ledna byla v areálu nemocnice zahájena stavba skladu specifického 
zdravotnického odpadu. V tomto objektu bude rovněž garážovat zahradní     
a přepravní technika, která byla původně umístěna v prostorách 
hospodářského stavení, které  bylo demolováno z důvodu výstavby 
parkoviště.  
 
Dopravní zdravotnická služba měla k 31. 12. 2008 39 zaměstnanců           
a 40 vozidel, jimiž bylo ujeto 1 213 861 km. Spotřebováno bylo 130 670 
litrů pohonných hmot.   
 

ŠKOLSTVÍ 
 
 
Ředitelé kyjovských základních škol v lednu jednali s vedením města          
o budoucnosti školství v Kyjově. Dětí je stále méně a tak si všichni odpovědní 
uvědomují, že bude nutno situaci řešit. Mezi návrhy se vyskytlo slučování 
škol a také možnost zřízení centrální kuchyně pro školáky. 
 
Do základních škol nastoupilo letos 134 prvňáčků. V kyjovských základních 
školách mají po dvou třídách, v Bohuslavicích je letos nováčků devět a sdílejí 
třídu spolu s pěti žáky druhého ročníku.  
 
Zápis do prvních tříd základních škol se letos konal ve čtvrtek 14. a pátek 
15. února. Pro zápis byly Obecně závaznou vyhláškou města Kyjova z roku 
2005 stanoveny spádové oblasti: 
 
ZŠ Újezd: ulice Újezd, Fügnerova, Havlíčkova, Karla Čapka, Kollárova, Mezi 
Mlaty, Nerudova, Palackého, Riegrova, Klínky, Lidická, Strážovská, 
Svatoborská a Vrchlického. 
 
ZŠ Dr. Joklíka: U Vodojemu, Brandlova, Janáčkova, Květná, Růžová, 
Tyršova a místní část Nětčice. 
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ZŠ J. A. Komenského: zbývající části Kyjova a místní části Nětčice          
a Boršov. 
 
ZŠ Bohuslavice: Bohuslavice, místní část Boršov. 
Rodiče si mohou pro své dítě zvolit i jinou než spádovou školu. O umístění 
pak rozhoduje ředitel zvolené školy.  
 
26. listopadu bylo po celé dopoledne rušno v jídelně základní školy           
na Újezdě. Zástupci učilišť, přesněji ředitelé a učitelé společně se žáky 
těchto učilišť přijeli povědět žákům devátých tříd o možnostech a výhodách 
svého učiliště a o oborech, které mají zájemci možnost se vyučit. 
V posledních letech je totiž po celé republice zaznamenáván úbytek zájmu   
o vyučení v oborech, které jindy znamenaly „zlaté dno“. Zedník, elektrikář, 
pokrývač, tesař, instalatér, kominík... Všechny tyto i další praktické obory 
jsou pro mladé lidi neatraktivní. Řemeslníků schopných postavit zeď, vyčistit 
komín od sazí či připojit plynový kotel je méně a méně. Ředitelé učilišť 
vysvětlovali školákům, kteří se co nevidět budou rozhodovat o své 
budoucnosti, že absolvovat obchodní akademii, hotelnictví, případně 
gymnázium bez následného studia na vysoké škole, to je vlastně vstupenka na 
pracovní úřad a znamená jistotu dlouhodobé nezaměstnanosti. Naopak 
poptávka po řemeslnících je v poslední době tak velká, že všichni absolventi 
učilišť jsou bez problémů zaměstnáni a též si dobře vydělávají. 
 
Všechny základní školy mají zřízen školní parlament. Jeho účelem je umožnit 
žákům vyjadřovat se k provozu školy. Jednou měsíčně se v něm scházejí 
zástupci žáků 5. až 9. tříd a jejich setkání se účastní vždy některý 
z pedagogů.  
Ze setkání vycházejí návrhy dětí na činnost školy a pro dospělého bývá 
zajímavé mít možnost vidět školní dění očima žáka. Členové parlamentu 
navrhují aktivity, kterých by se škola mohla účastnit – soutěže ve sběru 
pomerančové kůry, starého papíru, snaha nacvičit divadelní představení apod. 
Při hovoru se děti zmiňují i o věcech pro ně závažných, které dospělí 
neakceptují. „Proč děvčata mohou mít náušnice a hochům se totéž zakazuje? 
Proč si nesmíme barvit vlasy, když jsme pak hezčí? Proč se nesmí žák deváté 
třídy líbat s dívkou na chodbě školy? Proč musíme mít ve vyučování vypnutý 
mobilní telefon a paní učitelka ne? Proč se paní učitelky oblékají nemoderně? 
Proč nemají pochopení pro moderní hudbu? Proč nám pořád všechno zakazují? 
A vůbec – názory dospělých jsou staromódní a místo řinčení zvonku 
ohlašujícího přestávku bychom raději slyšeli hrát hudbu…“ 
Děti planou potřebou mít svět krásný podle svého – a pak se přou o písničku, 
kterou by měl školní zvonek vyluzovat. Po delší debatě, kdy deset dětí žádá 
deset různých melodií, se přece jen dohodnou: nejlepší zvonění je to, které 
už mají.  
 

Základní a mateřská škola Za Humny 
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Pedagogové uspořádali pro děti projektový den, jehož hlavním motivem      
je heslo „Prevence není nikdy dost“. Letos v červnu se konal již sedmý ročník 
této akce a byl zaměřen na drogovou prevenci. Součástí projektu byl mj.     
i Běh zdraví, který odstartoval starosta města František Lukl.  
 
Další projektový den, kterého se žáci školy účastnili, byl uspořádán         
ve spolupráci s Policií České republiky. V rámci projektu s názvem Kapka 
prevence se děti učily bezpečnému chování na ulici. Děti se za asistence 
policistů učily, jak se správně pohybovat pěšky i na kole v hustém městském 
provozu,  seznámily se s pravidly silničního provozu a cvičily se v poskytování 
první pomoci. 
 
Těmito programy se vedení školy snaží připravit děti do života tak,        
aby zvládaly složité situace, které je v běžném životě mohou potkat a které 
mohou lehce překonat, když na ně budou již v raném věku dobře připraveny.  
 

Základní umělecká škola 
 
Budova školy patří k historicky význačným objektům města a je památkově 
chráněná. Pro zlepšení nabídky a rozšíření možností základní umělecké školy 
byla k ní připojena i sousedící budova bývalé mateřské školy, v níž byly 
v přízemí vybudovány učebny, v patře jsou byty zaměstnanců školy.  
 
Úspěchem školy a důvodem k radosti pedagogů je přijetí žáků ke studiu     
na školy s uměleckým zaměřením. V letošním roce to byli Jakub Julínek         
a Kristýna Bártová, kteří byli přijati ke studiu architektury na Vysokém 
učení technickém v Praze. Na konzervatoř do Kroměříže odešel Libor 
Macháček a Aneta Zavrtálková, konzervatoř brněnská se stala působištěm 
Jakuba Varmuži a v Ostravě začala od září pilovat své hudební umění Anna 
Presová.  
 
Základní umělecká škola poskytuje vzdělávání ve čtyřech oborech: hudebním, 
tanečním, výtvarném a dramatickém. Má detašovaná pracoviště v Šardicích  
a Ježově. Ředitelem školy je Petr Petrů. 
 

Hudební obor 
 
Hudební obor je nejstarším a nejrozsáhlejším. Patří do něj oddělení hry     
na  klavír, varhany, housle a violu, dechové oddělení, kytaru, cimbál a sólový 
zpěv. Tradičně největší zájem dětí i rodičů je o hru na klavír, kterou 
vyučuje deset učitelů. K výuce hry na varhany jsou přijímány děti, které již 
mají za sebou několikaletou průpravu hry na klavír.  
 
V rámci dechového oddělení se ve škole vyučuje hře na dechové nástroje 
dřevěné, a to „flétnové“ - sopránovou, altovou, tenorovou a basovou 
zobcovou flétnu, dále hře na pikolu, altovou příčnou a barokní příčnou flétnu, 
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z dřevěných nástrojů pak hře na klarinet (B a Es). Další skupinu dechových 
nástrojů tvoří nástroje žesťové - tj. trubka, křídlovka, lesní roh a tuba. 
 
Miloslav Černý učí i hru na bicí nástroje a vede komorní soubor zobcových 
fléten, který pravidelně vystupuje na veřejných akcích. 
 
Pod vedením Miloše Procházky a Jiřího Pimka pracuje ve škole Mládežnická 
dechová hudba při ZUŠ Kyjov, která školu již několik let úspěšně 
reprezentuje při různých společenských akcích a soutěžích. 
 
Zkušenosti a dovednosti z hudebních oborů uplatňují žáci mimo jiné také     
v cimbálové muzice, která úspěšně reprezentuje ZUŠ v soutěžích              
i na kulturních akcích. 

Taneční obor 
 
Taneční obor byl obnoven v roce 1994 po příchodu Evy Ditmarové. Vyučuje 
se ve dvou cyklech. První cyklus má sedm ročníků a mohou ho navštěvovat 
děti již od pěti let, druhý cyklus je čtyřletý a pokračují v něm žáci, kteří 
absolvovali cyklus první. Vyučování je skupinové (skupinu tvoří maximálně    
15 žáků) a probíhá dvakrát týdně. 
 
V nižších ročnících a v přípravném oddělení se vyučuje především taneční 
průprava, ve vyšších ročnících pak základy klasického, lidového i současného 
tance a žáci také získají potřebnou taneční praxi, která je nezbytnou 
součástí prezentace žáků na veřejnosti. Obor vystupuje dvakrát ročně      
na jevišti v rámci školní akce pořádané především pro rodiče, kyjovskou 
veřejnost a spádové školy. Žáci tanečního oboru se také účastní mnoha 
dalších akcí, např. vystoupení při oslavách Dne dětí, regionálních přehlídek, 
soutěží tanečních oborů základních uměleckých škol.  
 

Výtvarný obor 
 
Výuka ve výtvarném oboru ZUŠ je skupinová (ve skupině pracuje maximálně 
15 žáků) a probíhá ve dvou cyklech: první cyklus navštěvují žáci od 6 do 14 
let, přičemž šesti a sedmiletí žáci patří do přípravného oddělení. Druhý 
cyklus navazuje na první a pokračují v něm žáci od 15 do 18 let. 
Výtvarný obor ZUŠ se každoročně prezentuje výstavou projektu, na kterém 
žáci průběžně pracovali po celý školní rok. Společná neformální setkání žáků, 
rodičů a kyjovské veřejnosti po vernisážích se staly tradicí, na niž se děti 
těší celý rok. 

Dramatický obor 
 

Tento obor má dvě oddělení, dramatické a slovesné. Výuka je skupinová 
(skupinu tvoří maximálně 15 žáků), přijímají se děti od 8 do 14 let. Od roku 
2001 obor vede Mgr. Hana Šmaková. Ve své výuce se zaměřuje             
na dramatické hry, hry s hudbou a techniky muzikoterapie. Své dovednosti 
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prezentují žáci dramatického oboru dvakrát ročně při veřejných 
vystoupeních. 
Koncertní sál základní umělecké školy slouží nejen dětem, které se s radostí 
pochlubí rodičům a přátelům se vším, co se během školního roku naučily, ale 
je také místem, které umožňuje kulturní zážitky veřejnosti. V zaplněném 
koncertním sále školy se letos 18. března představil klarinetista Irvin 
Venyš, absolutní vítěz prestižní soutěže Pacem in terris v Bayreuthu 2007. 
Přednesl skladby J. Brahmse, Leonarda Bernsteina, C. M. von Webera aj.  
V pátek 9. května se v koncertním sále školy konal koncert, v němž zahrála 
Věra Rašková na flétnu. Doprovázela ji Viera Bartošová hrou na klavír.  
 
V základní umělecké škole již řadu let působí Komorní orchestr. Jeho členy 
jsou především bývalí žáci kyjovské základní umělecké školy, kteří postupem 
let ze žáčků seznamujících se s notami půlovými a čtvrťovými vyrostli       
ve skutečné muzikanty a někteří z nich se stali i učiteli na škole, z níž vyšli.  
V letošním roce Komorní orchestr vystoupil např. v brněnském divadle 
Reduta. Umění kyjovských hudebníků si do divadla přišlo poslechnout na 350 
posluchačů, mezi nimi byli i renomovaní brněnští umělci. Výsledkem návštěvy 
krajského města byla nabídka na další spolupráci při obohacení kulturního 
života Brna.   
Dalším místem, kam členové Komorního orchestru vycestovali, byla Praha.  
V sále Novoměstské radnice, v kostele svatého Ignáce a na nádvoří 
Pražského hradu zahráli společně s Cimbálovou muzikou Základní umělecké 
školy. 
 
Od 4. srpna letošního roku se orchestr stal občanským sdružením a začal  
hrát pod hlavičkou města Kyjova, které mu bude poskytovat finanční 
podporu. Pod novým názvem Komorní orchestr města Kyjova vystoupili 
hudebníci poprvé v neděli 16. listopadu v divadelním sále Domu kultury.  
 

Základní škola J. A. Komenského 
 
Všichni slavní lidé, které v dospělosti zná třeba i celý svět, byli někdy malí, 
chodili do školy a potýkali se s běžnými záležitostmi stejně jako jejich 
vrstevníci. V tom čase ještě nikdo netušil, že ve třídě je osoba v budoucnu 
slavná a vážená. Jejich cesta však musela někde začínat, třeba na školní 
akci, kterou na popud členů školního parlamentu uspořádali ve škole J. A. 
Komenského. O co se jednalo? O nic jiného než soutěž s názvem „Talent 
roku“. Finále proběhlo 25. dubna a před svými spolužáky v hudebním sále 
školy vystoupilo čtrnáct přihlášených. Disciplínou bylo umění jakéhokoliv 
druhu, které nesouvisí s výukou. Zájemci prezentovali svou dovednost 
nejdříve na webových stránkách školy, pak před spolužáky. V jakých 
dovednostech děti soutěžily? V kresbě, hře na housle, bojovém umění karate 
a tanci. Vítězem se stal tanečník Přemysl Pleva z 9.C, na druhém místě 
skončila Nela Kostihová z 9.A (rovněž tanec) a jako třetí se umístil Julius 
Liška s uměním kresby.  
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Děti z pěveckého sboru Modráčci základní školy J. A. Komenského vystoupily 
v květnu na benefičním koncertu v kostele Nanebevzetí Panny Marie. Jako 
vděčný posluchač se účastnil i poslanec Parlamentu ČR Libor Ambrozek.  
 
V červnu, tedy na konci školního roku 2007/2008, byli na škole J. A. 
Komenského slavnostně vyhlášeni nejlepší žáci školy. Cenu ředitele školy 
letos obdrželo šest žáků, kteří o pololetí i na konci školního roku měli průměr 
známek 1,00, tedy, jak se říká, „samé“: Eliška Marková, 6.A, Lenka 
Šibalová, 6.A, Sabina Duroňová, 6.C, Zuzana Kalixová, 7.A, David Svoboda, 
7.A, Libor Škrhák, 7.A, Alžběta Doležalová, 8.A, Lenka Bořecká, 8.C. 
 
Do Zlaté knihy ZŠ J. A. Komenského byla zapsána Johana Malíšková z 9.A. 
Obdržela třikrát Cenu ředitele školy za vynikající prospěch. 
 
Náročnost přechodu dětí do nové školy, kdy se setkávají nejen s novým 
prostředím, ale i s novými spolužáky a učiteli, jsme si všichni vyzkoušeli    
na vlastní kůži a dozajista si to i všichni dlouhá léta pamatujeme. Aby byl 
nový začátek pro žáky 6. tříd co nejlehčí, uspořádalo pro ně vedení školy 
adaptační den. V celodenním programu vyrazili novopečení „šesťáci“         
do Jestřabic a Koryčan. Na cestě je čekalo splnění mnohých úkolů, museli 
překonávat přírodní překážky, v  Koryčanech pak navštívili  Hipocentrum,    
v němž shlédli výcvik koní. V odpoledních hodinách po návratu do školy je 
ještě čekaly různé soutěžní hry  a samozřejmě i sladká odměna.  
 
25. a 26. září žáci 4. a 5. tříd navštívili Muzeum oškeruší ve Tvarožné 
Lhotě. Tato návštěva znamenala pro děti veliké překvapení. Očekávaly totiž 
suché šedivé prostory s nezajímavými exponáty. Místo toho viděly živé 
věkovité stromy, dozvěděli se o úskalí jejich rozmnožování, co všechno      
se z plodů oškeruše připravuje a hlavně byly překvapeny, že plody jsou 
jedlé. Nadšeny byly z návštěvy salaše s pravým a nefalšovaným bačou, 
který jim dovolil vyzkoušet hnaní stáda ovcí.  
 
Učitelé a žáci základní školy J.A. Komenského uvítali v říjnových dnech děti 
a učitele z polského Jozefówa. Na školní chodbě, která slouží jako galerie, 
byly při této vzácné příležitosti vystaveny historické i současné fotografie 
polského města. Při uvítání polských přátel zazpívali Modráčci, polské děti 
opětovaly uvítání polskými písněmi a polonézou.  
Součástí programu pro polské hosty bylo přijetí na radnici, výlet na Pálavu, 
exkurze do sklárny a návštěva hodů v Ratíškovicích. Dorozumívací řečí dětí 
byla angličtina.  
 

Základní škola Újezd 
 
Květnové dny na chodbách v  základní škole na Újezdě byly ve znamení 
hmyzu. Ne, nebojte se, nebyla nutná deratizace. Jednalo se o výstavu prací 
žáků školy na téma „Nech brouka žít“. Menší děti malovaly, větší v hodinách 
jazyka českého zpracovávaly  literární práce a ty největší vytvářely výtvarná 
díla pomocí počítačových programů.  
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Další zajímavá výstava se konala v zářijových dnech. Část školní chodby 
zaplnily výrobky z dýní, převážně  pohádkové postavičky, zvířata, strašidla. 
Dýňové exponáty děti vyráběly doma, některé samy, jiné s výraznou 
podporou rodičů. Jako nejlepší byl vyhodnocen Pirát Viktora Urubka z 1.A, 
odměněni však byli všichni vystavující. Celá výstava se poté přesunula       
na místa, kde je mohla ohodnotit i veřejnost – před školní budovu, pod okna 
bytu pana školníka.  
 
Základní škola Újezd letos založila novou tradici. V pátek 24. října           
u  příležitosti výročí vzniku Československé republiky se konal první ročník 
štafetového běhu žáků kyjovských základních škol s názvem Běh s trikolórou.  
V městském parku byl vyznačen okruh, na němž štafetová družstva dětí 
závodila v běhu, spolužáci závodníků pak při okraji trasy fandili tak,        
že vřava snesla srovnání s nejvyhlášenějšími závody dospělých. Všemu 
samozřejmě předcházela příprava celé akce, což spočívalo na bedrech 
iniciátorů Běhu s trikolórou, tedy učitelů základní školy Újezd. Nakonec vše 
dobře dopadlo. Počasí bylo příznivé, děti se s  vervou pustily do běhu, aby 
vítězný pohár získala právě jejich škola.  
 
Velkým projektem v letošním roce byly Vánoční dílny, do nichž se zapojili 
všichni žáci i učitelé. Menší děti tvořily společně ve svých třídách. 
Výsledkem jejich činností byli vlastnoručně ušití látkoví sobi, ozdobná vánoční 
mýdla, přáníčka, svícny, novoroční přání, vystřihované obrázky. Pro větší 
děti byly připraveny činnosti náročnější. Každý zájemce si mohl vybrat       
z nabídky a pak se ve vyhrazené třídě, tzv. dílně, věnovat zvolenému umění 
ručních prací. Jednalo se např. o malování vánočních baněk a hrníčků, výrobu 
vánočního překvapení, ozdob z dýhy a kukuřičného šůstí, vizovického pečiva.  
Ze cvičné kuchyňky se linula vanilková vůně pečeného vánočního cukroví, další 
skupina žáků v jídelně připravovala jednohubky a obložené chlebíčky.         
V odpoledních hodinách se na chodbách školy konal vánoční jarmark: co se 
dopoledne vyrobilo, odpoledne bylo, naskládáno na   prodejní pulty vyrobené 
dočasně ze školních lavic,  nabízeno k prodeji pozvaným rodičům i veřejnosti.  
 

Základní škola Bohuslavice 
 
V pátek 26. září se v Bohuslavicích konala oslava 130 let trvání školy. 
V tento den byla škola otevřena pro všechny pamětníky, bývalé žáky          
i veřejnost. Mohli si prohlédnout interiér školy, nahlédnout do vyučování,    
nad vystavenými fotografiemi a školními pomůckami z let minulých si 
připomenout, jak vypadala škola dříve a srovnat ji s přítomností. 
V odpoledních hodinách pak byl připraven bohatý program. Děti vyráběly 
dýňové strašáky, hledaly poklad, opékaly špekáčky při táboráku. Po setmění 
se všichni účastníci dočkali překvapení v podobě velkého ohňostroje.  
 

Základní škola Dr. Joklíka 
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Žákyně 9. třídy ZŠ Dr. Joklíka Monika Frolcová uspěla v celostátním kole 
olympiády v anglickém jazyce. Získala skvělé druhé místo. Co jí dopomohlo  
ke skvělým znalostem angličtiny? Hlavně přání přečíst si některé knihy,  
které sice vyšly v angličtině, ale zatím ne v češtině. Začala si je překládat 
sama… 
 

Střední odborná škola zdravotnická a sociální 
 
Na Střední odborné škole zdravotnické a sociální v letošním roce maturovalo   
53 žáků, z nich někteří letos poprvé v novém oboru zdravotnický asistent.  
 
V dubnu se ve škole konal druhý ročník celostátní soutěže Pomoc člověku 
v nouzi. Vítězové regionálních kol představili své práce, v nichž se zamýšleli 
nad pomocí lidem s postižením, ale také se věnovali problému domácího násilí 
nebo canisterapii aj. 
 
V prosinci škola pořádala pro žáky základních škol soutěž v poskytování první 
pomoci. Výuka první pomoci probíhá na základních školách každým rokem     
a má dvojí účel. Jednak se děti školního věku naučí obvázat rány, zastavit 
krvácení nebo poskytnout umělé dýchání, v další řadě si studentky 
zdravotnické školy podle pravidla „učením druhých učím sebe“ prověří své 
praktické a teoretické znalosti.  
 

Klvaňovo gymnázium 
 
Letošní rok byl pro gymnázium významný. Uplynulo totiž právě 110 let      
od jeho založení a to byl důvod k oslavám. Pracovat na jejich zdárném 
průběhu se začalo již loni, neboť bylo nutno oslovit spoustu absolventů. 
Přesněji řečeno nejenom je pozvat, ale také je vyzvat  k literárním 
příspěvkům do almanachu, který vedení školy pravidelně        při výročích 
vydává.  
21. června se absolventi i pedagogové setkali v prostorách školy.            
Ve Vlastivědném muzeu i v prostorách gymnázia byla připravena výstava 
z historie školy a odpoledne po slavnostním setkání současných a bývalých 
profesorů gymnázia všichni společně vyšli v průvodu městem, seřazeni podle 
maturitních ročníků. Zde bylo možno vidět, „jak jde čas“. V čele šly 
nejstarší ročníky reprezentovány jen několika někdejšími maturanty, později 
jejich následovníci ozdobení šedinami, již v hojnějším počtu. Za nimi 
generace nynějších padesátníků, čtyřicátníků, následována obdobím 
„rodičovským“, kdy se v průvodu usmívaly nejenom mladé ženy a muži,      
ale i jejich děti v kočárcích či vedené za ruku. Po nich následovala lavina 
mládí, bujného, rozesmátého a očekávajícího krásné události, které život 
přinese.  
Celá trasa průvodu byla lemována zvědavými občany – neabsolventy a všude 
vládla veselá nálada. Co chvíli se lidé v průvodu poznávali a zdravili s diváky 
na chodníku a opačně. Na náměstí z pódia před morovým sloupem vítala 
účastníky průvodu ředitelka školy a moderátor připomínal nejvýznačnější 
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události našeho města či republiky v roce, ve kterém právě procházející 
absolventi maturovali. Celý průvod se z náměstí přesunul do areálu Letního 
kina, kde se konal kulturní pořad zakončený ve večerních hodinách taneční 
zábavou. Toho dne se nejen tancovalo, ale hlavně setkávalo v kyjovských 
restauracích. Celé ročníky někdejších gymnazistů se dokázaly mimo iniciativu 
školy samy domluvit a sejít se, popovídat si či pochlubit se, čeho dosáhly   
od doby své maturity.  
Pokračováním oslav byla výstava z historie a současnosti Klvaňova gymnázia, 
kterou jsme mohli shlédnout v listopadu v Radniční galerii. Cílem expozice 
bylo umožnit nejširší veřejnosti nahlédnout do dění školy.  
   

Vyučující na Klvaňově gymnáziu ve školním roce 2008/2009: 
 
Mgr. Renáta Soukalová, ředitelka školy 
Mgr. Marek Cvrkal 
Mgr. Karolína Čechová 
PhDr. Eva Dostálová 
Mgr. Lenka Hálová 
Mgr. Vlastimil Havránek 
Mgr. Miroslav Hnilica 
Mgr. Ludmila Hubstová 
Mgr. Zdena Janásková 
Mgr. Jaroslav Jarma 
PhDr. Lenka Jarmová 
Mgr. Jana Klimešová 
RNDr. Petr Koiš, Ph.D. 
Mgr. Dobroslav Konrád 
Mgr. František Kopecký 
Mgr. Alena Korvasová 
RNDr. Vladimír Kotík 
Mgr. Jiří Krojzl 
PaedDr. Alice Křivánková 
Mgr. Marie Lungová 
RNDr. Miloslav Malec 
Mgr. Yvona Masaříková 
PhDr. Zuzana Mikslová 
Mgr. Věra Minaříková 
Mgr. Jiří Ondráček 
Mgr. Eva Ondráčková 
PhDr. Dagmar Pešková 
Mgr. Lenka Selucká 
Mgr. Drahomír Staněk 
Mgr. Jitka Stuchlíková 
Mgr. Marie Stuchlíková 
Mgr. Jarmila Svobodová 
Mgr. Simona Špičáková 
Mgr. Šárka Šušlíková 
Mgr. Ivo Trnka 
Mgr. Jana Truschingerová 
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Mgr. Libuše Urubková 
Mgr. Vladimír Viktorýn 
Mgr. Zbyněk Voráč 
Mgr. Marie Votoupalová 
 
 
Jak dopadly letošní maturity, při nichž, jak se praví na webových stránkách 
Klvaňova gymnázia, „studenti naposledy ukázali, co umějí“? 
V oktávách maturovalo celkem 52 studentů a studentek. Z nich 36 prospělo 
s vyznamenáním, z toho 16 se samými výbornými. 
Ve čtvrté třídě z 29 maturantů a maturantek dosáhlo s vyznamenání deset, 
z toho sedm mělo „za čtyři“, tedy samé výborné.  
 
Maturitní zkoušky však nebyly jediné, které museli studenti absolvovat. 
Pokud chtěli pokračovat ve vzdělávání, čekaly je náročné přijímací zkoušky  
na vysoké školy, kde v některých oborech byl až desetinásobek přihlášených 
oproti možnostem škol. 
 
Od září došlo ke změně poměru studentů na osmiletém a vyšším gymnáziu    
na 30 žáků z pátých tříd a 60 žáků z devátých tříd. 
 
Letní prázdniny byly letos ve znamení velké opravy, která se nakonec změnila 
v opravu ještě větší. S příchodem července byla na boční budově, bývalé 
měšťanské škole, zahájena oprava střešního krovu a budování nových 
odborných učeben v půdní vestavbě. Při zahájení prací se projevily 
nedostatky, z nichž nejzávažnější byla narušená statika budovy. Bylo 
zjištěno, že celá budova je vychýlená a mohla by se při rekonstrukci zřítit. 
Tato skutečnost si vynutila umístění zpevňovacích pilotů po celém obvodu 
budovy, každé patro muselo být staženo lanovými věnci. Musely být znovu 
vystavěny stropy a podlahy ve vyšších patrech, pořízeny nové rozvody vody, 
odpadů a elektřiny. Od září se vyučovalo pouze v přízemí a prvním patře 
budovy, protože stavební práce pro jejich veliký rozsah nebyly do konce roku 
dokončeny.  
 

KULTURA 
 

Vlastivědné muzeum 
 
Muzeum se nachází v historické budově zámečku na Palackého ulici a je 
pobočkou Okresního muzea v Hodoníně. Vedoucí je Mgr. Blanka Pokorná.  
Kromě stálé expozice vypovídající o životě našeho města v minulosti 
uspořádali letos pracovníci muzea i další výstavy vztahující se k historii 
Kyjova, např. Středověk je, když…, 110 let  kyjovského gymnázia, 
Archeologické rarity Kyjovska, 125 let sklárny. Krásu ruční práce obdivoval 
každý, kdo zavítal na výstavu Paličkovaná krajka nebo Krojované panenky. 
Výstavy shlédlo celkem 3 126 zvědavců.  
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V předvelikonočním čase proběhla v muzeu  přehlídka tradičních řemeslných 
technik. Že byl o tuto akci veliký zájem, dokazuje účast 1 012 lidí. Zručné 
„malérečky“ jim v prostorách muzea po tři dny předváděly výrobu kraslic 
opletených drátkem, zelových, kostelových, halúzkových, olepovaných 
slámou, zdobených jezerní sítinou, gravírovaných, obháčkovaných, 
batikovaných, dírkovaných nebo zdobených  reliéfním voskem. Je opravdu 
s podivem, jak všemožně dovedou lidé zkrášlit vejce, věc tak prozaickou.  
Přehlídka však nekončila jen u vajec, symbolu jarních svátků. Pletení 
pomlázek, výroba píšťalek a dřevěných forem na máslo, figurek 
z kukuřičného šůstí, malování ornamentu na sklo nebo tvorba vizovického 
pečiva, to vše jsme mohli během tří dnů vidět, zakoupit a odvážnější          
i vlastnoručně zkusit vyrobit.  
 
23. května se konala Muzejní noc. Ve večerních hodinách bylo muzeum 
otevřeno k prohlídce expozice, ke shlédnutí byla připravena výstava s názvem 
Z nových archeologických výzkumů na Kyjovsku. Na dvoře muzea byl u této 
příležitosti připraven doprovodný program, v němž členové občanského 
sdružení Velkomoravané předvedli divákům ukázky způsobu života lidí v době 
Velkomoravské říše. Muzejní noc navštívilo 305 diváků.  
 
Pracovníci muzea spolupracovali při přípravě oslav letošního 110. výročí 
založení gymnázia. Poskytli organizátorům oslav metodickou pomoc,         
pro prezentaci v budově školy zapůjčili historické předměty a po dobu oslav 
umožnili návštěvu muzea i mimo obvyklou otevírací dobu.  
 

Kulturně historická společnost Bohuslavice 
 
Bohuslavická Kulturně historická společnost letos připravila na den 26. října 
vzpomínkovou oslavu 90. výročí vzniku samostatného Československého státu.   
Slavnost byla zahájena vzpomínkovým aktem u bohuslavické základní školy. 
Poté všichni účastníci oslav společně v průvodu přešli do míst nazývaných Pod 
Starú horú, kde vysvětili novou boží muku věnovanou lidem, kteří padli  ve 
válečných dobách. V kulturním programu, který toho dne následoval, 
vystoupila dechová muzika, pěvecké sbory a děti bohuslavické základní školy.  
                

Městská knihovna 
 
V městské knihovně se v únoru konala beseda s brněnskou spisovatelkou 
Simonou Monyovou. Tématem byla její kniha „Já o koze, on o voze“, která 
pojednává o vztazích mezi manžely. V zaplněné čítárně měli zájemci možnost 
koupit knihy této oblíbené spisovatelky a nechat si je autorkou podepsat.   
 
V rámci 11. ročníku celostátní akce „Březen – měsíc internetu“ se v městské 
knihovně setkali představitelé města, kulturní komise, kulturní partneři       
a přátelé knihovny  na slavnostním programu vyplněném prezentací činnosti 
knihovny v oblasti knihovnických a elektronických informačních zdrojů         
a prezentací činnosti oddělení pro nevidomé a slabozraké.  
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Uprostřed května zaplnili prostory čítárny žáci prvních tříd základní školy  
J. A. Komenského. Starostou města byli slavnostně pasováni na čtenáře 
městské knihovny a jako upomínku na tuto událost každý nový čtenář dostal 
z rukou pana starosty pamětní list. Cílem této celostátní akce, kterou 
v Kyjově absolvovalo téměř 60 dětí, je zvýšit zájem dětí o literaturu         
a o četbu.  
 
Od 6. do 10. října proběhl tradiční Týden knihoven, letos s mottem 
„Knihovny – rodinné stříbro“. V rámci tohoto týdne se v knihovně uskutečnilo 
několik setkání, např. s cestovatelem Jiřím Márou při besedě o Ekvádoru    
a Galapágách. Z jiného soudku pak bylo povídání o karmickém výkladu 
horoskopů se Zdeňkem Zamazalem. Zajímavý byl i výklad spisovatele         
a historika Vlastimila Vondrušky o historickém románu z pohledu uměleckého 
i skutečnosti nebo přednáška z oboru medicínského, kdy psychiatr MUDr. 
Jaroslav Kliment hovořil o úzkostných psychických poruchách.  
 
1. prosince byla v městské knihovně představena nová kniha „Pohádky 
Chřibů“ autorky Jarmily Bednaříkové s ilustracemi Olgy Vlasákové. Příznivci 
známé kyjovské spisovatelky na besedě spojené s autogramiádou a prodejem 
knihy vyslechli ukázky pohádek, jejichž děj je posazen do krásné přírody 
Chřibů. Jsou sice určeny především dětem, své v nich však najdou 
k zamyšlení i dospělí.  
 
Letošní celostátní 12. ročník Týdne knihoven byl pro knihovnu kyjovskou 
obzvláště významný. Budova na Komenského ulici, v níž se nachází, byla totiž 
otevřena právě před dvaceti lety. Za tu dobu se v ní vystřídalo mnoho 
dětských i dospělých milovníků psaného slova, konalo nespočet přednášek     
a besed. 
 
Dvacet let, to je pro člověka snad ten nejlepší věk, ale s budovami je to 
jinak. Na nich se po dvaceti letech provozu již začínají projevovat 
nedostatky, kterým je třeba věnovat pozornost. Stejně je tomu i s naší 
knihovnou. Do popředí se dostává nutnost zateplit budovu a vyměnit 
nevyhovující okna s hliníkovými rámy, aby se co nejvíce snížily výdaje za 
vytápění budovy, jež je v majetku města. Prioritou je i vybudování výtahu, 
aby byl usnadněn vstup seniorům a handicapovaným občanům. V plánu        
je rovněž rekonstrukce kotelny, která je v havarijním stavu, a kompletní 
oprava střechy.   
 
Město jako zřizovatel se o knihovnu dobře stará.  V posledních letech byly 
všechny prostory vymalovány, vybudováno bezbariérové WC, pořízeno 
počítačové vybavení pro slabozraké a handicapované občany. Ve druhém 
patře budovy jsou místnosti v pronájmu – jsou zde kanceláře advokátů, 
učebna autoškoly aj. Příjmy z pronájmu jsou přínosem do městského 
rozpočtu.  
 

Galerie 
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V Radniční galerii se po celý rok střídaly výstavy v režii odboru školství      
a kultury městského úřadu. V lednu zde vystavovala Olga Hrušková svá 
výtvarná dílka, která byla současně učebními pomůckami. Výstava vábila svou 
barevností, jednoduchými materiály a hlavně originálními nápady využitelnými 
pro výuku dětí v mateřských školách nebo v nižších třídách základní školy.  
 
V únoru se ve stejné galerii konala vernisáž výstavy Folklór očima dětí. 
Ukázala pohled dětí na loňský Slovácký rok a stala se ukázkou prací žáků 
kyjovské základní školy Újezd. V červenci galerijní prostor zaplnila výtvarná 
díla dětí a žáků kyjovských mateřských a základních škol s tématem „Naše 
město jako místo, které máme rádi“. V srpnu se příznivci umění sešli na 
vernisáži maleb na hedvábí  autorky Hany Bendové. V září jsme se návštěvou 
Radniční galerie mohli vrátit do loňských srpnových dnů. Výstava s názvem  
Ohlédnutí za Slováckým rokem, která představila fotografie 19 amatérských 
fotografů, byla završením soutěže o nejlepší fotografii ze Slováckého roku. 
Organizátoři, Vlastivědné muzeum společně s Městem Kyjov, vyhlásili soutěž 
až po ukončení oslav. Cílem bylo shromáždit nearanžované fotografie, aby se 
mohli pěknými snímky pochlubit  i lidé, kteří nemají žádné umělecké ambice.  
 
Z dalších událostí v Radniční galerii  možno uvést například obrazy a kresby 
Radima Sládka, výstavu prací klientů Domova Horizont, prodejní výstavu 
obrázků a oděvních doplňků Hany Bendové nebo výstavu reprodukcí obrazů 
zpěváka Karla Gotta. 
 
V kyjovských galeriích střídá jedna výstava druhou a není možno vyjmenovat 
všechny. Vernisáže bývají vždy doplněny vystoupením hudebníků či zpěváků 
převážně z našeho města. Po ukončení slavnostního programu, který výstavu 
uvádí, nastává čas na prohlídku a popovídání s přáteli při malém pohoštění.    
Uvedení každé výstavy je tedy příjemnou společenskou událostí. Živo v tomto 
směru bylo nejen v Radniční galerii, ale i v Galerii Pod schody, která se 
nachází v Domě kultury, v Galerii Ve škole, jíž dávají prostor chodby 
základní školy na Újezdě a v neposlední řadě v Galerii Doma. Doma znamená 
v domě manželů Pavly a Vladimíra Ježových, kteří dvě místnosti v přízemí 
svého domu s vchodem ze Svatoborské ulice vyhradili výtvarnému umění. 
Další místo pro setkávání s kulturou je v bohuslavickém Artmlýnu manželů 
Abramuszkinových.  

Hudba 
 
Městské kulturní středisko již po mnoho let zajišťuje koncerty v rámci Kruhu 
přátel hudby. V rámci zahajovacího koncertu podzimní části letošní koncertní 
sezóny vystoupil v Kyjově 7. října vynikající kytarista Lubomír Brabec, který 
představil svůj nejnovější projekt, virtuózní umění hry na kytaru spojené 
s videoprojekcí z umělcovy cesty po Antarktidě. V divadelním sále Domu 
kultury 11. listopadu vystoupil také vynikající violoncellista Nassiba Al 
Ahmadi z Kuvajtu. V jeho provedení zazněla díla Roberta Schumanna,        
J. Brahmse a C. Debussyho. 
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Prostor pro zaznění tónů poskytují i kyjovské kostely. V kostele Církve 
československé husitské na Seifertově náměstí se 31. května konal Národní 
festival neprofesionálních orchestrů. Lahůdkou pro milovníky vážné hudby 
byly dva koncerty, které se 8. a 22. června konaly v rámci mezinárodního 
hudebního festivalu třinácti měst Concentus Moraviae. V kapli sv. Josefa 
Kalasanského vystoupila Musica Antiqua Polonia, v kostele Nanebevzetí Panny 
Marie pak Voces Aexuales. Letošní Festival Concentus Moraviae se letos 
konal pod záštitou ministra kultury ČR Václava Jehličky, hejtmana 
Jihomoravského kraje Stanislava Juránka a hejtmana kraje Vysočina Miloše 
Vystrčila. 
 
2. října uspořádalo Městské kulturní středisko v kostele Nanebevzetí Panny 
Marie koncert nazvaný Jazzová mše. Byl součástí Moravského hudebního 
festivalu 2008 a jeho tématem byl jazz v duchovní hudbě. 
 
Jazzu se věnuje i nětčický klub Jančovka, byť trochu v jiné podobě. 
V sobotu 9. srpna se příznivci jazzu setkali na festivalu, na němž Aleš 
Benda uvedl jména, která jsou příznivcům jazzové hudby dobře známa: 
ostravský Boris Urbánek se skupinou Rythm Desperados, Rostislav Fraš 
kvartet, Tomáš Veselý trio z Brna a skupina Jazzevčík ze Vsetína.           
Za kyjovské hráli Začalovci. 
 
Jedním z nových projektů, které letos občanům nabídlo Městské kulturní 
středisko, byl cyklus koncertů dechových hudeb. Milovníkům tohoto žánru byl 
určen říjnový koncert známé Mistříňanky s kapelníkem Antonínem Pavlušem, 
dále přijela Šohajka z Dolních Bojanovic, Stříbrňanka a  Žadovjáci. 
 

Divadlo 
 
Občanské sdružení Opona pořádalo již po deváté  Kyjovský divadelní podzim, 
přehlídku divadelních představení v převážné většině ochotnických souborů. 
Duší a hlavní organizátorkou této pravidelné podzimní akce je paní Alena 
Novosadová. Letošními lahůdkami vybranými s největší péčí byl Moliérův 
Lakomec v provedení Divadla AHA! z Lysé nad Labem, o vztahových 
problémech mezi muži a ženami v současné době jsme mohli přemýšlet       
při komedii Orgasmus bez předsudků (SemTamFór, Slavičín). Divadelní soubor 
Eduarda Vojana Brněnec zahrál Maryšu a další, dle svého vlastního označení 
poloprofesionální divadelní soubor s názvem De Facto Mimo z Jihlavy 
předvedl nonverbální divadlo na motivy němých filmů Chaplinovy éry 
„Groteska“.  
 
O zábavu nebyly ochuzeny ani děti. Byl pro ně připraven chronicky známý    
a milý příběh „Kubula a Kuba Kubikula“  nebo „Zelené prasátko“ – příběh             
o neobvykle zbarveném prasátku. 
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Folklorní soubory 
 

Kyjovánek 
 
V našem městě máme dva dětské folklorní soubory se stejným názvem 
„Kyjovánek“. Pro odlišení se tedy označují jako Kyjovánek I a Kyjovánek II. 
Situace je, pravda, nepřehledná, nejlépe je orientovat se podle vedoucích 
těchto souborů.  

Kyjovánek I 
 
Kyjovánek I vede paní Hana Vašulková. Součástí souboru je dětská cimbálová 
muzika. Kyjovánek I vznikl v roce 1998 a tak mohl soubor 15. listopadu 
letošního roku oslavit deset let své existence slavnostním vystoupením 
připraveném  pro své příznivce. Pořad s názvem Když tři dělají jedno, není 
to jedno, do kterého si děti z Kyjovánku přizvaly soubory Prácheňáček ze 
Strakonic a Matičiarik z Banské Bystrice, nadchnul zaplněné hlediště 
divadelního sálu Domu kultury. S velikým úspěchem se setkaly i dva výchovné 
koncerty pro kyjovské školy. Cílem bylo přiblížit veřejnosti činnost souboru 
tak, aby folklor děti braly jako zábavu a hru. Vyvrcholením oslav byl 
zábavný pořad Sami sobě, který byl určen účinkujícím, rodičům a přátelům 
souboru.  
 
Soubor Kyjovánek I zpracovává dětské písně, říkadla a zvyky převážně 
z Kyjovského Dolňácka. Každoročně se účastní folklorních festivalů v naší 
republice i  zahraničí. Pravidelně pořádá vánoční vystoupení v kostelech, 
ústavech sociální péče, domovech důchodců a podobně. V našem městě      
patří k „zavedeným firmám“ na vernisážích v Radniční galerii 
nebo vystoupeních na Letních kyjovských slavnostech. Letos se soubor 
účastnil  svým uměním i kulturního programu na oslavách 110. výročí Klvaňova 
gymnázia. Zde děti vystupovaly s radostí dvojnásobnou, neboť vedení 
gymnázia jim poskytuje svoji tělocvičnu k pravidelným zkouškám.  
 
Děti z Kyjovánku I vystupovaly letos i v Domově Horizont a na Farním plese 
v Kyjově.  
 
Eliška Fialová a Matěj Zálešák, žáci základní  školy a členové souboru 
Kyjovánek I, se na přelomu ledna a února letošního roku úspěšně zúčastnili 
celostátní III. Zimní olympiády dětí a mládeže v Rožnově pod Radhoštěm,  
jíž přecházela okresní a krajská kola. Za své provedení kyjovské skočné 
získali 30 z možných 30 bodů a stali se tak vítězi soutěže.  
 
Kromě domácích vystoupení vycestovaly děti z Kyjovánku I i do různých míst 
naší republiky. Účastnily se např. setkání dětských lidových muzik v Praze, 
Lázeňského vinobraní s jarmarkem v Lednici, přehlídky cimbálových muzik 
Juniorcimbál v Šatově u Znojma. Na přelomu září a října jely na mezinárodní 
festival Joy of Europe v srbském Bělehradu, kde se jejich tance a písně 
setkaly s velikým úspěchem.  
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U příležitosti Dne  matek uspořádalo vedení Kyjovánku I v Domě kultury 
vystoupení, jehož se účastnily nejen děti z Kyjovánku I, ale i taneční 
kroužky Domu dětí a  mládeže a  kyjovských  mateřských škol. Jako  host  
přijela i folklorní skupina z Archlebova. Pořad plný písní, tanečků a dobré 
nálady byl věnován všem maminkám, které byly nejen hodné na své děti,    
ale také  pilně žehlily naškrobené košulenky, aby umění jejich potomků 
splňovalo všechny náležitosti.  
 

Kyjovánek II 
 
Soubor Kyjovánek II vedený Marcelou Švorbovou a Mgr. Blaženou Sedlářovou 
se snaží  o obnovování starých lidových tradic, jako je vynášení Moreny, 
obchůzka Lucek apod.  
Soubor letos úspěšně reprezentoval nejen město Kyjov, ale i celou Českou 
republiku na mezinárodním dětském festivalu „Bambini del Mondo“ na Sicílii, 
kde získal hned dvě ocenění. Jedno za choreografii a druhé ve výtvarné 
soutěži s tématem „Děti a festival“. Během šesti festivalových dní děti 
absolvovaly deset vystoupení a pět průvodů, představily se i v sicilské 
televizi a zúčastnily se oficiálního setkání s prezidentem festivalu, starostou 
města Agrigento a prezidentem provincie Agrigento.  
 
Zásluhy souboru ocenil starosta našeho města František Lukl při slavnostním 
přijetí na kyjovské radnici. Dětem i vedení souboru poděkoval za skvělou 
reprezentaci města a všem členům souboru předal dárky. 
 

Tetky z Kyjova 
 
Ženy zralého věku oděné do krojů, které si samy pořídily a které známe 
z mnoha folklórních akcí, si říkají  Tetky z Kyjova. V neděli 18. května 
oslavily desáté výročí založení svého souboru. Ve slavnostním programu  
konaném u příležitosti tohoto výročí vystoupily nejen členky souboru, ale jako 
hosté i Mužský sbor z Boršova, kyjovský Mužský sbor, Děcka ze Skoronic, 
Cimbálová muzika Jury Petrů a další. Soubor vznikl před deseti lety, jak už 
se někdy stává, zcela „nenápadně“. Ženy se začaly setkávat „jen tak“, aby 
naplnily svoji potřebu zazpívat si, později však začaly své zpívání brát vážně 
a stále častěji vystupovat při různých příležitostech na veřejnosti nejen 
v Kyjově, ale i v okolních obcích. Vedoucí souboru je Hana Petrů. 
 

Letní slavnosti 
 
Ve dnech 15. – 17. srpna se konaly Kyjovské Letní slavnosti. V úvodu těchto 
svátečních dní, tedy v pátek 15. srpna,  bylo v obřadní síni kyjovské radnice 
slavnostně uděleno čestné občanství Prof. PhDr. Josefu Kolmašovi, DrSc.    
a Ing. Ctiboru Bayerovi. Pro večer stejného dne byl v areálu Letního kina 
připraven pořad dechových hudeb věnovaný Josefu Frýbortovi, kyjovskému 
učiteli, který vychoval celé generace muzikantů. Navzdory počasí, které 
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přinášelo jednu vydatnou dešťovou přeháňku za druhou, sledovaly skvělý 
pořad asi tři stovky vytrvalých milovníků dechovky. 
Sobota patřila jarmarku na kyjovském náměstí a v přilehlé části Komenského 
ulice. Jako vždy měl jarmak dvě části. Na náměstí byly stánky s výrobky 
tradičních řemesel: předměty ze dřeva, paličkované krajky, proutěné zboží, 
perníková srdce i marcipán nebo turecký med, který ovšem nebylo třeba 
sekat na kousky a přít se s vosami, kdo vlastně má na laskominu právo, 
poněvadž byl úhledně v přiměřených kouscích zabalen do fólie. K ochutnání 
bylo i pravé domácí ručně stloukané máslo, domácí klobásky a salám. 
Nejdelší řada zájemců ovšem byla u stánku s občerstvením. Zejména prodej 
bramboráků byl žádaným, neboť vůně smažených brambor se linula široko 
daleko a dávala zapomenout na nepříjemně vysokou cenu. 
 
V Komenského ulici v prostoru od náměstí po poštu byl jarmak tzv. komerční, 
který znamenal stánky s oděvy, obuví a dalším zbožím, které známe 
z běžného prodeje.  
 
V dopoledních hodinách před kostelem vystoupili fakíři s ohňovou podívanou. 
Až se tajil dech, když statný muž v „pravém tureckém“ oděvu uléhal        
na ostré hroty hřebíků nebo na rozdrcené sklo. A když pak druhý muž       
a kolega rozetnul na dvě poloviny jablko položené na břichu ležícího muže, 
nu, to už i husí kůže naskakovala! 
 
V neděli dopoledne se v kostele Nanebevzetí Panny Marie konala slavnostní 
mše svatá. Odpoledne vyšel od restaurace U Jančů  dožínkový průvod        
a před radnicí  vystoupil se zpěvem a tancem Slovácký soubor Kyjov. 
 
Součástí oslav byla i výstava králíků, holubů, drůbeže a okrasného            
a exotického ptactva v areálu bývalé tržnice na Palackého ulici. Členové 
svazu chovatelů drobného zvířectva vedení Jiřím Rovenským však měli smutné 
oči. Výstava se v těchto prostorách  konala naposledy, neboť v příštím roce 
bude pozemek vyhrazen stavbařům a budování přístavby Vlastivědného 
muzea.  
 

SPORT 
 

Atletika 
 
V polovině března se stal Atletický klub pořadatelem Přeboru 
Jihomoravského kraje v přespolním běhu žactva. Děti byly rozděleny do čtyř 
kategorií. Mladší žákyně běžely 1 100 m, mladší žáci a starší žákyně   
1 650 m, starší žáci 2 750 m. Trať vedla městským parkem. 
Nejlepší závodníci z každé kategorie  postoupili do Přeboru České republiky. 
Z dvaceti pěti zúčastněných si z kyjovských vedly nejlépe Markéta 
Rajsiglová, která v kategorii starších žákyň získala druhé místo. Další 
úspěšnou byla Natálie Kolajová. V kategorii mladších žákyň vybojovala 
bronzové ocenění. 
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Členové Atletického klubu Kyjov se letos účastnili také závodů Velká Morava 
v Mikulčicích, Běhu osvobození a Okresního přeboru v přespolním běhu       
ve Vacenovicích, Mistrovství Moravy a Slezska v přespolním běhu 
v Moravském Krumlově. Svěřenci Aloise Vrbovského letos zaznamenali několik 
úspěchů. Je vhodné se na tomto místě pochlubit: v Mikulčicích v běhu na 450 
metrů v kategorii přípravka dívek doběhla jako druhá Natálie Kolajová, která 
kromě tohoto skvělého umístění získala také stříbrnou metu za běh na 500 
metrů na závodech ve Vacenovicích. Starší žákyně Markéta Rajsiglová se ve 
Vacenovicích umístila jako první v běhu na 1 000 metrů, ve stejném závodě 
doběhly starší žákyně Lenka Pazourková jako třetí a Pavlína Hromková jako 
sedmá. Ve stejném závodě, ovšem již v kategorii dorostenecké, byla úspěšná 
Hana Hálová, která doběhla jako první v běhu na 2 000 m. Stejnou délku 
tratě absolvovali s úspěchem Martin Ronek, který se umístil jako první, 
Josef Gazda jako čtvrtý a na skvělém pátém místě doběhl Marek Budík.  
 
Lenka Pazourková si přivezla stříbrnou medaili z Mistrovství Moravy          
a Slezska v přespolním běhu v Moravském Krumlově. V kategorii starších 
žákyň běžela trať dlouhou 2 100 m. Stejně úspěšná byla v kategorii 
dorostenek v běhu na 3 000 m Hana Hálová.  
 
Majitelé rychlých nohou a jejich příznivci se 26. prosince sešli na silnici   
nad Kyjovem k oblíbenému závodu - Štěpánskému běhu, jehož pořadatelem 
je Atletický klub. Letos závod poznamenalo mrazivé počasí. Mezi muži stejně 
jako loni, i letos byl první Martin Kučera s časem 16:56, nejrychlejší ženou 
pak byla Radka Vodičková (18:47), oba z Brna. Letošní účast závodníků byla 
menší než v jiných letech.  
 

Cyklistika 
 
Zářijový víkend 20. a 21. září patřil cyklistickému závodu Velká cena 
Kyjova. V sobotu v poledne vyjeli cyklisté na 1,5 km dlouhý okruh centrem 
Kyjova, v neděli pak se jel závod Českého poháru po silnicích v okolí města. 
Oproti minulým ročníkům závodu se letos z důvodu bezpečnosti nejelo        
do Strážovic. Vzhledem k uzavírce silnice v Bučovicích a svedení dopravy    
na hlavní silnici přes Kyjov  byl provoz mezi Kyjovem a Strážovicemi tak 
silný, že by nebylo možné zajistit bezpečnost závodníků.  
 
Závodu se účastnili nejlepší cyklisté z celé republiky. Kyjovským 
organizátorům udělal radost odchovanec kyjovské cyklistiky Jan Bárta, který 
vyhrál nedělní závod mužů,  v kategorii mladších žáků pak kyjovský nadějný 
cyklista Adam Mezík, který vybojoval první místo. 
 

Karate 
 
Nejmladší a současně také nejmenší členkou kyjovského Karate Klubu        
je devítiletá Alice Součková. Tato dívenka letos ve 2. kole Národního poháru 
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Českého svazu Karate Goju-Fyu vybojovala bronzovou medaili v kategorii 
kumite.  
 
Kyjovští karatisté letos po úspěchu v kolech Národního poháru získali 
dvanáct nominací na Mistrovství České republiky, které se konalo v dubnu    
v Brně. Sedmička kyjovských karatistů byla úspěšná, neboť čtyři z nich    
se umístili jako třetí ve sportovním zápase kumite. Těmito úspěšnými byli 
Alice Součková, Tereza Swětíková, Matěj Třešňák a Nikola Ledvinová.     
Pro oddíl vybojované třetí stupínky znamenají mnoho, protože jsou dětem  
povzbuzením pro další tréninkovou činnost. Jsou také oceněním práce trenéra 
a vedoucího kyjovských karatistů Petra Ledviny.  
 

Hokejbal 
 
V našem městě druhou sezonu působí hokejbalové družstvo. Účastní         
se zápasů ve 2. národní hokejbalové lize a jejich velkým přáním je dostat se 
přímo do soutěže Play-off. V areálu městského stadionu mají k dispozici 
skvělé hřiště a nezanedbatelná je také finanční podpora města a sponzorů, 
takže mají pro svůj sport dobré podmínky. 
 

Šachy 
 
Kyjovští šachisté, kteří jsou organizováni jako Šachový klub Š. K. 1923    
pod hlavičkou Sokola Kyjov, se letos účastnili šachového turnaje Velká cena 
Osvětimany 2008 a zaznamenali zde dobré výsledky. Marek Jagoš a Michael 
Malík v kategorii mladších žáků získali na turnaji první a třetí místo. 
Úspěchem bylo i desáté místo Hynka Štěpánka, vždyť turnaje se účastnilo 
dalších dvacet čtyři chlapců a děvčat. Pochvalu si zasloužili též kyjovští 
starší žáci, kteří již měli větší konkurenci a tedy těžší pozici. Jan Jekl 
vybojoval druhé místo a Roman Paulík se umístil na deváté příčce z dvaceti 
sedmi zúčastněných.  
 
Kyjovští šachisté byli letos pořadateli Krajského přeboru družstev mladších 
žáků. Přebor se konal v dubnu v kyjovské sokolovně a kyjovský tým si zde 
vybojoval třetí místo, čímž získal oprávnění k účasti na Mistrovství České 
republiky.  
 
Kyjovský šachový klub má ve svém názvu číslo označující rok vzniku klubu. 
Snadno si tak můžeme vypočítat, že letos šachisté oslavili výročí 85 let 
trvání klubu. Dárkem k tomuto výročí bylo uspořádání Mistrovství republiky 
družstev mladších žáků právě v našem městě. Konalo se od pátku          
13.do neděle 15. června v Domě kultury a bylo připomínkou 100. výročí 
narození českého šachového velmistra Salo Flohra. Soutěže se účastnily na 
dvě stovky dětí třináctiletých a mladších. Vítězem se stal tým z Frýdku-
Místku, kyjovští skončili na posledním 28. místě. Za naše město se účastnily 
nejmladší děti, které s podobnými soutěžemi doposud neměly žádné 
zkušenosti, proto se jim podařilo získat pouze jeden bod.  
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Biketrial 
 
Oddíl biketrialu je co do počtu členů velmi skromný. Přesto však tento     
asi patnáctičlenný oddíl zaznamenal velké úspěchy na závodech doma              
i v zahraničí. Erik Bulva v loňském roce obsadil v Přeboru České republiky 
v kategorii Pousin druhé místo, na Mistrovství Evropy skončil šestý           
a na Mistrovství světa v Blansku osmý. Tomáš Kůřil v poháru HITECH 
v kategorii Beginer uspěl s třetí příčkou a Viktor Souček v Přeboru České 
republiky v kategorii Pousin skončil jako čtvrtý. Žel, chlapci nemohli 
absolvovat celý seriál závodů Mistrovství světa. Další klání biketrialistů     
se totiž konala až v dalekém Japonsku a Litvě, což je pro možnosti oddílu i 
rodičů přece jen finančně hodně náročné.  
 
Úspěchy malých závodníků byly jistě velkou vzpruhou pro trenéra Marka 
Jandáska a Jaroslava Adama. Závodníci mají teprve něco kolem deseti let, 
proto práce trenéra obsahuje kromě vedení dětí k výkonům i jejich výchovu a 
vedení aktivit pozitivním směrem. Ocenění všem zúčastněným se dostalo 
nejen při závodech, ale 13. února letošního roku i od představitelů města. 
V obřadní síni kyjovské radnice  přivítal chlapce s rodiči a oběma trenéry 
starosta města Kyjova Mgr. František Lukl společně s oběma  místostarosty 
Antonínem Kuchařem a PaedDr. Miroslavem Hulou. Na setkání byly  oceněny 
výkony chlapců i  práce trenérů. Nutno dodat,    že hoši byli s hodnocením 
svých sportovních výsledků nadmíru spokojeni tím spíše, že bylo doplněno 
sladkou odměnou v podobě velikánského dortu.  
 

Moderní gymnastika 
 
Moderní gymnastice se věnuje Školní sportovní klub při ZŠ Újezd Kyjov.    
Je určen pro dívky od 4 let. Byl založen v roce 1996 Marcelou Turečkovou, 
která doposud oddíl vede. Klub nabízí pravidelná úterní cvičení pro děvčata, 
která mají rády gymnastiku a chtějí si ji vyzkoušet. Věnují se jim trenérky 
Kamila Seloucká a Jarmila Poizlová. Čtvrtky jsou pak v tělocvičně školy     
na Újezdě vyhrazeny pro výuku základního a povinného závodního programu. 
Dívkám se věnují trenérky Marcela a Petra Turečkovy.  
Moderní gymnastika neznamená jen cvičení na žíněnce v tělocvičně školy. 
Jsou to také výjezdy na závody po celé republice. V letošním roce          
se cvičenky zúčastnily březnových závodů Břeclavský sněhulák, v dubnu 
vyjely do Přerova na Přerovskou stužku, v květnu závodily dívky v Oblastním 
přeboru Jihomoravského a Zlínského kraje a 10. května se Kyjov stal 
pořadatelem Poháru města Kyjova. Pro vypilování dívčích ladných pohybů bylo 
zcela určitě významné i jarní soustředění ve Strážnici. 
 

Basketbal 
 
Nejvýznamnější a radostnou událostí letošního roku pro kyjovský basketbal 
byla bezesporu výstavba sportovní haly na městském stadionu, kde má oddíl 
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Jiskry Kyjov svoji základnu. Na druhou stranu někdy přicházejí také události 
méně příjemné. Letos to bylo rozhodnutí a odchod trenéra Jana 
Čechovského, klíčového trenéra dívčích kategorií. Nepomohlo ani přemlouvání, 
ani nabídky a podpora vedení Jiskry Kyjov. Jan Čechovský odešel do Prahy 
za lepšími podmínkami a kyjovští hledali nové obsazení trenérského místa. 
 
V nové sezoně 2008/2009, která začala zářím letošního roku, se kyjovský 
basketbal musel obejít i bez družstva žen. Navzdory dlouhé a slavné tradici 
ženského basketbalu v našem městě se vedení Jiskry rozhodlo družstvo žen 
nepřihlásit. Důvodem byl malý počet hráček, chybějící finanční zajištění      
a neobsazené místo trenéra.  
 

Od září bylo registrováno dvanáct družstev: 
 
Družstvo:  Trenéři: 
   
Dorostenky starší liga Vítězslav Štirba 
Dorostenky mladší liga Vítězslav Štirba 
Žákyně mladší liga Jiří Štěpánek 
Minidívky starší oblastní přebor Jiří Štěpánek 
Minidívky mladší oblastní přebor Jiří Štěpánek 
Minidívky nejmladší oblastní přebor Jiří Štěpánek 
Muži oblastní přebor Jiří Klimek 
U18 Junioři oblastní přebor Dana Mezihoráková 
U16 Kadeti oblastní přebor Robert Sivák 
U14 Žáci liga Ondřej Navrátil 
Minižáci starší oblastní přebor Ondřej Navrátil 
Minižáci mladší oblastní přebor Tomáš Čada 
 

Vedení Jiskry Kyjov: 
 
Jiří Klimek – předseda, Dana Mezihoráková, Zdeněk Frolec, Miloslav 
Machalínek a Tomáš Čada, členové výboru.   
 

Cestovatelé 
 
V roce 2006 jsem psala o dobrodružné cestě dvou Kyjovanů, kteří se vydali 
automobilem až do vzdáleného Vladivostoku. Protože si oba pánové  zapomněli 
vyzout toulavé botky, začali ihned po příjezdu připravovat další 
dobrodružství. Tentokrát se rozhodli vydat do Nepálu s cílem jet ve stopách 
cestovatelů Hanzelky a Zikmunda a dojet až pod Himaláje. „Myšák“, neboli 
Škoda Rapid, devatenáctiletý a důležitý dopravní prostředek, byl podroben 
důkladné renovaci, finanční stránku cesty pokryly příspěvky sponzorů. Kvůli 
potížím s udělením víz se však cesta oproti plánu o dva měsíce zdržela       
a to znamenalo, že partnerem Petra Goldmanna se namísto Petra Vavříka 
stal Milan Trávníček. U vědomí nemilého zdržení, které znamenalo projetí 
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několika pouští v době extrémních veder a naopak příjezd do Indie v období 
dešťů, se oba muži 28. června před radnicí rozloučili s kamarády, rodinami  
a představiteli města a vyjeli.  Jejich cesta však skončila asi 500 kilometrů 
před pákistánskými hranicemi. Potíže se totiž ukázaly být větší, než muži 
plánovali. Nemožnost výměny peněz, odcizení náhradních pneumatik,        
ale hlavně bezpečnostní situace v Pákistánu, jejíž vážnost poznali dva 
cestovatelé až v reálu a která se velmi lišila od referencí, to vše bylo 
důvodem, že Petr Goldmann a Milan Trávníček  otočili své auto zpět          
a k radosti svých blízkých, kteří se po celou dobu o ně strachovali, se raději 
zdárně vrátili do Kyjova.  
 

Kyjovský okruh 
 
Pořadatelé motocyklových závodů již od ledna intenzivně zajišťovali vše 
potřebné. Jejich snahou bylo mimo jiné přilákat do Kyjova osobnosti 
motocyklového světa. V zájmu zajištění co nejvyšší bezpečnosti byla v ulici 
Újezd v průběhu letních měsíců opravena vozovka a vyznačen červenobílý 
přechod pro chodce před školou. Po celé délce trati byly upraveny 
nerovnosti, které by pro závodníky mohly znamenat ohrožení. Všichni občané 
dostali do schránek letáky s informacemi o průběhu závodu.   
 
Na úvod události se ve dnech 1. - 4. září konala v prostorách Domu kultury 
výstava motocyklů. V sobotu 6. září bylo již vše připraveno. Balíky slámy 
„změkčovaly“ tvrdé obrubníky, betonové zídky i stojany pouličního osvětlení, 
červenobílé pásky vyznačovaly prostory pro diváky a prostory zakázané, 
stánky s občerstvením zvaly hladové a žíznivé. Ozvučení celé trasy 
dovolovalo mít neustále přehled o dění na trati.  
U sokolovny  byl start i cíl závodu. Trať vedoucí ulicemi Komenského, 
Nětčickou, Dvořákovou, Újezd a Dobrovského byla letos vyhrazena umění 
rychlé jízdy na motocyklech tříd do 175 ccm, do 250 ccm, do 350 ccm, nad 
350 ccm, supermono, volná třída do 250/600 ccm a sidecar. Účastnilo se na 
150 jezdců, což byl podle informací ředitele závodu Evžena Glose rekordní 
počet.  
 
Závody, které rozdělují občany v názorech na dění v kyjovských ulicích,  
letos přilákaly  na dvanáct tisíc diváků. Navzdory nepříznivým předpovědím 
meteorologů počasí organizátorům přálo. Po celý víkend bylo slunečno         
a teploměr vystoupal až téměř ke třicítce.  
 
Neznámý odpůrce závodu vyjádřil svůj nesouhlas způsobem zasluhujícím 
odsouzení: v Boršově  podpálil balíky slámy nachystané k rozvozu na trať. 
Museli zasáhnout hasiči, škoda však nebyla veliká a průběh závodů nijak 
neohrozila.   
 
 

SPOLKY, SDRUŽENÍ 
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Kyjovské Slovácko v pohybu, o.s. 
  
Občanské sdružení Kyjovské Slovácko v pohybu se svou Ekoporadnou 
uspořádalo letos oslavy Dne Země. V dopoledních hodinách čekaly na děti 
z mateřských i základních škol v městském parku poznávací soutěžní trasy 
s mnoha otázkami týkajícími se přírody. V Domě kultury se po celý den 
promítaly filmy s ekologickou tématikou, v Boršově u hřbitova byla            
u příležitosti Dne Země slavnostně zasazena lípa.  Před radnicí si mohli 
kolemjdoucí zakoupit potraviny registrované pod značkou Bioprodukt, např. 
med, pálenku z oškoruší, jablečný mošt, ale i výrobky z přírodních 
materiálů. K dispozici bylo množství letáků a publikací o zdravém životním 
stylu.  

Mateřské centrum Kamarád 
 
Mateřské centrum Kamarád znají rodiče těch nejmenších dětí. V Kyjově 
působí už čtvrtým rokem. Nabízí dětem do 6 let a jejich rodičům bohatý 
program, který si maminky dětí samy připravují. Během celého roku         
se v prostorách na Mlýnské ulici pořádají nejrůznější výtvarné dílny, 
pohybové aktivity, zpívání, pro rodiče besedy o zdravém životním stylu, 
přednášky o psychologii či o možných problémech s výchovou dětí. Pořádají 
se i burzy dětského oblečení. Pro setkávání jsou určeny dopolední hodiny 
v pondělí, středu a pátek. 
 

Klub maminek Kyjov 
 
Další možností pro maminky s malými dětmi je účast na akcích Klubu 
maminek. V mateřské škole Za Stadionem, v místnosti dříve určené jeslím, 
se setkávají v pondělí a čtvrtek v dopoledních hodinách. Děti se učí 
modelovat z plastelíny, připravují si velikonoční či vánoční výzdobu, učí se 
básničky a říkadla, hrají zábavné hry, ale také se učí anglicky. Vedoucí 
klubu je Hana Lužová. 
 
Na začátku vzniku klubu byla hlavně potřeba žen na mateřské dovolené  
setkávat se, jak se říká, „dostat se mezi lidi“. Provoz zajišťují příspěvky 
sponzorů a dotací každoročně přispívá i město Kyjov. Galerie na webových 
stránkách klubu se plní fotografiemi z aktivit pořádaných pro děti. Na všech 
bývá veselo a plno. Pondělky jsou zaměřeny na drobné tvoření, čtvrtky jsou 
věnovány hrám, říkadlům a cvičení. S pomocí svých maminek si už děti 
v klubu zhotovily zvířátka z květináčů, vyšívané kapesníčky, z papíru 
vytrhávaná jablíčka i s červíkem a spoustu dalších krásných věcí. Letošní 
novinkou klubu byla čtvrteční výuka angličtiny pro nejmenší. Děti se hravou 
formou seznamovaly se základy anglického jazyka.  
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Svaz neslyšících a nedoslýchavých 
 
Svaz neslyšících a nedoslýchavých zřídil v Kyjově poradenské centrum      
pro občany se sluchovým postižením. Prostory centra v budově domova 
mládeže na Lidické ulici mohou zájemci využívat třikrát týdně. Jsou zde 
nabízeny pomůcky, např. příslušenství ke sluchadlům a nebo poskytovány 
odborné rady, jak se o sluchadla starat, jakým způsobem získat kompenzační 
pomůcky. Mnoho lidí se sluchovým postižením ani nezná možnosti, nevědí,   
na co mají nárok a je potěšitelné, že v centru najdou odborníky, kteří jim 
poradí, aby se svým handicapem nebyli vyřazeni ze společnosti.  
 

Klub českých turistů 
 
Turisté, jak známo, mají nohy neposedné, což se nezměnilo ani v letošním 
roce. Skupina kyjovských turistů v důchodovém věku se opět scházela 
v počtu až třiceti osob každé úterý na vlakovém nebo autobusovém nádraží. 
Odtud vyjížděli do blízkých i vzdálenějších obcí našeho regionu,            
kde absolvovali pěší trasy 10 – 15 km dlouhé. Od společných výšlapů        
do přírody je neodradilo ani případné  deštivé či chladné počasí. V létě      
a na podzim i letos spojili své výlety s hledáním hub. Protože jsou dobrá 
parta, setkávají se i při příležitostech, které s turistikou nesouvisejí.     
Tak například letos všichni společně před radnicí zazpívali a poblahopřáli 
manželům Boženě a Josefu Pojezným, kteří už mnoho let jejich výšlapy 
organizují a  kteří letos v obřadní síni radnice oslavili zlatou svatbu, 50 let 
společného života.  
 
Kam kupříkladu letos v srpnu zamířily výpravy Klubu českých turistů Jiskry 
Kyjov na svých pravidelných úterních „pochodech“? 5. srpna je čekala trasa 
Vřesovice – Koryčany, 12. srpna podnikli celodenní výlet do Luhačovic,     
19. srpna šli z Ostrožské Nové Vsi do Kostelan a 26. srpna z Hodonína     
do Rohatce-kolonie. 
 

Sjednocená organizace nevidomých a slabozrakých 
 
Časopis Očko, který pobočka vydává, dostal čtyři svíčky na pomyslný 
narozeninový dort. Tento časopis sice slouží lidem s onemocněním zraku, 
přesto však postupně našel oblibu i u veřejnosti. Roste tak okruh 
přispěvatelů i čtenářů. Zvukovou podobu dodávají Očku Monika Vrtková, Eva 
Esterková a Pavel Grufík. Smutný povzdech redakce Očka zaznívá          
nad převáděním textů do Braillského tisku.  
 
V Očku najdeme plány akcí pro celý kalendářní rok, informace o místech, 
která členové odbočky v rámci turistiky hodlají navštívit, mnozí se zde 
svěřují se svými zážitky. Tak například jsme si jedním dechem přečetli 
povídání Pavla Nedvěda o tom, jakým způsobem se jako nevidomý pohybuje 
po bytě. V časopisu se dozvíte i věci neuvěřitelné: Dámou roku 2008 se stal 
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muž – Jan Kostiha. Jak je to možné? Inu, lehce. Vyhrál totiž turnaj 
v oblíbené hře dámě. 
 
18. března se konalo oblastní shromáždění SONS Kyjov. Po kulturním 
programu si účastníci povídali s ředitelem Knihovny Karla Emanuela Macana 
v Praze Bohdanem Roulem o zvukové knize. Hana Vrtková byla zvolena 
delegátkou na celostátní shromáždění v Olomouci.  
 
V prostorách oblastní odbočky SONS se v březnu konala vernisáž výstavy 
Mechanismy pro haptické vnímání. Exponáty zapůjčené  z Technického muzea 
jsou technické předměty, které si může nevidomý osahat a tím poznat, jak 
fungují. K vidění a vyzkoušení tu bylo například ořezávátko tužek, budíky  
pro nevidomé, ale i prastarý šicí stroj. Na vernisáž přišli kromě členů SONS 
i lidé z řad veřejnosti. Někteří z nich s sebou přivedli zvědavé děti školního 
věku. Ty pak měly jedinečnou možnost prohlédnout si nejen vystavované 
exponáty nebo nahlédnout do prosklených vitrín s pomůckami  pro nevidomé, 
ale také pohladit vodicího psa, který doprovázel svou nevidomou paní. Děti se 
tak seznámily  se světem pro ně doposud neznámým – světem nevidomých. 
 
Členové pobočky letos přivítali výtvarníka Oldřicha Štěpánka s jeho 
výtvarnými exponáty z hlíny, kovu, dřeva a plastu, určenými pro haptické 
vnímání. Při vernisáži byl slavnostně otevřen počítačový koutek pro zrakově 
postižené. Jak se pracuje s počítačem upraveným pro lidi se zrakovým 
handicapem? Pro nevidící je do počítače nainstalován program, který        
při ovládání klávesnicí vlastně vše hlasitě  komentuje. Pro lidi se zbytky 
zraku pak další program nainstalovaný do počítače zvětší všechna písmena  
na monitoru tak, aby si je mohli podle svých možností snadno přečíst. 
 
V polovině října proběhla celostátní sbírka Bílá pastelka. V našem regionu 
tuto akci organizovala kyjovská pobočka SONS. Dvojice studentů či 
studentek oslovovaly lidi v ulicích města a za finanční příspěvek do sbírky 
dostal každý dárce ozdobný přívěsek – maličkou bílou pastelku. 
 
V regionu se vybralo celkem 68 378 Kč, do pokladny kyjovské pobočky SONS 
tak mohlo připutovat skvělých 31 000 Kč, které byly využity na další činnost 
organizace.  

Spolek dobrovolných hasičů 
 
Jednotka ke své činnosti využívá prostory na Luční ulici v Nětčicích, kde je 
zároveň stanice Hasičského záchranného sboru Jihomoravského kraje, 
pobočné stanice Kyjov.  
 
Letošní rok patřil spíše ke klidnějším letům, kdy členové hasičského sboru    
a tedy ani my, spoluobčané, jsme se nedočkali žádných velkých událostí, 
které by v tomto případě samozřejmě patřily k nemilým. Naše dobrovolné 
hasiče jsme letos mohli vidět v roli pořadatelů nebo dozoru na různých 
akcích kulturních i společenských, z nichž snad nejviditelnější byla 
přítomnost na zářijových motocyklových závodech.  
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Členská základna kyjovského Spolku dobrovolných hasičů čítá 52 členů 
dospělých a 22 členů z řad dětí a mládeže. Zásahová jednotka má 16 členů, 
z toho je jeden velitel jednotky, tři velitelé družstva, čtyři strojníci a osm 
hasičů.  
 
V roce 2008 vyjížděla jednotka SDH k 35 zásahům.  Z toho  bylo 17 
požárů, 9 živelných pohrom a 9 technických pomocí. Ve dvou případech     
se držela pohotovost na stanici. Co se týče zásahů při živelných pohromách, 
osm z devíti bylo 1. března, kdy v našem městě řádila vichřice Emma.       
U některých zásahů muselo být použito i výškové techniky jednotky.  
 
Jaké je vybavení hasičů? Jednotka SDH Kyjov má v současné době tři kusy 
techniky: žebřík IFA AZ 30, cisternovou automobilovou stříkačku Tatra CAS 
24 a dopravní automobil Renault Master. Z nezbytné výzbroje bylo v roce 
2008 zakoupeno pět radiostanic s dalším vybavením, vysavač na bodný hmyz 
a AKU pila. 
  
Hasiči vyjíždějí nejen k požáru, ale i k dopravním nehodám a jiným 
událostem. Po našem zatelefonování na tísňovou linku č. 150 nebo 112 
vyjíždějí profesionální hasiči. V případě, že množství sil a prostředků není 
dostatečné a velitel zásahu rozhodne, že jsou nutné posily, spustí operační 
důstojník onu známou kvílící sirénu a zároveň rozešle SMS zprávy na mobilní 
telefony celé dobrovolné jednotce. Jakmile jsou členové dobrovolné jednotky 
na stanici v počtu nejméně tří či čtyř, ověřují si, s jakou technikou mají 
vyjet a zda je skutečně potřebné vyjíždět. Stává se totiž čas od času,     
že například řidič projíždějícího auta vidí veliký dým a z něho soudí na velký 
požár, který i na tísňovou linku ohlásí. Když pak hasiči přijedou na místo, 
vyklube se z „velikého požáru“ pouhé neohlášené pálení klestí.  
 
16. září se na kyjovské náměstí sjely hasičské sbory z Břeclavi, Vyškova, 
Znojma a Hodonína.  Ne, nelekejte se, nevypukl požár, nehořela radnice. 
Konal se 4. ročník krajské soutěže ve vyprošťování osob z havarovaných 
vozidel. Hasiči, ať již profesionální či dobrovolní, musí totiž být ve skvělé 
fyzické kondici a je pro ně nutný nácvik zvládání možných událostí, aby byli 
v každém okamžiku připraveni zasáhnout.  
 
Přípravy na soutěž se na náměstí konaly již předchozího dne. 
Z vacenovického vrakoviště byly dovezeny automobily, kterých již nebylo 
třeba želet a které dostatečně věrně představovaly čerstvou havárii. Mohli 
jsme vidět muže v hasičských oblecích, jak se věnují netradiční činnosti: 
vysavačem čistili interiéry těchto vozů. Proč ta námaha, zdánlivě nesmyslná? 
To jsme pochopili až druhého dne, kdy do vyčištěných vraků figuranti umístili 
svá těla a představovali zaklíněné a zraněné osoby. Každé družstvo hasičů  
si vylosovalo určitý námět, ten byl simulován a porota posuzovala, jak se 
mužové úkolu zhostili. Vše samozřejmě probíhalo za asistence zvědavých 
náhodných diváků. 
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Skauti 
 
Kyjovští skauti vedení Janem Poláškem se letos stěhovali. Prostory pro své 
schůzky našli nově v areálu veterinární ordinace na Riegrově ulici. Sem se 
přemístili z  Brandlovy ulice, kde od podzimu byly zahájeny bourací práce, 
jež jsou předzvěstí stavby nového obchodního střediska.   
 

Rybáři 
 
Předsedou Moravského rybářského svazu, místní organizace Kyjov, je Ing. 
Antonín Novák. Rybářský revír tvoří nádrže v Hýslích, Ježově, Svatobořicích 
a Mistříně, skvělé úlovky rybáři zaznamenali i na říčce Kyjovce. O výsledcích 
svého usilování se s námi letos podělili na nových webových stránkách, které 
jsou určeny k informování členů spolku i veřejnosti.  
Rybářský svaz je organizací neziskovou, u níž se počítá s dobrovolnou prací 
pro společnou věc. Zvolení funkcionáři proto pro organizaci pracují  ve svém 
volném čase a zdarma. Obhospodařované rybníčky označované jako revíry je 
potřeba udržovat, každý člen svazu má povinnost odpracovat určitý počet 
hodin na jejich zvelebení, což se samozřejmě  u některých členů setkává 
s neochotou. Na druhou stranu je stejnými lidmi zavrhováno i navýšení 
úhrady za členské příspěvky tak, aby si organizace mohla na provedení prací 
najímat placené služby.  
 
V letošním roce se 24. a 25. května konaly na nádrži v Ježově rybářské 
závody, které měly své vítěze: 
 
V kategorii mládeže byla v soutěži o největšího uloveného kapra 
nejúspěšnější Markéta Leciánová s kaprem 66 cm velikým. Nejúspěšnější 
rybářkou byla Veronika Jeřábková, která ulovila 5 ryb. 
 
Z dospělých první místo za největšího uloveného kapra získal Petr Chytil 
s kaprem  61 cm, největšího amura ulovil Jan Matoušek – 61 cm, největšího 
lína Miroslav Paleček – 36 cm, největšího cejna Vladimír Navrátil – 48 cm. 
 

Cech kyjovských vinařů 
 
Cech kyjovských vinařů uspořádal 31. května v prostorách Domu kultury 
druhý ročník Galerie rulandských vín v ČR. Milovníci dobrého vinného moku 
mohli ochutnat nejlepší rulandská vína z Kyjova a okolí, ale také vína z celé 
republiky i zahraničí. K dobré chuti, jak jinak, patří i dobrá muzika. 
Organizátoři v čele s předsedou cechu Mgr. Pavlem Navrátilem to dobře 
vědí, proto na akci zajistili Horňáckou cimbálovou muziku Martina Hrbáče. 
Sešlo se více než 330 vzorků rulandského bílého, šedého a modrého 
z Moravy, Čech, Slovenska, Moldávie, Francie a Itálie.  
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Cenu Šampion výstavy získal Mgr. Pavel Navrátil. Další první místa byla    
pro Vojtěcha Štěrbu z Uherského Hradiště, družstvo Znovín ze Znojma          
a Štěpána Maňáka ze Žádovic. Návštěvníci si pochvalovali kromě skvělých vín    
i výbornou organizaci celé akce a oceňovali, že pořadatelé dokázali zajistit 
optimální teplotu podávaných vín.  
 

Český zahrádkářský svaz 
 
Český zahrádkářský svaz v sobotu 2. srpna uspořádal Den otevřených dveří 
v pálenici v Nětčicích na Luční ulici. Věru, bylo se čím chlubit! Budovu 
pálenice zahrádkáři zrekonstruovali a pořídili nové destilační zařízení, které 
představuje současnou nejmodernější technologii. Pálení kvasu je nyní řízeno 
automaticky a nevyžaduje obsluhu. Ocenění si zasluhuje i zařízení           
na vysávání kvasu přímo z nádob v autě, díky němuž odpadá namáhavé 
přelévání  do násypných nádrží. Proces pálení je nyní dokonalejší a výsledným 
produktem je slivovice lahodnější než dříve.  
 
Kyjovští zahrádkáři, lidé povětšinou již starší, se rádi pochlubí svými 
výpěstky. Ve spolupráci se Středním odborným učilištěm uspořádali v závěru 
měsíce září tradiční podzimní výstavu ovoce, zeleniny    a květin. Pro účely 
výstavy byly v budově učiliště na Urbanově ulici vyhrazeny dvě třídy, které 
byly zaplněny jedlými, sladkými a voňavými exponáty. Sto padesát odrůd 
jablek a hrušek, padesát odrůd vinné révy, zelenina, množství květin, letos 
především jiřin, vše bylo aranžováno, až, jak se říká, z té krásy přecházel 
zrak. Nejmenším návštěvníkům výstavy udělalo radost letošní překvapení: do 
expozice pořadatelé zakomponovali i klec s exotickými ptáky.  
 
Kyjov je krajem zemědělským a tato výstava je v našem městě již zavedenou 
a očekávanou tradicí. Letos se návštěvníci výstavy počítali na stovky.  
 

Svaz tělesně postižených, místní organizace Kyjov 
 
Stres, nepříjemný souputník našeho hektického způsobu života, znamená    
pro mnohé lidi nepřekonatelnou potíž. Místní organizace Svazu tělesně 
postižených proto pozvala v dubnu do Centra sociálních služeb  Mgr. 
Němcovou, klinickou psycholožku, která poradila, jakými způsoby stres 
nejlépe zvládnout a jak minimalizovat jeho negativní účinky na náš 
organismus. 
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CÍRKVE 
 
 

Církev římskokatolická 
 
Bohuslužby se konají v kostele Nanebevzetí Panny Marie na Masarykově 
náměstí v neděli v 7.30, 9.00 a 10.30 hodin. Ve všední dny v pondělí        
a pátek v 18.30, ve středu v 17.00 a v úterý v 6.45 hodin.  
V gymnazijní kapli se konají bohoslužby každý čtvrtek v 6.45 hodin           
a v neděli v 18.30 hodin. 
Bohoslužby v nemocnici bývají v každém lichém týdnu v sobotu v 15.30 
hodin, v domově důchodců v každém sudém týdnu v 15.30 hodin. Na Štědrý 
den jsou bohoslužby v 15.00 a v 22.00 hodin. Farářem je P. Josef Lambor. 
 
Výuka náboženství pro žáky základních škol probíhá na gymnáziu a na 
základní škole J.A.Komenského: na Seifertově náměstí pro žáky 1. – 5. tříd, 
pro žáky 6. – 9. tříd v budově na Újezdě, vždy jednu vyučovací hodinu 
týdně.        
 
V letošním roce byla restaurátorským zásahem  opravena freska 
představující Matku milosrdenství, kterou malíř Jan Köhler vytvořil v roce 
1910 a která zdobí průčelí kyjovského kostela. Restaurátoři  v čele 
s akademickým malířem Janem Knorem měli při obnově těžkou práci, protože 
některé části fresky již byly opadané a oprýskané, takže museli občas          
i improvizovat. K ulehčení jejich práce byli občané Kyjova vyzváni,         
aby prohlédli své archivy fotografií, zda nemají fresku na nějakém snímku 
zachycenu. Oprava ztížila přístup do kostela, protože muselo být postaveno 
lešení přímo u vstupních dveří. Bílá plachta visící na lešení nejprve chránila 
proti slunečnímu úpalu a vedru, později pak alespoň trochu bránila pronikání 
chladu pod teplé bundy a vesty restaurátorů. Práce totiž započaly uprostřed 
horkého srpna a i když bylo dokončení naplánováno na polovinu října, 
skutečnost byla náročnější. Freska se proto plně zaskvěla ve své kráse až 
14. listopadu. 
Náklady na opravu vystoupaly na  125 000 Kč, z toho Jihomoravský kraj 
přispěl 45 tisíci korunami, občanské sdružení Malebné Kyjovsko deseti tisíci. 
Finančními dary přispěli i farníci.  
 

Církev československá husitská 
 
Farářkou je paní Iva Pospíšilová, která do kostela na Seifertově náměstí 
dojíždí z Uherského Brodu, odkud je prováděna administrace. Bohoslužby   
se konají každou neděli ve 14 hodin. Někdejší fara v domě sousedícím 
s kostelem je nyní využita jako nájemní byt. Co je velkým přáním paní 
farářky? Věc prozaická – získání peněz na opravu varhan, které jsou        
ve špatném stavu a nemohou být používány.  
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Církev bratrská 
 
V modlitebně na Urbanově ulici se každou neděli od 9 hodin konají modlitební 
chvíle. V 9.30 je kázání a zároveň nedělní škola dětí. Každý čtvrtek      
v 19 hodin se koná biblická hodina.  
 

Českobratrská církev evangelická 
 
Bohoslužby v modlitebně na Dobrovského ulici se konají každou neděli v 9.30 
hodin, farářem je Dan Petříček. 
 
8. listopadu letošního roku oslavili členové sboru 80. výročí otevření své 
modlitebny. U příležitosti významného výročí byl vydán Sborník 2008, 
v němž autorka Lydie Cejpová zachytila podrobně celou historii trvání sboru 
v Kyjově.  

Církev adventistů sedmého dne 
 
Příslušníci církve se scházejí k bohoslužbám každou sobotu v domě čp. 365 
na Svatoborské ulici. 

Svědkové Jehovovi 
 
V Boršově v areálu za přejezdem Českých drah je vystavěna budova 
s nápisem Sál království, v níž se scházejí členové církve Svědků 
Jehovových. Setkáváme se s nimi i v ulicích města, nejčastěji v průchodu    
u budovy České spořitelny, tj. průchodu z náměstí do Jungmannovy ulice. 
Zde nabízejí kolemjdoucím tiskoviny s náboženskou tématikou.  
 
 
 

ZEMĚDĚLSTVÍ 
 
Rapidní růst cen potravin vyvolal  v tisku debaty na téma „kdo za to může“.  
Jedním z důvodů zdražování je podle tisku fakt, že do České republiky      
se většina potravin za drahé ceny dováží, jen zlomek potravin je českého 
původu. Zemědělská půda je navíc stále častěji využívána pro pěstování 
plodin určených jako tzv. biopalivo, což se týká především řepky, jíž letos 
zemědělci v České republice oseli 357 000 ha polí. Řepkový olej se přidává 
do nafty s cílem částečně nahradit její spotřebu obnovitelnými zdroji. Každé 
jaro se tak stále více polí i v okolí našeho města rozzáří žlutí kvetoucí 
řepky, ovšem na druhou stranu se snižuje výměra polí pro pěstování obilí. 
Tím se pomalu ze základní potraviny stává nedostatkové zboží.  
 
Kde se pěstuje zelenina a ovoce, prodávané v našich obchodech? Celer 
v Holandsku, česnek v Číně, kapusta, mrkev, kedlubny, ředkvičky a jablka 
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v Itálii nebo Holandsku, křen v Maďarsku, hlávkový salát v Belgii, Španělsku 
a Itálii, hrušky v Zairu. Samozřejmě, bývají k dostání i výpěstky našich 
zemědělců, ovšem v míře menší než u zeleniny a ovoce cizího.  
 
Pěstitelé jabloní na jižní Moravě se letos setkali s doposud neznámým 
škůdcem. Napadená jablka rychle hnila a nehodila se tak ke skladování. 
Jednalo se o teplomilný druh obaleče, na kterého nezabíraly žádné postřiky. 
Škůdce k nám údajně přicestoval z jihu, snad z Maďarska nebo Francie. 
 
 

PRŮMYSL 
 

Sklárna 
 

Letos uplynulo 125 let od prvního tavení skla v Kyjově. 28. září 1883        
se v nové sklárně postavené v lokalitě, které se tehdy říkalo Na Odměrkách, 
poprvé tavila surovina na výrobu tabulového skla. U příležitosti tohoto výročí 
se v sobotu 27. září letošního roku konal Den otevřených dveří. Protože se v 
loňském roce první „otevřený den“ setkal s velikým zájmem, rozhodli se ho 
letos skláři zopakovat. Sešlo se mnoho zájemců mladých i starších, dokonce i 
těch úplně nejmladších. Všichni společně věnovali tři hodiny prohlídce 
výrobních provozů. S průvodcem nahlédli do výrobní haly sklárny a seznámili 
se s postupem výroby lahví a konzervových sklenic. V závěru prohlídky 
všechny čekalo i malé občerstvení. Sklárnu toho dne navštívilo téměř tisíc 
lidí.  
Významnému výročí byla věnována i výstava „125 let kyjovské sklárny“ 
dokumentující výrobu obalového skla od 20. do 90. let minulého století, 
kterou uspořádalo Vlastivědné muzeum.  
 
 
Kyjovská sklárna je jedním z předních výrobců skleněných obalů v České 
republice. Vyrábí se zde nápojové láhve, konzervárenské sklo, skleničky na 
dětskou výživu, kečupy, instantní kávy a mnoho dalších skleněných obalů 
převážně na potravinářské výrobky. V současné době je sklárna akciovou 
společností a je součástí švýcarské skupiny Vetropack Holding, což je jeden 
z největších výrobců obalového skla v Evropě. 
V průběhu posledního desetiletí investovala společnost Vetropack Moravia 
Glass do modernizace výroby v Kyjově přes dvě miliardy korun. Po přestavbě 
dvou sklářských van včetně návazných výrobních linek byla do provozu 
uvedena nová recyklační linka, takže se kyjovský závod může chlubit 
špičkovou úrovní technologie.  
Sklárna disponuje skladovacími plochami krytými i otevřenými, na něž        
se vejde 70 tisíc palet se sklenicemi. 
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BYDLENÍ 
 

Městské byty 
 
Správu bytů a nebytových prostor pro město vykonávala brněnská firma 
Bytasen, s.r.o. Cena nájemného v městských bytech činila letos 25,49 
Kč/m2. 
 
Problémem, se kterým se v posledních letech potýká majitel i nájemníci 
městských bytů, je fakt, že mnohé domy jsou padesát i více let staré. 
V době, kdy byly postaveny, neměli stavitelé ani potuchy o automatických 
pračkách, elektrických sporácích, mikrovlnných troubách, televizorech, 
varných konvicích a počítačích, proto elektroinstalace v bytech již vyžaduje 
důkladnou rekonstrukci. Elektrických spotřebičů v domácnostech přibylo 
tolik, že zásuvky nestačí a nájemníci v nouzi přidávají prodlužovací šňůry 
vinoucí se bytem, aniž by si uvědomovali, že porušují bezpečnostní předpisy. 
Naštěstí se prozatím žádná nehoda kvůli elektroinstalaci nepřihodila, ale 
někdy stačí opravdu jen málo – nepozornost, pohodlnost nebo snaha 
řemeslníkova ulehčit si práci, aby byl dříve hotov     a mohl jít domů. Něco 
podobného snad bylo příčinou nehody, která snadno mohla přejít 
v katastrofu. Špatná montáž nového ventilu v jednom z městských bytů v 
sídlišti Za Stadionem způsobila únik plynu, který se tiše a nenápadně 
hromadil až do okamžiku, kdy nájemník zapnul elektrický ventilátor. 
Zajiskření vyvolalo výbuch, který poničil zařízení bytu             a 
nájemníkovi způsobil popáleniny. Při události zasahovali hasiči, městská policie 
i lékařská pohotovost. Pracovníci plynáren druhého dne pro jistotu 
zkontrolovali plynové vedení v celém domě, přičemž zjistili dalších deset 
velkých  závad.   
 
Ihned po události začalo vyšetřování a hledání viníka. Firma Bytasen, 
správce městských bytů, odmítala odpovědnost, neboť si na výměnu ventilů 
najala odbornou firmu, která však zřejmě odvedla velmi nekvalitní práci. 
Vyšetřování bylo zdlouhavé a do konce roku nebylo ukončeno.  
V letošním roce byl zahájen prodej podstatné části městských bytů. Mezi 
občany byl o koupi velký zájem, protože se všichni obávali prudkého růstu 
nájemného v příštích letech. Problémem se ukázala výše prodejní ceny. 
Názory         se různily, padly i výčitky na adresu zastupitelů, poukazovalo 
se na to, kdo, kdy a za kolik koupil městský byt v minulosti. Spor, který 
trval již rok a byl provázen silnými emocemi, sepsáním petice a ustavením 
petičního výboru, byl nakonec uzavřen dohodou: byty se budou prodávat za 
cenu sníženou na 45% znaleckého odhadu, sklepy a nebytové prostory 
dokonce jen za 22,5%. S oceňováním bytů se započalo již v listopadu 
loňského roku, vzhledem k dohodě s nájemníky mohlo město na podzim 
letošního roku přistoupit k prvním prodejům. 
Domy byly rozděleny na jednotlivé bytové jednotky a jejich odkoupením     
se stali z nájemníků vlastníci – majitelé. Velikou změnou pro ně je nyní 
skutečnost, že se o opravy a údržbu svého bytu i celého domu musí starat 



 

Kronika města Kyjova, rok 2008 

70

sami a že v rámci celého domu jakožto spoluvlastníci musí najít způsob,     
jak spolu komunikovat při zajišťování oprav a údržby společných částí domu.  
 

Moravan, bytové družstvo 
 
Stavební bytové družstvo Moravan spravovalo k 31. 12. 2008 1435 bytů. 
Z tohoto počtu bylo 707 bytů ve vlastnictví Moravanu, 701 v majetku 
společenství vlastníků jednotek a 27 bytů ve vlastnictví ostatních právnických 
nebo fyzických osob. 
V čele družstva bylo pětičlenné představenstvo. Činnost správy družstva 
zajišťovalo 6 zaměstnanců a jeden externí právní poradce, který zastupoval 
družstvo při řešení právních sporů.  
Jaké byly nejčastěji projednávané záležitosti? Především technické kontroly 
domů ve vlastnictví družstva, kdy technik družstva prohlédl stav domu       
a navrhnul opatření, která zajistí, aby v domě byly dodrženy všechny 
požární a bezpečnostní předpisy.  
Pracovníci Moravanu rovněž zajišťovali převody bytů do vlastnictví a řešili 
případné stížnosti členů družstva. V prosinci byly uzavřeny smlouvy          
na modernizaci výtahů domů č. 143, 144 na ulici Tyršově, č. 94 na ulici 
Brandlově a domu č. 286 na ulici Kollárově. Problematická situace s balkony 
u panelových domů nutila družstevníky i vedení družstva pokračovat v hledání 
nejvýhodnější možnosti opravy. Několik firem Moravanu nabídlo rozličná 
řešení, ovšem limitující jsou vždy finanční možnosti obyvatel daného domu.    
Ve věci oprav balkonů letos nepodařilo postoupit dále než do fáze hledání.  
 
Největšími opravami, které na domech proběhly v letošním roce, bylo 
zbudování nového vstupního schodiště domu č. 144 na Tyršově ulici, zateplení 
štítů domů č. 1142-44 na sídlišti M. Švabinského, vybudování sedlové 
střechy na panelových domech č. 1277, 1278 na sídlišti U Vodojemu, 
výměna oken a dveří domu č. 287 na Kollárově ulici. U domů v majetku 
společenství vlastníků jednotek, které Moravan spravuje, proběhla např. 
rekonstrukce vchodů, výměna odpadů a výměna chodbových oken v domech  
na Zahradní ulici a výměna odpadů v domech č. 1139-41 na sídlišti         
M. Švabinského.  
Vymáhání pohledávek od družstevníků – neplatičů patří ke stálým činnostem 
vedení družstva. V roce 1996 vinou liknavosti tehdejších představitelů 
Moravanu dosahoval dluh na nájmu 1 900 000,- Kč. Po zvolení nového 
představenstva se situace postupně zlepšovala, takže v roce 2007 dosahovaly 
celkové dluhy neplatičů již jen 151 tisíc korun. K 31. 12. 2008 částka dluhů 
činila 255 864,- Kč. Enormní zvýšení bylo zaznamenáno u vlastníků bytů, 
tedy u společenství vlastníků jednotek, kdy někteří majitelé bytů dlouhodobě 
odmítají hradit společné výdaje. 
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PENĚŽNÍ ÚSTAVY 
 

Česká pošta 
 
Kyjovská pošta sídlí v přízemí budovy, která se nachází na křižovatce ulic 
Dobrovského a Komenského. Protože město roste, vzrostl nejenom počet 
obyvatel, ale v posledních dvou desetiletích i počet firem, které služeb 
pošty využívají. Již mnoho let je nám kyjovským jasné: prostory jsou 
stísněné a pošta by si zasloužila vhodnější. Velmi často se zde tvoří 
nepříjemné fronty a i když se pracovnice za přepážkami snaží každého      
co nejrychleji obsloužit, přece žehráme.  
Při čtení starých kronik jsem často narazila na odkaz typu „u Poláškového“, 
„u Novákového“ . V době, kdy záznam byl psán, bylo zřejmě obecně známo, 
o které místo se jedná. Čas však zavál události jinam a taková označení jsou 
již nejasná. Jedním takto obecně známým místem, pro všechny známým velmi 
důvěrně, přehledným a orientačním bodem v centru Kyjova, je i zmíněná 
pošta. Existuje pro většinu občanů od nepaměti a bereme ji jako 
samozřejmost, jejíž povinností je nám sloužit. Proto jsem mohla směle psát  
„ u pošty“, „naproti poště“ atp. Zdá se, že tato stálice kyjovského místopisu 
byla stálicí jen zdánlivou. V prvním patře budovy se během letošního léta 
vystřídali dělníci stavebních profesí a v oknech budovy se objevil nápis      
„K pronájmu“. Zvědavým občanům bylo k jejich překvapení vysvětleno,       
že budovu koupil soukromý majitel, kyjovský podnikatel, který se složitě 
domlouval s vedením České pošty na výši nájmu. Existence pošty v centru 
města, instituce snadno dostupné všem, byla ohrožena. Lidé byli překvapeni 
tímto nevídaným faktem a  sami v diskuzích mezi sebou tipovali, kam by se 
mohl poštovský panáček uchýlit. Nu, snad vše dobře dopadne.  
 

Česká spořitelna 
 
Podobnou stálicí a orientačním bodem v centru města je další peněžní ústav, 
Česká spořitelna. Sídlí v budově vedle radnice a postupem let její interiér 
zaznamenal několik úprav. V dobách před dvaceti či více lety byla spořitelna 
jediným peněžním ústavem pro občany, z toho důvodu většina lidí stále 
svěřuje své finance právě České spořitelně. Tak jako jsme v minulosti chodili            
do spořitelny s vkladní knížkou a sledovali úřednice, jak z kartotéky umístěné 
pod okny vyhledávají a posléze vytahují právě tu naši papírovou kartu        
se záznamy našich peněžních operací, tak nyní vstupujeme do dveří, které se 
samy otevřou, neboť jejich ovládání je na fotobuňku, přistupujeme k 
přepážkám, za nimiž nás očekávají úřednice vybavené nejmodernější 
počítačovou technikou. Aby byla zajištěna „spravedlnost“ co se týče obsluhy 
klientů, respektive aby byly odbourány občasné diskuze o tom, kdo přišel 
dříve a kdo později, byla spořitelna vybavena tzv. vyvolávacím zařízením.   
Při vstupu do haly si u elektronického panelu vyzvedneme lístek s pořadovým 
číslem a pak počkáme, až nás světelné zařízení pozve k volné přepážce, u níž  
jsme obslouženi. Pro podávání příkazů k úhradě je v hale spořitelny umístěn 
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sběrný box. Tam můžeme vyplněné příkazy vhodit, aniž bychom museli čekat 
na obsluhu personálu. Pro výběr hotovosti slouží bankomat umístěný na 
vstupu do budovy. Ten je samozřejmě přístupný po 24 hodin denně.  
 
 

DOPRAVA 
 
 
Se zvyšováním počtu automobilů mají chodci stále těžší život. V dřívějších 
časech postačilo dětem vysvětlit, že při přechodu silnice je nutno se bedlivě 
rozhlédnout na obě strany. Když napadl sníh, mohly děti vzít sáňky a celé 
odpoledne báječně jezdit po svažitých ulicích na Újezdě. Samozřejmě, to už 
je dávno, jsem přece jenom pamětnice. Časem, jak automobilů přibývalo, 
byly  na některých místech zřízeny přechody pro chodce a na vozovku 
namalovány bílé pruhy, tzv. „zebry“. Označených přechodů přibývalo a na 
zvláště exponovaných místech, tj. u autobusového nádraží a u nemocnice, 
byly nainstalovány semafory.  
 
Jak vypadá situace dnes? Některé přechody pro chodce jsou na vozovce 
zdůrazněny střídáním barvy červené a bílé, k tomu nainstalovány signální 
žlutou barvou olemované dopravní značky „Přechod pro chodce“. Navíc byly 
letos za nemalý peníz osvětleny doplňujícími reflektory přechody             
na Nerudově ulici a u nemocnice, aby řidiči chodce v nočních hodinách      
při běžném pouličním osvětlení nepřehlédli. Protože neukázněnost je častá 
vlastnost, od půl osmé do osmé hodiny ranní ve dnech školního vyučování 
dozírají na provoz policisté. Vidíme je před školou na Újezdě, na Palackého 
ulici u fary i na autobusovém nádraží. Jejich nepřehlédnutelné žlutozelené 
vesty budí respekt a zbrzdí choutky řidičů na rychlou jízdu i nutkání dětí 
provozovat hru na vběhnutí do vozovky bez rozhlédnutí co nejtěsněji před 
autem.  
Jednou z problematických křižovatek je křižovatka Komenského               
a Dobrovského ulice.  Někdy se zde vytvoří tak roztodivná kombinace přání 
všech účastníků provozu, že vlastně všichni všem zablokují  jakoukoliv  
možnost přesunu. Nu, zatím a naštěstí se vždy vše vyřešilo samo, snad  
některý z řidičů dobromyslně mávnul rukou jinému, i když by teoreticky měl 
přednost. Jinak by hrozila věta z pohádek  „jestli neodjeli, tak tam stojí 
dodnes“.  
 
Doprava zasahuje i do dění ve školách. Je již pravidlem, že rodiče jezdí     
na schůzky s učiteli automobilem, ovšem při stavbě kyjovských škol s tímto 
samozřejmě nebylo počítáno. Proto letos v dubnu, kdy se na školách konaly 
třídní schůzky rodičů s pedagogy, vedly se kromě rozhovorů o strategických  
číslech jedna až pět i hovory o parkování automobilů. Ve škole na Újezdě 
sice učitelé vysvětlovali rodičům, že svá auta mají nechat v prostoru          
u kotelny školy, ovšem pozapomněli na skutečnost, že na tomto místě již 
parkují jejich vlastní vozy. Zaparkováno tak bylo všude, automobily prakticky 
celou školu „obklíčily“, takže pro řidiče autobusu městské dopravy bylo 
opravdu nepříjemným zážitkem, když musel projet mezi automobily, od nichž 
ho z obou stran dělila vzdálenost šířky snad jen jednoho vlasu. 
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S parkováním, ať už placeným nebo volným, je rok od roku větší potíž. Lidé 
chtějí s automobily parkovat co nejblíže cíli svého snažení bez ohledu       
na potřeby jiných lidí. Změna k lepšímu nastala letos v případě parkování    
u nemocnice, což bylo téma po léta spolehlivě vyplňující sloupky v novinách. 
Zakončeno bylo dne 11. dubna letošního roku povzdechnutím redaktora 
regionálního týdeníku Naše Slovácko. Větou: „Parkoviště bylo otevřeno     
pro veřejnost, o čem teď budu psát?“ bylo ukončeno několikaleté 
zpravodajství o nadějích a nenadějích, o složitosti parkování návštěvníků 
nemocnice a projektu, jenž se později ukázal jako nereálný, neboť byl 
finančně velmi podhodnocen.  
Myšlenku na parkovací dům muselo město i vedení nemocnice oželet stejně 
jako vysokou finanční částku vynaloženou za již vypracovaný projekt. 
Realizována byla druhá možná varianta, plošné parkoviště, které ihned      
po zprovoznění vešlo do povědomí lidí a je bez problémů využíváno. 
 
První dvě hodiny parkování jsou zdarma, každá další hodina stojí 10,- Kč     
a při parkování celkově delším než šest hodin činí poplatek za sedmou a další 
hodinu již dvacetikorunu. Vybírání poplatků se děje automaticky, pouze 
v prvních dnech vedení nemocnice zajistilo pracovníka, který řidičům 
s obsluhou automatů pomáhal. Před nemocnicí však úleva od množství vozů 
nastala jen díky tomu, že ve směru od nemocnice do Strážovic bylo stání 
zakázáno dopravní značkou. Všudypřítomná vozidla nadále parkují ve směru 
od benzinové pumpy až po Domov Horizont a odbočku na Hodonín. 
 
Pro rychlejší průjezd vozů křižovatkami se na nejvíce exponovaných místech 
v našem městě se plánuje vybudování kruhových objezdů. 
 
V uzavřené obci, tedy i v našem městě, je povolená nejvyšší rychlost vozidel 
50 km za hodinu. Pro informaci řidičů jsou na ulici Komenského u gymnázia, 
na Brandlově ulici a na nadjezdu nainstalovány měřiče, ukazující aktuální 
rychlost jízdy projíždějícího vozu. Účelem tohoto zařízení je donutit řidiče, 
aby rychlost zpomalili na přiměřenou, neboť vozovka v těchto úsecích svádí 
ke  svižnému tempu.  
Kromě zobrazení rychlosti na svítícím displeji měřiče též „spočítají“ vozidla, 
která po silnici projela. Jaké jsou výsledky? Na Brandlově ulici projede 
průměrně denně v obou směrech 3 660 vozidel, na Komenského   ulici 3 375. 
Údaje o provozu na nadjezdu jsou však zkresleny. Doprava je zde totiž velmi 
hustá, řidiči nedodržují bezpečné odstupy a měřič nedokáže jednotlivá 
vozidla rozlišit. Odhad L. Plachého, vedoucího Městské policie, je cca 
10 000 vozidel denně.  
V letošním roce se dopravní ruch na Nerudově ulici prudce zvýšil v důsledku 
oprav a uzavírek silnic ve Svatobořicích, Bučovicích a Petrově. Pro obyvatele 
Nerudovy ulice se stalo přecházení silnice v době dopravní špičky stresovou 
záležitostí, neboť dostat se na druhou stranu ulice bylo možné pouze       
na křižovatce se semafory. Hluk dopravy neutichal ani v noci.  
V posledních letech se stále častěji vyskytují stížnosti občanů na provoz   
pod okny jejich domovů. Těžká nákladní auta při projíždění způsobují otřesy 
a ty leckdy zapříčiňují i praskání zdí domů. Pak přicházejí na řadu spory 
s pojišťovnami, zda je zeď poškozena následkem provozu na ulici a nebo    
je příčina někde jinde.  
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Ve druhém pololetí letošního roku nastal poprask mezi majiteli hodně starých 
automobilů. Od příštího roku totiž budou muset při prodeji zaplatit 
ekologickou daň, která v mnoha případech způsobí, že se automobil stane  
neprodejným. Proto všichni urychleně své vozy na poslední chvíli odhlašovali  
a dávali do šrotu nebo převáděli na nového majitele. Náladu z toho měli 
přirozeně mrzutou, vždyť někdo se spokojí  i se starým autem za několik 
desítek tisíc korun, ale nařízení bylo nutno respektovat. Výhodou opatření 
bylo zmizení mnoha vraků odložených v ulicích města.  
 
Od neděle 14. prosince se veřejná hromadná doprava v našem městě 
připojila do integrovaného dopravního systému Jihomoravského kraje. Hlavním 
cílem sytému zahrnujícího přepravu veřejnosti vlakem i autobusy je plynulá 
dopravní obslužnost s minimalizací duplicity spojů. Jedním z požadavků 
plynulosti je i umístění autobusového a vlakového nádraží v těsném 
sousedství, což Kyjov nesplňuje. Obě nádraží jsou od sebe vzdálena snad 
půlhodinu rychlé chůze, kratší vzdálenost je pouze při vystupování z vlaku  
na zastávce u šroubárny, kde ovšem nezastavují všechny spoje. 
 
Ceny jízdného byly sjednoceny s cenami v ostatních městech zapojených do 
integrovaného systému. Nově tedy za cestu v rámci Kyjova zaplatíme 7,- 
Kč, děti od 6 do 15 let mohou jet městskou dopravou za 3,- Kč. Osoby   
nad 70 let mohou jezdit zdarma, jedinou jejich povinností je pořídit si 
patřičnou průkazku. Kdo jezdí městskou dopravou častěji, může si koupit 
čtvrtletní jízdenku za 600,- Kč nebo měsíční za 220,- Kč. Další změnou, 
kterou zapojení do integrovaného dopravního systému přineslo, je možnost 
použití jedné jízdenky při cestování s přestupem, a to na vlak i autobus      
a městskou dopravu, samozřejmě při dodržení časového limitu cesty.       
Tak např. při jízdě do Brna jízdenka zakoupená v Kyjově poslouží              
i na brněnskou městskou dopravu a cestu zpět do Kyjova, přičemž si můžeme 
libovolně vybrat, zda pojedeme autobusem nebo vlakem. 
 
Některé vlakové či autobusové spoje změnily své časy odjezdu, k překvapení  
cestujících však byly přemístěny některé po dlouhá léta zavedené zastávky 
na autobusovém nádraží. A tak žáček druhé třídy základní školy, hoch 
sedmiletý s batohem na zádech a cestující do Strážovic, zůstal plačící      
na nástupišti, neboť „svůj“ autobus odpoledne nenašel tam, kde byl ještě 
včera. Tyto děti, předčasně nucené k samostatnosti, povětšinou rodiče 
vybaví mobilním telefonem pro případ nějaké nemilé události. Chlapec však 
měl mobil jako z udělání zrovna vybitý a byl odkázán na pomoc ochotných lidí 
na nástupišti. Nu, nebojte se, všechno dobře dopadlo.   
 
Když jsme se povídáním dostali až k autobusům, musím, jak jinak, zmínit 
firmu ČSAD, sídlící v areálu na Boršovské ulici. Zajišťuje autobusovou 
dopravu v našem regionu a byla vybrána pro stejný úkol i při zapojení       
do systému IDOS. V letošním roce byla veřejností zaznamenána rarita. 
Povolání řidiče autobusu totiž přestalo být výhradní doménou mužů.         
Do tradičně pánského osazenstva přibyla žena, která si s velikým volantem 
ještě většího autobusu dokáže hravě poradit. Zvědavým novinářům řekla,   
že kolegové ji přivítali skvěle. 
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POČASÍ 
 
 
V neděli 20. ledna teplota vzduchu ráno dosáhla +10oC, přes poledne pak 
+13o. Lískám, indikátorům jara, tento den postačil k tomu, aby natáhly 
jehnědy do délky a během následujícího týdne i rozkvetly. Na konci ledna 
pak již v některých zahradách kvetly nedočkavé sněženky. 
Teplý byl i konec února, kdy denní teploty dosahovaly až +13oC, což 
vyprovokovalo nedočkavé ptáky, aby se začali chystat na hnízdění. 
 
Na vichřici Emmu, která se přihnala těsně po poledni o prvním březnovém 
dnu, budeme všichni jistě dlouho vzpomínat. Meteorologové sice nepohodu 
ohlašovali již několik dní předem, ale přece jen…. V Kyjově podobné příhody 
prozatím byly vždy podstatně slabšího rázu než v jiných oblastech naší 
republiky a varováním se nikdo moc nezabýval. K překvapení všech  jsme  
řádění živlu pocítili tentokrát  výrazně. Setmělo se a hukot bouře doplněné 
vichrem a lijákem dával tušit, že jde do tuhého.  
 
Když Emma, hlučná návštěvnice, v Kyjově splnila, co si usmyslela a odtančila 
do jiných krajů, vycházeli lidé  z domů a pátravě obhlíželi střechy. Někteří, 
bohužel, museli ihned řešit alespoň provizorní opravy. Po události ležela     
na ulicích vrstva ulámaných menších i větších větví, šišek, jehličí a listí,    
za oběť padly i stromy v některých zahradách. Také v městském parku bylo 
několik stromů vyvráceno i s kořeny. Vítr serval střechu na jednom z domů 
na ulici Karla Čapka a jejími troskami poškodil automobil parkující u domu, 
zdolal kus krytiny na základní škole Újezd a základní umělecké škole. Řádil   
i v Boršově a Nětčicích. Na některých místech povalil ploty, popelnice, 
reklamní tabule. Na hřbitově rozházel vázy a kytice, ulámal větve stromů. 
Zastřešení bufetu na koupališti se ocitlo vysoko ve větvích kaštanu před 
protější restaurací Sport Billy, střecha nad kuželnou v sousedství této 
restaurace byla poškozena rovněž.  
 
Silný nárazový vítr  přetrvával toho dne až hluboko do noci a bylo těžko 
vystopovat, co vichřici chutnalo nejvíce.  Hodilo se jí cokoliv, ale současně  
si pečlivě  vybírala. Výsledkem řádění byl nepořádek, zkrátka, „jako po 
boji“.   
Hned  po  uklidnění počasí  museli vyrazit  do terénu  hasiči. Samozřejmě 
měli plno práce nejen v sobotu, ale ještě i na druhý den. Pilno měli i 
pracovníci firmy EKOR, kteří díky absenci sněhu v letošní zimě mohli 
odpočívat, nyní však měli mnoho práce s úklidem větví, větviček a listí       
na vozovkách ve městě.  
 
Co k tomu dodat? Zdraví a životy jsou důležitější, Oceňovali jsme, že při 
„fukéři“ nebyl nikdo zraněn. V okolních obcích byl vítr silnější, největší 
problémy byly ovšem v západních a východních Čechách. Vítr tam poškodil  
na mnoha místech i vedení vysokého napětí, tisíce rodin byly i mnoho hodin 
bez elektřiny. Vítr tam byl tak silný, že dokázal posunovat zabrzděný 
automobil i s posádkou.  
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Květnoví „zmrzlí muži“ letos nepřinesli ochlazení, spíše naopak – zatopili. 
Přinesli denní teploty až 25oC. Meteorologové hlásili déšť s bouřkami,  jejich 
předpovědi však zřejmě nebyly určeny pro Kyjov. Jedinou událostí na obloze 
byla oblačnost v dáli nad západním a severozápadním obzorem. Bylo velmi 
sucho, protože nedostatek srážek trval už od dubna. Vydatný déšť           
s bouřkou přišel až 18. května. V posledním květnovém týdnu se během 
jednoho dne výrazně oteplilo a tento měsíc, v němž má být chladno a 
deštivo, aby byl „v stodole ráj“, byl zakončen téměř třicetistupňovým 
horkem.  
 
Abychom si nepravidelnosti počasí dostatečně užili, dočkali jsme se letos 
července chladného natolik, že vyhnal lidi z koupališť. Teprve konec měsíce 
napravil svou reputaci a dovolil návrat milovníků vodních radovánek. 
 
Horko a sucho trvalo i v srpnu. Občas meteorologové hlásili déšť,        
který se ovšem evidentně věnoval jiným krajinám a Kyjov obešel. Nepříliš 
časté srážky byly soustředěny do prudkých lijavců, které vyprahlé vegetaci 
přinesly jen málo vláhy, protože odtekly po ztvrdlé zemi přímo do kanalizace. 
Teprve 15. srpna, po dlouhém období horka a sucha, se nad Kyjovem jakoby 
vylila všechna nastřádaná voda. Vše začalo kolem 17. hodiny a trvalo       
do rána druhého dne. Ve snad ani ne hodinových intervalech se hnala       
na Kyjov jedna silná bouřka za druhou. Kdo si o půlnoci za hřmění a svitu 
blesků myslel, že pátá či šestá bouřka  je už určitě poslední, ten se velmi 
mýlil. Další a další bouřky přicházely a odcházely až do rána. 
 
Zářijové počasí bylo z kraje měsíce příjemné, teplé až horké, obratem       
ho však vystřídal chlad. O víkendu rozdělujícím měsíc na dvě poloviny jsme 
se ocitli v náhlém ochlazení bratru o 15 stupňů. Bylo to samozřejmě 
nepříjemné, ale v Kyjově jsme si ještě mohli výskat. Na některých místech 
republiky bylo totiž i pod nulou a na horách sněžilo. Tím nám příroda 
definitivně dala najevo, že léto skončilo a máme se smířit s podzimem.  
Nebylo divu – vždyť z polí v okolí Kyjova již dávno zmizela pšenice i řepka, 
zůstávala pouze na sklizeň čekající zhnědlá slunečnice. Mnohé zemědělské 
pozemky byly již zorány a čekaly na jaro. Ve vinohradech nad Nětčicemi    
se ovšem žilo v očekávání největší aktivity – vinobraní.  
 
Listopad nás letos překvapil  vysokými teplotami vzduchu. Ráno jsme vstávali 
do +14oC, přes den Slunce vyhřálo vzduch až na  +20oC, což povzbudilo 
novináře a odborníky k diskusím o globálním oteplování. Počasí bylo příjemné, 
vždyť stačilo obléknout si pouze lehkou mikinu nebo sako, přece však jsme 
přemýšleli o dřívějších časech, kdy jsme s příchodem listopadu oblékali teplé 
kabáty s kožešinou a vysoké zimní boty.  
 
Na 20. listopadu meteorologové ohlašovali vichřici a sněžení. Tato předpověď 
se vyplnila, ovšem ne v Kyjově, ale v Jeseníkách, kde na nejvyšších 
vrcholech dosahoval vítr charakteru orkánu. V Kyjově jsme žádné neobvyklé 
počasí nepozorovali. První letošní sníh padal v Kyjově 22. listopadu. Nebyla 
to žádná chumelenice ani pohroma na silnicích, pouze lehoučký poprašek, 
který již během dopoledních hodin roztál. Stejného dne přišel i první letošní 
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ranní mráz -5oC. Chladno bylo jen dva dny a pak již teploty vystoupily opět 
nad nulu.  
 
Prosincové počasí až na malé výjimky připomínalo spíše počasí březnové, 
neboť teploty vzduchu se udržovaly neustále nad nulou. Majitelé sjezdovek  
zoufali, protože z důvodu vysokých teplot nemohli ani vyrábět sníh umělý. 
Ochladilo se až 25. prosince, kdy jsme konečně mohli zahlédnout alespoň 
iluzi Ladovy zimy v podobě zamrzlých louží. Studený severák způsobil,      
že jsme si raději vychutnávali teplo domova, proto bylo ve svátečním 
odpoledni v ulicích města prázdno. Jen ojedinělí rodiče a prarodiče „větrali“ 
své potomky. 
 

PŘÍRODA 
 
Jak uvádí publikace Chráněná území okresu Hodonín, vydaná v r. 2002 
Okresním úřadem Hodonín, dva kopce nad Bohuslavicemi – Hrad a Chrástka  
o výměře 3,5 ha na jihozápadním a východním okraji obce jsou vedeny     
jako přírodní památka. Jedná se o hodnotné stepní stráně na kyselých 
pískovcích a můžeme zde najít vzácné druhy rostlin a živočichů. Je to např.  
chráněná hvězdnice chlumní, hvězdnice zlatovlásek, kozinec vičencovitý nebo 
zvonek boloňský. Živočišná říše je zastoupena kudlankou nábožnou, dále 
z teplomilných druhů hmyzu cikádou chlumní, modráskem vikvicovým           
a chráněným motýlem otakárkem ovocným. Bylo zde zjištěno také šest druhů 
čmeláků, šest druhů vos a 26 druhů mravenců. K významnějším ptákům 
žijícím na tomto území patří bramborníček černohlavý, pěnice vlašská         
a ťuhýk obecný.  
 
V tisku proběhla zpráva o objevu výskytu asi tří stovek rostlinek teplomilné 
nenápadné byliny silenky kuželovité na úhoru jihozápadně od Kyjova. Je to 
jeden z nejsevernějších nálezů této vzácné rostliny a botanici její výskyt 
přisoudili globálnímu oteplování stejně jako objev komárů druhu Anopheles   
na Břeclavsku. 
 
27. března byly vykáceny lípy u morového sloupu na náměstí. Někdo         
si nevšiml, někdo byl trochu překvapen, milovníci stromů určitě více.        
Na druhý den však bylo všechno v pořádku. Byly zasazeny nové třináctileté 
lípy,  jejichž velikost korespondovala s velikostí stromů rostoucích po obou 
stranách náměstí. Věřme, že novým zeleným kráskám se bude na náměstí 
dařit lépe než jejich předchůdkyním, které byly kvůli někdejšímu necitlivému 
ořezání ve velmi špatném stavu.   
 

Parky 
 
Kyjovské parky jsou příjemnými oázami, kousky přírody ve městě. Velký 
městský park se nachází v prostoru mezi Kyjovkou a ulicí Svatopluka Čecha, 
na severní straně je vymezen plotem koupaliště a zdí z betonových panelů, 
která lemuje sportovní areál městského stadionu. 
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Vysoké a již staré stromy – velikány,vysazené před mnoha desítkami let 
našimi předchůdci, jsou vítaným bydlištěm mnoha ptáků, ale i veverek. Ty se 
uprostřed dne s oblibou zastaví u paty stromů v blízkosti dětského hřiště, 
aby mohly louskat své oříšky k velké radosti dětí z mateřských škol, které 
sem rády chodí na své pravidelné dopolední vycházky. Park je s oblibou 
navštěvován maminkami s malými dětmi, je využíván k procházkám            
či k posezení na lavičkách. Středem parku, místy, kudy v minulosti tekla 
voda  mlýnského náhonu, vede nyní asfaltová cesta pro cyklisty. Tato cesta 
spojuje ulici Mezivodí s ulicí Svatopluka Čecha.  
 
Park na Seifertově náměstí byl vysazen v době výstavby tohoto náměstí. 
V průběhu desítek let vzala za své kašna s vodotryskem v jeho dolní části, 
nahradily ji květinové záhony. Vysoké  lípy, lemující vozovku po obou 
stranách náměstí a vymezující okraj parku, každoročně svými květy provoní 
vzduch a udělají radost velkému množství včel. V horní části parku           
je prostor pro děti: pískoviště, houpačky a dřevěné prolézačky               
se skluzavkou, které využívají ke svým hrám.  
 
U školy na ulici Újezd vznikl park na místě zrušeného starého hřbitova.      
Po zřízení nového pohřebiště se smuteční síní  na tehdejším okraji města, 
nyní Nětčické ulici, byly hroby z Újezdu přemístěny a plocha upravena.    
Na okraji parku směrem k centru města stojí kaple svatého Josefa, u jejíž 
paty byly ponechány hroby někdejších význačných kyjovských rodin Klvaňovy, 
Joklíkovy, Václavíkovy, Tauchmanovy, Paternovy, Sonevendovy a Poláškovy. 
Rovněž je zde hrob  Karla Půrka, „měšťana z Kyjova, který v 63. roku věku 
svého dne 10. ledna 1880 na věčnost se odebral“. Kaple slouží jako zvonice 
a k příležitostným kulturním akcím.  
 
Všechny tři parky jsou městem udržovány, ale přesto je neustále nutno řešit 
i problémy s vandaly. Tma svádí některé lidi k činnostem, které nejsou 
žádoucí. Jejich důsledkem je nutnost opakovaně vydávat nemalé finanční 
prostředky na opravy polámaného osvětlení v parku na Újezdě, na odstranění 
„umělecké činnosti“ sprejerů a úklid odpadků, které někdo odhodil do křovin 
či na trávu, přestože pár kroků od něho je odpadkový koš. Činnost vandalů 
se nezastavila ani před pomníky u kaple sv. Josefa. V loňském roce někdo 
ukradl z hrobu Josefa Klvani bronzovou palmu vítězství. Aby byla tato 
událost napravena, vyhotovil akademický sochař Otmar Oliva z Velehradu 
palmu novou, rovněž bronzovou, která byla letos na jaře připevněna na 
původní místo. Náklady  na její zhotovení ve výši  187 780,00 Kč uhradilo 
město Kyjov.  
 

INFORMACE 
 
V roce 1930 bylo v našem městě zrušeno úřední bubnování. Pro informace 
občanům od té doby sloužily obecní tabule. V dnešní době jsou jejich 
nástupkyněmi úřední desky městského úřadu umístěné v průchodu - bočním 
vchodu k sociálnímu odboru radnice, v chodbě budovy č. 1 na Masarykově 
náměstí a ve Zlaté uličce. Další tabule s informacemi městského úřadu jsou  
v Boršově a Bohuslavicích.  Zprávy o dění na radnici můžeme rovněž získat 
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na internetových stránkách města nebo v informačním středisku              
na Svatoborské ulici. Na úřední desce bývají oznámení o prodeji pozemků 
z vlastnictví města, o konání schůze zastupitelstva, vypínání el. proudu, 
výzvy k převzetí písemností a jiné. 
 
Důležitou funkci pro informování mají webové stránky města Kyjova. Na nich 
najdeme všechno, co potřebujeme o činnosti úřadu vědět. Složení 
Zastupitelstva a Rady města, personální obsazení všech odborů úřadu, náplň 
činnosti odborů, tiskopisy potřebné k vyřízení nejrůznějších záležitostí, 
vyhlášky a nařízení, seznam příspěvkových organizací města, informace        
o nejrůznějších událostech týkajících se života ve městě, odkazy na důležité 
stránky jiných organizací, tiskové zprávy ze zasedání Zastupitelstva a Rady. 
Pro ty, kdo nemají přístup k internetu, byl zřízen kiosek na budově radnice. 
Zde je možno jednoduchým způsobem vyhledat vše potřebné.  
Na tomto místě bych se zmínila o internetu. Není dávno doba, kdy jsme sice 
měli ponětí o tom, co to internet je, ale prakticky jsme ho neužívali, 
nepotřebovali, byl pro nás raritou. V průběhu let se však rozšířil natolik,    
že už je běžnou součástí našich domovů, nejen kanceláří v úřadech. 
Zprostředkovává nám písemný styk prostřednictvím e-mailové pošty, 
umožňuje vyhledat nejrůznější informace, můžeme si najít a číst knihy, 
poslouchat hudbu, telefonovat, uložit fotografie a zpřístupnit je třeba 
celému světu.  Umožňuje sledovat televizní vysílání, číst elektronická vydání 
novin či časopisů,  přeloží text do jiného jazyka. Můžeme zde i nakupovat,  
najít si partnera. Dnes už je běžné, že firmy, organizace, spolky             
i jednotlivci mají na internetu svoji prezentaci.   
S počítačem a internetem jsme se my starší začali setkávat až v dospělém 
věku a je pro nás něčím novým, co se buď naučíme používat nebo prcháme, 
jen abychom se „TO“ nemuseli učit.U dětí se věci mají jinak: 
počítač,připojení na internet – no a co? Vždyť je to samozřejmost! A tak 
chodíme  na rady k dětem. 
Stejné je to s mobilními telefony. Dnes jsou jimi vybaveny již děti I. stupně 
základních škol, takže usilovné mačkání tlačítek telefonu, v jehož paměťové 
kartě jsou „zaklety“ i hry, které sice člověka nic nenaučí, ale zato dokonale 
vyplní volný čas, stejně jako posílání textových zpráv, to vše jsou činnosti 
zcela běžné. Není ničím zvláštním vidět na ulici lidi s malinkou „krabičkou“   
u ucha, jak s nepřítomným pohledem míjejí kolemjdoucí a hovoří s někým 
kdekoliv nejen v republice, ale vlastně i na světě. Inu – svět se nám zmenšil, 
zdá se. 
 

CENY  
 

 
Před dvaceti lety byly ceny veškerého zboží v celé republice jednotné        
a poměrně stálé. Dnes je situace jiná a zjišťovat ceny je  dosti náročný 
úkol. Každý dodavatel i prodejce má ceny určeny jinak. Některé obchody  
mívají i sezónní slevy nebo se nákupčím podaří zajistit pro prodejnu zboží    
v ceně natolik odlišné od konkurence, že se pak obchodníkům vyplatí 
vytisknout letáky se známým nápisem „AKCE“, jejichž úkolem je upoutat 
zákazníka a přilákat ho do prodejny.  
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benzín Natural 1 litr  23,90 Kč 

benzín Speciál 1 litr  23,70 Kč 

benzín Optimal 1 litr  24,20 Kč 

nafta 1 litr  26,50 Kč 

mléko 1 litr  11,90 Kč 

olej stolní 1 litr   42,- až 54,- Kč 

pivo Budvar 12o 0,5 litru  15,90 Kč 

pivo Budvar 10o 0,5 litru  10,50 Kč 

rýže loupaná I.jakost 1 kg   39,- až 44,- Kč 

sůl  1 kg   4,50 - 5,00 Kč  

cukr krystal 1 kg  21,00 Kč 

cukr kostkový 1 kg  33,50 Kč 

mouka hladká 1 kg  14,90 Kč 

mouka hrubá 1 kg  13,90 Kč 

mouka polohrubá 1 kg  13,90 Kč 

rohlík 1 ks 2,50 Kč 

kapr výběr (váha nad 2,2 kg) 1 kg   84,- až 88,- Kč 

kapr I. jakost (váha do 2,2 kg) 1 kg  78,00 Kč 

citrony 1 kg  38,00 Kč 

mandarínky 1 kg  29,00 Kč 

vánoční stromky podle velikosti a druhu 1 ks  od 300,- Kč 
 
 
Za vodné a stočné jsme letos zaplatili 47,22 Kč za m3. Kromě toho jsme 
platili i tzv. pevnou složku platby, která činila 817,50 Kč za 1 vodoměr     
za rok.  
Pro srovnání – v roce 2003, tedy před pěti lety součet ceny vodného a 
stočného činil 38,77 Kč, pevná složka, která byla od 1.1. 2003 zavedena, 
byla 787,50 Kč.  
 
 

ZÁVĚREM 
 
 
Dlouhé zimní večery nám dávají dostatek času na shrnutí událostí uplynulého 
roku. Letošní rok jsme my starší oprašovali své školní vědomosti o pojmech 
pro nás dříve nevídaných: světová hospodářská krize, recese, pád akcií, 
krach velkých světových bank. Byly to pojmy, které jsme znali jen z učebnic 
a z historie tak dávné, že nebyl důvod se jimi nijak zabývat. Přesto od září 
letošního roku zaplnily denní tisk, navíc okořeněné úvahami, zda zasáhnou      
i naši republiku nebo se nám vyhnou. Současně s těmito neblahými pojmy, jak 
si pamatujeme, souvisí i další jev – inflace. Ceny se postupně, naštěstí      
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ne dramaticky, zvyšují, cifry na cenovkách rostou. V průběhu let přestaly 
sloužit deseti- a dvacetihaléřové mince. V záři letošních silvestrovských 
ohňostrojů se rozplynula i platnost padesátihaléřů, takže od nového roku 
budou tyto peněžní jednotky existovat pouze účetně. Jejich odchod z našich 
peněženek jsme vzali na vědomí bez žalu, vždyť život jde dál i bez nich. 
Ovšem – ruku na srdce – oslavy konce starého a počátek nového roku, ty 
bychom postrádali hůře. Těšíme se na ně, plánujeme je a o těch 
nejpodařenějších si povídáme ještě po mnoha letech. Proto i letos o 
silvestrovské půlnoci, když odbila půlnoc, konal se ve městě navzdory 
hospodářské krizi „celoměstský“ ohňostroj. Blýskavice s rachotem a svištěním 
vylétaly ze všech možných míst a vytvářely nad městem pestré obrazce 
připomínající pomíjivou rozkvetlou louku. Mnoho lidí přišlo na náměstí 
s přáním všeho dobrého přátelům a známým, které zde potkávali. Věřme,   
že jejich slova, vyřčená v radosti z odchodu prožitého starého a z příchodu 
nového, doposud nepopsaného, budou splněna. Vždyť co víc si přát, nežli 
zdraví, mír,  spokojenost a radost v našich duších? 
 
 
 
Věra Kellnerová, kronikářka města Kyjova 
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Kronika města Kyjova za rok 2008 byla přečtena a schválena 
dne 22. 8. 2009. 

 

 

 

Přílohou ke kronice je kniha fotografií za rok 2008 
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